
PRIMORSKI DNEVNIK 
je začel izhajati v Trstu 
13. maja 1945, njegov 
predhodnik PARTIZANSKI 
DNEVNIK pa 26. novem
bra 1943 v vasi Zakriž nad 
Cerknim, razmnožen na 
ciklostil. Od 5. do 17. se
ptembra 1944 se je tiskal 
v tiskarni »Doberdob« v 
Govcu pri Gorenji Trebu
ši, od 18. septembra 1944 
do 1. maja 1945 v tiskarni 
»Slovenija« pod Vojskim 
Pri Idriji, do 8. maja 1945 
pa v osvobojenem Trstu, 
kjer je izšla zadnja števil
ka. Bil je edini tiskani par
tizanski DNEVNIK v za
sužnjeni Evropi.

primorskiM dnevni!
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Poštnina plačana v gotovini 
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O predlogu 
senatorja 

Garibaldija
BORIS RACE

Nekaj ur pred začetkom politične razprave v se °

Demokristjanski ministri odstopili 
Predčasne volitve skoraj neizbežne

Senator Garibaldi je torej del svo
je naloge opravil. Kot predsednik 
ožjega odbora senatne ustavne ko- 
oiisije je sestavil svoj osnutek zaščit
nega zakona za slovensko manjšino. 
Osnutek naj bi bil rezultat razprav v 
sami komisiji in ožjem odboru o vlo
ženih zakonskih osnutkih v senatu.

Garibaldijev osnutek ni za javnost 
jiekaj povsem novega. Že lansko leto 
je krožilo besedilo, ki je, razen ne
katerih podrobnosti, skoraj povsem 
enako sedanjemu. Ne vemo, ali je 
Garibaldi namenoma dal svoj osnu
tek v javnost, zato da bi dokazal, da 
je prvo etapo svoje naloge napravil, 
ali so to storili krščanski demokrati, 
zato da bi pred domačimi volivci 
spravili socialiste v zadrego, češ Ga
ribaldi je socialist, zato nosi glavno 
“krivdo« socialistična stranka, če se 
Slovencem prizna preveč pravic. Ne 
bi bilo nič čudnega, če bi se zgodilo 
kaj podobnega v času, ko so odnosi 
nied obema strankama na tako nizki 
stopnji. Med dokazi, da je KD nekaj 
Podobnega storila, naj bi bilo dej
stvo, da je prva napadla sam osnutek 
in tudi socialiste. S tem je bila dana 
osnutku publiciteta, čemur je sledil 
izziv drugih strank.

Kot je bilo pričakovati, je krajevni 
italijanski tisk dal vsej stvari škan- 
dalistično obeležje in dal stališčem 
tistih strank, ki zaščitnemu zakonu 
nasprotujejo, velik poudarek. Pono
vilo se je skratka vse tisto, kar se 
dogaja vsakokrat, ko gre za prizna
nje bistvenih pravic naši skupnosti. 
Da je naša skupnost trn v peti raz
nim krogom in kako ji neutrudno 
strežejo po življenju, dokazuje nji
hovo nestrpno reagiranje na vse 
Premike v zvezi z zaščitnim zako
nom. Pri Garibaldijevem besedilu 
gre konec koncev za osnutek, o ka- 
|erem bodo razpravljali še v ustavni 
■n drugih komisijah, predno gre v 
senatno dvorano. Potem sledi skoro 
enaka pot v poslanski zbornici. S 
tem osnutkom se pravzaprav šele za
čne razprava v širšem krogu.

Vsakokrat, ko človek naleti na iz
raze »nesprejemljiva uvedba dvoje
zičnosti«, »provokativen osnutek«, 
“demagoški pristop«, »uravnoveše
nost«, »odgovornost« in podobno, se 
sprašuje, kaj bo imela italijanska 
skupnost od tega, da se Slovenci asi- 
ntilirajo? Bo bolj bogata, bolj svo
bodna, bolj kulturna, ali nasprotje 
tega? Bo imela zadoščenje nad našo 
smrtjo?

Kakor vsako živo bitje se sloven
ska manjšina z vsemi silami trudi, 
da bi preživela, zato ne bo nehala 
terjati, da ji priznavajo take in to
likšne pravice, ki jo bodo obvarova
le pred asimilacijo. V senatu so bili 
vloženi taki osnutki zakona za zašči
to slovenske manjšine, ki bi tem ci
ljem ustrezali. Žal povzema Garibal
dijev predlog le nekaj elementov iz 
teh predlogov, zato ga v celoti ne 
moremo sprejeti.

Predvsem so po Garibaldijevem 
osnutku vse pravice strogo vezane 
na teritorij in njegove stalne prebi
valce, kar bi v mnogih primerih bil 
vzrok, da bi bili Slovenci izven ome
njenega teritorija diskriminirani. 
Tudi Garibaldi se je izognil zelo ko
čljivemu vprašanju o določitvi »za
ščitnega« teritorija in prepušča od
ločitev deželi Furlaniji-Julijski kra
jini, kar upravičeno zbuja strah. So
dimo, da bi bilo glede tega treba 
slediti mnenju posebne komisije pri 
predsedstvu vlade, po katerem bi 
moral sam zakon vsebovati seznam 
občin, za katere velja zaščita.

Zaskrbljujoča so tudi nekatera do
ločila o slovenskem šolstvu, posebno 
tam, kjer govori o »preureditvi« šol
stva. Ni povsem jasno, kaj »preure
ditev« pomeni. Očitno gre za spre
membo obstoječega, toda kako, v 
kakšem smislu? Za vsako manjšinsko 
šolo velja pravilo, da morajo biti 
šolniki pripadniki manjšine. Taka 
Praksa je danes tudi pri nas v velja
vi in ne razumemo, zakaj naj bi po 
novem predlogu zadostovalo, da šol
niki na slovenskih šolah »popolno
ma obvladajo slovenski jezik«.

NADALJEVANJE NA 2. STRANI

Govorice o možnosti, da bi Cossiga poveril Fanfaniju mandat za sestavo začasne vlade
RIM Tudi predstava terja svoje. Običaje je pač treba 

spoštovati in scenarij določa, da se morajo na sceni zvrstiti 
vsi igralci. To velja tudi za vladno krizo, kjer so bili včeraj 
strogo spoštovani, kot po scenariju. Dopoldne se je sestala 
delegacija Krščanske demokracije. Nato je Forlani, v svoj- 
stvu podpredsednika vlade, zbral vse demokristjanske mi
nistre, ki so podpisali pismo z odstopom, naslovljeno Craxi- 
ju: »Dragi predsednik, ker ni prišlo do politične razjasnitve, 
sklepa KD, da ni več pogojev za podpiranje te vlade. Zato 
odstopamo z ministrskega mesta, ki nam ga je na tvoj pred
log podelil predsednik republike. Prosimo te, da to vzameš 
na znanje, obenem pa izražamo obžalovanje, da prihaja do 
prekinitve sedanjih pogojev sodelovanja, ki je z več vidi
kov pozitivno in plodno po rezultatih za vso državo.« Forla
ni je to pismo izročil Craxiju. Ob 17. uri se je sestala vlada. 
Craxi je prebral pismo demokristjanskih ministrov. Nato je 
odšel v senat, kjer se je najprej sestal s predsednikom Fan- 
fanijem ter se posvetoval z njim o oportunosti politične 
razprave, ki jo je zahteval Cossiga. Z njegovim privolje
njem je nato v senatni zbornici na kratko obnovil potek 
krize. Povedal ni mnogo: obnovil je bistvene točke svojega 
govora v senatu 3. marca ob odprtju krize, prebral je Cossi- 
govo pismo in, na zahtevo komunista Chiaromonteja, pismo 
odstopa demokristjanskih ministrov. Nato se je začela raz
prava, ki je bila dokaj zaspana, in tako zaspano se bo ver
jetno nadaljevala še danes. Šele ob koncu razprave bo 
predsednik vlade odšel na Kvirinal in ponovno napovedal 
Cossigi svoj odstop.

Vendar želijo tokrat v razpravi govoriti 'vsi. Čeprav je 
Fanlani zavrnil zahtevo, da bi televizija neposredno prena
šala razpravo, želijo v razpravi sodelovati prav vsi, tudi

najmanjši. Predčasne volitve trkajo na vrata in vsi hočejo 
dokazati svojim volivcem, da so odigrali svojo vlogo do 
konca. Šele po koncu teha »mimohoda« bo predsednik vla
de odločil, ali naj odgovarja udeležencem v razpravi in ali 
naj zahteva glasovanje senatorjev. Vse kaže, da do glasova
nja ne bo prišlo, pač pa je zelo verjetno, da bo Craxi zahte
val zase zadnjo besedo. Njegova odločitev bo verjetno od
visna od zadržanja načelnika demokristjanske skupine 
Mancina. Polemika med socialisti in De Mito, kateremu je 
Mancino zvest, namreč ne pojenja. Zadostuje, da omenimo 
uvodnik, ki ga danes objavlja socialistično glasilo Avanti, v 
katerem odgovorni urednik Intini obtožuje demokristjan- 
skega tajnika, da stalno izziva socialiste.

Ko se bo, kakorkoli že, razprava v Palači Madama kon
čala, bo imel zopet besedo predsednik republike, ki bo 
začel z novim krogom posvetovanj. Nato bo odločal. Naj
verjetnejša možnost je seveda predčasni razpust parlamen
ta. Socialdemokratski tajnik Nicolazzi je včeraj ugotavljal, 
da so prej vsi iskali možnost sprave, sedaj pa vse kaže, da 
gre samo še za iskanje soglasja o predčasnih volitvah. Jasno 
je, da se bo večina izrekla proti volitvam. Za preprečitev 
volitev pa to ne zadostuje, saj je potrebna tudi večina za 
sestavo vlade. Ta pa je zaenkrat malo verjetna. Ostaja torej 
samo še vprašanje, katera vlada bo vodila državo do voli
tev. Zopet se širijo govorice, da bi Cossiga lahko poveril 
mandat Fanfaniju, ki naj bi sestavil institucionalno vlado z 
namenom, da izvede volitve. Socialisti temu oporekajo, saj 
trdijo, da bi morala do volitev obstati sedanja vlada. Cossi
ga bo moral odločati, zgodovina pa mu pri tem ne bo po
magala: parlament so doslej razpustili štirikrat, dvakrat s 
staro in dvakrat z novo vlado. G. R.

Uradni optimizem 
glede dvojezičnega

pouka na
BARBARA GORIČAR

CELOVEC — Da noče »nobene re
šitve proti volji Korošcev« ter da »Slo
venci sodelujejo pri delu zvezne peda
goške komisije«, je takoj na začetku 
povedala Hilde Hawlicek, ministrica 
za pouk, kulturo in šport v novi av
strijski koalicijski vladi, potem ko je 
po obisku dveh dvojezičnih šol v gos
tilni »Plasch« v Borovljah sedla pred 
novinarje.

Socialistko Hawlicek je danes ob 
začetku njenega dvodnevnega obiska 
na Koroškem spremljal deželni glavar 
Leopold Wagner, ki je tiskovno konle- 
renco po ogledu dvojezičnega pouka 
v Zihpolju (Maria Rain) in Bistrici v 
Rožu (Feistritz in Rosental) tudi prire
dil. Osnovni namen obiska gospe mi
nistrice v južnem predelu Koroške je 
seveda služil, kot je bila dejala, pred
vsem »informiranju iz prve roke« zdaj, 
ko je problem manjšinskega šolstva 
posebej vroča tema, zlasti še ob delo
vanju nedavno tega ustanovljene

Koroškem
zvezne komisije, ki naj bi ob sodelo
vanju avstrijskih pa tudi koroških pe
dagogov (avtorjev spornega koroškega 
pedagoškega modela) kakor tudi pe
dagogov iz vrst koroških Slovencev 
ter univerze iz Celovca zlagoma prišla 
do »skupne rešitve«, ki naj bi zadovo
ljila obe strani, oziroma koroško pre
bivalstvo, kamor, kot je dejala Hilde 
Hawlicek, seveda sodijo tudi Slovenci.

Hawlicekova je z veseljem ugotovi
la, da prijave k dvojezičnemu pouku 
naraščajo, kar pomeni, da »starši z ve
seljem sprejemajo ugodno ponudbo, 
da se njihovi otroci naučijo še enega 
dodatnega jezika«, kar je posebej še v 
krajih, skozi »katere pelje cesta v Slo
venijo in Jugoslavijo« za tamkajšnje 
prebivalstvo izrednega pomena.

»Gre za izboljšanje dvojezičnega po
uka na Koroškem«, in to za »kvalita
tivno izboljšanje, za poglobitev skup
nega življenja in sožitja obeh naro
dov« na teh tleh. Na vprašanje, ali se 
bo pri reševanju manjšinskega šolstva

NADALJEVANJE NA 2. STRANI

V okviru dogovora o vsem zdravstvenem osebju

Zdravniki vendarle 
dobili novo pogodbo

tivnem dobra, a v ekonomskem ko
maj dostojna.

Pogodba za vse drugo zdravstve
no osebje predvideva poprečno zvi
šanje mesečnih plač za 155.000 lir (5 
odstotkov), kar bo stalo državo 

, 1.037 milijard lir. Poleg tega se bo 
tedenski delovni čas skrajšal za 2 
uri, z 38 na 36, kar naj bi omogočilo 
zaposlitev 10-30.000 novih moči. 
Predvidena So tudi napredovanja iz 
nižje v višjo kategorijo. Lettieri 
(CGIL) pravi, da je pogodba dobra: 
denarni poviški so omejeni, upošte
vajo pa kupno moč, razen tega je 
zajamčeno izboljševanje strokov
nosti. CGIL, CISL in UIL tudi obso
jajo dejstvo, da se zdravnikom sta
rostne doklade ne zamrznejo, kar 
pa velja za vse druge zdravstvene 
delavce. To piše v listini, ki sta jo 
podpisala tudi sindikat u 
vodilnega osebja CIDA-SI 
avtonomni sindikat bolnišniških 
zdravnikov CUMI-ANFUP.

Ministrski svet je oba sporazuma 
vzel na znanje, proučil pa ju bo 
šele na naslednji seji.

RIM — Po 15 mesecih pogajanj 
so se avtonomne zdravniške orga
nizacije sinoči sporazumele z vlado 
o novi delovni pogodbi, a podoben 
sporazum so dosegli tudi sindikati 
CGIL, CISL in UIL v imenu drugih 
zdravstvenih delavcev. Gre za
620.000 ljudi 82.000 zdravnikov,
4.000 veterinarjev, 10.000 biologov 
in kemikov pa še 10.000 nameščen
cev v vodilnem staležu.

Z zdravniško pogodbo, ki predvi
deva državni izdatek 887 milijard 
lir, je tajnik združenja ANAAO- 
SIMP Pači samo deloma zadovo
ljen: pogodba je po njegovem važ
na zato, ker priznava zdravnikom 
pravico do samostojnih pogajanj, 
čeprav v okviru celovitega zdrav
stvenega aparata, sicer pa bodo av
tonomne organizacije po sestavi 
nove vlade nadaljevale boj za reši
tev še neporavnanih vprašanj. 
Predsednik združenja CIMO Mari
ni pa meni, da je pogodba v poli
tičnem pogledu izvrstna, v norma-

Evropski nogometni pokali

Miinchenski Bayern 
visoko premagal Real

□ □ □
Nogomet: italijanski pokal

Sinoči ni manjkalo 
velikih presenečenj

□ □ □
Košarka: italijanski play off

Znani trije polfinalisti

Enotna delegacija pri Potrču
TRST — Včeraj se je na generalnem konzulatu v Trstu 

sestal predsednik skupščine SR Slovenije Miran Potrč z 
Enotno slovensko delegacijo. Miran Potrč bo danes sodelo
val na študijskem zasedanju delovne skupnosti Alpe-Jadran 
o ustavni ureditvi.

Predstavniki slovenske narodnostne skupnosti so orisali 
sedanjo fazo boja za globalni zaščitni zakon in povedali, da 
je zaradi napovedane razpustitve parlamenta postopek po
novno v slepi ulici. Še zlasti pa zaskrbljuje, da so Krščanska 
demokracija in druge stranke napadle predlog zakonskega 
osnutka socialističnega senatorja Garibaldija, pa čeprav za 
Slovence nikakor ni zadovoljiv in da se je v italijanskem 
tisku pričela hujskaška gonja.

Miran Potrč je Enotni slovenski delegaciji zagotovil pol
no podporo matice in vse jugoslovanske skupnosti. Zahteva 
po ustrezni zakonski zaščiti je sestavni del vseh pogovorov 
na republiško-deželni in federativno-vsedržavni ravni, kot 
tudi v mednarodnih organizacijah, kot je tudi delovna 
skupnost Alpe-Jadran.

Prav glede na posvetovanje skupščinskih delegacij čla
nic delovne skupnosti Alpe Jadran pa so govorili tudi širše 
o ustavnem položaju in zakonski zaščiti manjšin nasploh, in 
predsednik skupščine SRS je zagotovil enotni slovenski de
legaciji, da bo o vprašanju ustrezne zakonske zaščite manj
šin govoril tudi na študijskih dnevih.

Papež o razporoki 
a ne o diktaturi

CORDOBA Argentinci so hudo 
verni, a 70 odstotkov jih nasprotuje 
papeževemu obisku, ker je blagoslovil 
Pinocheta, ker ni obsodil nedavne vo
jaške diktature in ker skuša vrniti do
mači cerkveni hierarhiji ugled, ki si 
ga je zapravila, ko je pasivno gledala 
na državni teror.

V Cordobi je Janez Pavel II. zagr
mel proti zakonskemu osnutku o 
uvedbi razporoke, ki ga je poslanska 
zbornica odobrila z veliko večino gla
sov in ki mu krajevna Cerkev žolčno 
nasprotuje. Wojtyla je rekel, da pome
ni napad na zakonsko zvestobo aten
tat na temelje družbene ureditve, in 
razporoko primerjal kar s terorizmom! 
Če doslej ni omenil diktature, pa ni 
niti mater desaparecidosov. Drevi se 
vrne v Buenos Aires: jih bo sprejel? 
One ga čakajo na Plazi de Mayo, ki so 
jo porisale z obrisi »izginulih« sinov.

(dg)



stran 2 □ dogodki v svetu PRIMORSKI DNEVNIK — 9. aprila 1987

Tudi Osimski sporazum na procesu v Benetkah 
Mingarelli zvrača na podrejene odgovornost

BENETKE — Tudi na včerajšnjem zaslišanju je 
upokojeni general Dino Mingarelli večkrat zvrnil na 
podrejene in na druge osebe odgovornost za dogaja
nja v zvezi s preiskavo o atentatu v Petovljah. Obto
ženec se je, kot že dan prej, velikokrat zarekel, veli
kokrat dejal, da se takratnih dogodkov ne spominja, 
da se ni takrat zanimal za podrobnosti v preiskavi. Iz 
njegovih današnjih izjav se zdi, kot da je v letih 1972 
in 1973 le bdel nad preiskavo, da sploh ni dajal 
navodil. To pa je predsednika sodišča Gavagnina in 
javnega tožilca Ferrarija večkrat spravilo v nejevo
ljo.

Iz Mingarelli]evih izjav bi se zdelo, da so v letih 
1972 in 1973 preiskavo vodili le kapetan Chirico, 
podčastnik Napoli, goriški državni pravdnik Pascoli 
ter preiskovalni sodnik Cenisi. Ti so se zanimali za 
podrobnosti. Njihova odgovornost je, če niso bila 
poročila kdaj pa kdaj na pravem mestu, če ni bilo na 
poročilih žigov. Predsedniku sodišča pa to ni bilo 
dovolj. Hotel je vedeti, kako da je Mingarelli sploh 
podpisoval poročila, ko pa sploh ni bil podrobno 
seznanjen z vsebino preiskave.

Zakaj so karabinjerji sploh vzeli v roke preiskavo 
o atentatu v Petovljah in zakaj sploh niso hoteli 
sodelovanja policije, so hoteli vedeti sodniki ter tudi 
odvetniki. »Do tega ni nikdar prišlo!« je dejal Min
garelli. Ko pa mu je predsednik sodišča prebral pis
mo tedanjega goriškega kvestorja De Focatiisa teda
njemu prefektu Molinariju, v katerem je kvestor pi

sal, da ni Mingarelli želel sodelovanja kvesture, se 
je Mingarelli začudil in dejal, da je s kvestorjem bil 
v prijateljskih odnosih ter celo potegnil iz aktovke 
časopis s sliko, na kateri je videti njega skupno s 
kvestorjem in drugimi častniki ter osebnostmi.

Na včerajšnji razpravi pa so prišle na dan še ne
katere druge zanimive stvari. 31. maja 1972 so bili 
karabinjerji v vseh treh Benečijah v alarmnem sta
nju. Bil je to eden običajnih alarmnih dnevov, ki so 
jih določili v Rimu. Zakaj pa je baje Mingarelli uka
zal, da se to alarmno stanje prekine ob 17. uri in 
ponovno prične ob polnoči, je hotel vedeti odvetnik, 
ki zagovarja podčastnika Napolija. Spet so bili od
govori nejasni. V zvezi z istim večerom je Mingarel
li tudi povedal, zakaj je kapetanu Chiricu poveril 
vodstvo preiskave in tako dal v kot goriške častnike. 
Chirica da je dobil pred vrati komande v Vidmu 
takrat, ko je prihitel v Petovlje. Vzel ga je s seboj v 
avto, potem pa mu poveril preiskavo. Morda je to 
vznejevoljilo goriške častnike. Zaradi tega najbrž 
tudi kasnejše in današnje negodovanje.

Tako sodniki kot odvetniki pa so od njega hoteli 
izvedeti, kdo mu je dal navodilo, ali nasvet, naj 
opusti črno sled in se loti rdeče ali rumene goriške. 
»Nihče,« je stalno odgovarjal Mingarelli ter prista
vil, da so v začetku raziskovali vse strani. Tudi na 
»jugoslovansko sled«, je dejal dvakrat.

Tajne službe niso tu imele svojih prstov vmes. 
Polkovnik divizije Pastrengo v Milanu general Pa-

lumbo je le nekajkrat z njim govoril o atentatu v 
Petovljah. Dvakrat mu je ukazal, da mora odrediti 
aretacijo šestih Goričanov. Mingarelli pa se je temu 
uprl in ukaz o aretaciji prepustil goriškemu držav
nemu pravdniku Pascoliju. Za to Mingarellijevo ne
ubogljivost je izvedel generalni poveljnik karabi
njerjev general Mino, ki mu je telefoniral ter ga 
vprašal, ali hoče njegovo podporo. Mingarelli pa je 
to odklonil, češ da je sploh ni treba.

S tajnimi službami da ni imel opravka. Vedno da 
je ravnal tako, kot določajo predpisi. Le enkrat, bilo 
pa je to nujno, ni upošteval hierarhične lestvice, in 
direktno obvestil vrhovno vojaško poveljstvo v 
Rimu, da sta se dva bataljona jugoslovanskih planin
cev nevarno premikala ob meji, »prišla na grebene«. 
To da je bilo takrat, ko naj bi bilo nervozno stanje 
med Italijo in Jugoslavijo, takrat ko se je podpisoval 
Osimski sporazum, »s katerim sem že takrat javno 
povedal, da ne soglašam,« je dejal obtoženi Dino 
Mingarelli.

Večkrat je izrazil svojo zagrenjenost zaradi svoje
ga sedanjega položaja.

Danes bo za upokojenega generala najbrž še en 
hud dan. Danes bosta zaslišana marešalo Napoli, ki 
je bil eden od preiskovalcev, kot tudi polkovnik 
Santoro, ki je v sedemdesetih letih bil v Trentu. 
Prišlo bo tudi do soočenja.

MARKO WALTRITSCH

• Uradni optimizem
NADALJEVANJE S 1. STRANI 

»storilo karkoli proti volji slovenskega 
življa«, je ministrica zagotovila, da 
»imajo Slovenci vendar možnost sode
lovanja« ter da se bodo iskale rešitve, 
ki bodo »pedagoške«, in ne takšne, ki 
bodo odgovarjale različnim »politič
nim taborom«. Hawlicekova je opti
mistična. Prepričana je, da bo »rešitev, 
ki bo zadovoljila interese koroškega 
prebivalstva«, v najkrajšem možnem 
času pripravljena,_ da sicer do nje ne 
bo mogoče priti Že za pouk v letoš
njem šolskem letu, zanesljivo pa v pri
hodnjem. Treba je »izboljšati pouk za 
vse otroke«, je rekla.

Na prosvetno ministrstvo je, po be
sedah sodelavca ministrice dr. Kir- 
chbergerja, prišel cel spisek raznih 
predstav, o »rešitvi problema dvojezič
nega šolstva« od Heimatdienstovega 
do slovenskega, zdaj pa da se bo »raz
pravljalo ne o modelih, temveč o toč
kah« v posameznih modelih. Do neke 
rešitve »mora na vsak način priti«, saj 
je v Avstriji (in na Koroškem) prevla
dujoča vrednota demokracija, sicer bi 
se izkazalo, da »neka skupina ljudi de
mokraciji ni dorastla«.

Hilde Havvlicek se je daijes na uni
verzi za izobraževalne poklice v Ce
lovcu sestala še s prorektorjem in ne
katerimi profesorji, ki se intenzivno 
ukvarjajo s poukom otrok dveh naro
dov na Koroškem, jutri pa se bo, kot je 
bilo neuradno rečeno, v Bilčovsu 
(Ludmannsdorf) srečala z nekaterimi 
slovenskimi člani SPOE.

BARBARA GORIČAR

Zagotoviti Namibiji 
samoodločbo in neodvisnost

NEW YORK — »Vprašanje Namibije ni le afriški, temveč tudi globalni 
problem, ker zadeva osnovna načela, na katerih temeljijo mednarodni odnosi. To 
je vprašanje samoodločbe in neodvisnosti, ne pa vprašanje blokovskega tekmo
vanja in boja za vplivna območja,« je izjavil stalni jugoslovanski predstavnik v 
ZN veleposlanik Dragoslav Pejič.

Ko je govoril o razpravi o Namibiji v varnostnem svetu, je poudaril, da tuja 
prevlada in okupacija Namibije kot kjerkoli drugje neposredno ogroža medna
rodni mir in varnost.

Izhajajoč iz jugoslovanskih stališč je veleposlanik Pejič poudaril, da je skraj
ni čas, da ZN začnejo odločno akcijo, da bi odgovorile svojim neposrednim 
obveznostim do Namibije. »Jugoslavija meni, da je vsiljevanje vseobsegajočih 
obveznih sankcij proti Južni Afriki edino preostalo miroljubno sredstvo, s kate
rim je mogoče prisiliti Pretorio, da sprejme sklepe varnostnega sveta,« je pouda
ril Dragoslav Pejič, (dd)

V Bruslju obsojena terorista
BRUSELJ — Bruseljsko sodišče je včeraj obsodilo na po pet let zapora 

terorista Krista Sojanova in Anastasa Mihajlova, ki sta podtaknila požar in po
skušala zažgati več jugoslovanskih restavracij v belgijskem glavnem mestu v 
letu 1984.

52-letna Stojanov in Mihajlov sta dobila zatočišče in državljanstvo v Belgiji, 
čeprav pripadata probolgarski fašistični skupinici »vangelovcev«. Kot piše tis
kovna agencija Belga, sta teroristična dejanja »storila iz političnih razlogov.«

Na domovih obeh teroristov je belgijska policija zaplenila večjo količino 
protijugoslovanskih letakov in ročno izdelanih zažigalnih bomb. Kljub neizpod
bitnim dokazom sta na sodišču zanikala kakršnokoli vpletenost v atentate, (dd)

Brodolom britanskega trajekta 
Prepoznali prve posmrtne ostanke

Komandant Jack Birkitt, vodja sku
pin reševalcev-potapljačev (AP)

ZEEBRUGGE — Poslednji akt ene 
izmed najhujših pomorskih tragedij, 
brodoloma britanskega trajekta He- 
rald of Free Enterprise, se zdaj bliža 
koncu v bolnišnici Sint Jan v Zeeb- 
ruggeju. Na marmornatih mizah te 
bolnišnice se namreč kopičijo posmr
tni ostanki potnikov in članov posad
ke britanskega trajekta.

Po drugem dnevu nepretrganega 
dela reševalcev-potapljačev je morje 
vrnilo trupla (tisto, kar je od trupel 
ostalo po mesecu dni_ namakanja v 
morski vodi) 110 žrtev. Še nedokončno 
število žrtev naj bi torej bilo 171. Sko
raj vse žrtve so še brez imena, saj se je 
delikatna faza prepoznavanja posmr
tnih ostankov šele začela. Po še nepo
trjenih vesteh naj bi sicer že prepoz
nali deset žrtev, med temi tudi šefa 
strojnice.

Za vsa ostala trupla bo prepoznava
nje potekalo po žal srhljivi šabloni, ki 
se ponavlja po vsaki veliki tragediji. 
Fotografije, obleke, morebitni zoboz- 
dravniški posegi, zarasle polomljene

kosti, vse bo pomagalo preiskovalcem 
in zdravnikom, ki izvajajo obdukcije, 
da na jeklene truge zapišejo ime in 
priimek žrtve. Truge s prepoznanimi 
posmrtnimi ostanki bodo zapečatili in 
izročili svojcem, ostale pa bodo poko
pali v Belgiji.

Na naravnanem trajektu Herald of 
Free Enterprise so tehniki ugotovili 
znatno večjo škodo, kot so pričakovali- 
To, da bo kdaj trajekt ponovno v rabi, 
postaja zdaj vse manj realno. Na nje
govem dnu so se v zadnjih tednih, ko 
so v Rokavskem prelivu razsajale ne
vihte, nakopičile ogromne količine 
peska in drugega materiala, kar bi 
morali zdaj izsesati. Uporaba močnih 
sesalcev pa bo znatno bremenila delo 
reševalcev, saj bi sesalci lahko poleg, 
peska posesali tudi posmrtne ostanke 
potnikov, ki so se nahajali na krovu, 
kjer so bili parkirani tovornjaki. Prav 
zaradi tega bi se lahko podaljšal dvo
tedenski termin operacij, ki si ga je 
zastavilo podjetje Smit-Tak.

• O predlogu senatorja Garibaldija Na Reki odprli Transadrio
NADALJEVANJE S 1. STRANI

Pokrajinsko in deželno upravo sloven
skega šolstva smo si zamislili bolj av
tonomno. Prav tako pogrešamo prisot
nost Slovencev v upravi univerz.

Pravica rabe slovenskega jezika 
predstavlja za desničarske — in ne 
samo desničarske — kroge najhujši 
greh. Sleherno jezikovno pravico raz
glašajo za dvojezičnost, kar naj bi pa
čilo dejansko narodnostno prisotnost 
in morda tudi zato, da bi plašili ljudi, 
da se bodo zaradi »dvojezičnosti« mo
rali naučiti slovenskega jezika. Gari
baldijev predlog povzema glede jezika 
v bistvu tisto, kar vsebuje Posebni sta
tut, ki je priloga londonskega memo
randuma in ki ga po osimski pogodbi 
mora Italija spoštovati. Razlika je le v 
tem, da je v Garibaldijevem predlogu 
ta tematika bolj obdelana. Toda glede 
izvajanja nekaterih jezikovnih pravic 
ta predlog v taki ali drugačni obliki

vključuje deželo v odločanje, kar pred
stavlja resno nevarnost.

Povsem nezadovoljivo je vprašanje 
»ekonomske zaščite«. Predlog sicer 
predvideva ustanovitev deželne posve
tovalne komisije, ki naj bi obravnavala 
iz vidikov slovenske manjšine družbe
nogospodarska in urbanistična vpraša
nja, toda mnenje te komisije, tako pra
vi osnutek, nikogar ne obvezuje.

Nerazumljivo in premalo obvezujoče 
je poglavje o financiranju raznih de
javnosti slovenske manjšine in manjka 
obveza glede Glasbene matice, ki je 
prav v tem času v velikih organizacij
skih in gmotnih težavah.

Globalna sodba o Garibaldijevem 
predlogu ni pozitivna. Marsikdo bo 
tako sodbo označil kot maksimalizem 
in kot neupoštevanje realnosti, toda ta 
ocena sloni na dejstvu, da predlog ne 
odloča o vsem, kar nas zadeva in sloni 
na sodbi, da Garibaldijev predlog ne 
bi predstavljal velike ovire asimilaciji.

BORIS RACE

REKA — Boljše izkoriščanje ge
ografskih prednosti in skupno na
stopanje severno] adranskih prista
nišč za uveljavitev na tujih trgih sta 
osnovna tema šeste mednarodne 
razstave o specializiranem pomor
skem prevozu Transadria 87. Razsta
vo so včeraj dopoldne odprli na 
Reki ob prisotnosti zastopnikov gos
podarskih zbornic obeh držav. Raz
stavo, ki je že šesta po vrsti, prireja
jo izmenično na Reki in v Trstu na 
osnovi joint-venture med tržaško in 
reško sejemsko ustanovo.

Na letošnji Transadrii je prisotnih 
45 razstavljavcev. Od teh jih je 28 iz 
Jugoslavije, ostali pa prihajajo iz 
Italije, Avstrije, Madžarske in Veli
ke Britanije. Na razstavi prikazujejo 
vse sektorje prevoza, ‘od pomorske

ga do cestnega, železniškega in reš- 
kega v sklopu enotnega tolmačenja 
prevoza. Transadria je v vseh svojih 
izdajah spodbujala večjo produktiv
nost prevoza v najširšem pomenu 
termina, večjo produktivnost in, 
konkurenčnost v primerjavi s prista
nišči Severne Evrope, vendar ne s 
politiko nižjih tarif, pač pa z izbolj
šanjem prevozov, okrepitvijo infras
truktur, učinkovitosti dela in stori
tev.

Na Transadrii so prisotna vse se
verno] adranska pristanišča od Be
netk do Reke, ki bodo prikazala 
svoje zmogljivosti. Danes pa bo na 
sporedu okrogla miza z izvedenci 
vseh sodelujočih držav na temo Ra
cionalizacija prevozov na severno- 
jadranski liniji.

V Rimu zasedanje 
Socialistične 

internacionale
RIM — Zasedanje sveta Socia

listične internacionale so formal
no odprli včeraj v Rimu, kjer za
sedanje potekaprvič v desetih le
tih. Uvodno poročilo je imel pred
sednik Socialistične internaciona
le Willy Brandt, ki je spregovoril 
o vprašanju razorožitve.

Za njim je prevzel besedo taj- , 
nik PSI Bettino Craxi, ki je v svo
jem poročilu omenil tudi pereče 
vprašanje Bližnjega vzhoda, ene 
izmed osrednjih tem, s katerimi 
se bodo soočali člani Socialistične 
internacionale, še posebno ob pri
sotnosti izraelskega gosta, zuna
njega ministra Simona Peresa.

Za predstavnika zunanjega ministrstva gre za »umazane izmišljotine«

Sovjeti zanikajo trditve o mikrofonih 
v ameriškem veleposlaništvu v Moskvi

MOSKVA — Sovjetska stran je 
doslej zavračala vsakršen resen ko
mentar na afero z ameriškimi marin
ci, ki naj bi jih v Moskvi zapeljale 
lepe Rusinje, oni pa za protiplačilo 
omogočili KGB pristop v tajne pro
store veleposlaništva ZDA. Medtem 
ko je predstavnik za tisk vsa podob
na vprašanja ameriških dopisnikov 
komentiral z geslom »špijonomani- 
ja«, pa je danes namestnik zunanje
ga ministra Vladimir Petrovski na 
moč ostro zavrnil zadnje izjave ame
riškega predsednika Ronalda Reaga
na, češ da gre za »umazane izmišljo
tine« in »resne sovražne izjave«, ki 
zbujajo v Moskvi ogorčenje in začu
denje.

Vedno, kadar prihajajo na dnevni 
red sovjetsko—ameriških srečanj 
kjučna vprašanja nadzora nad obo
rožitvijo, se iz VVashingtona pojav
ljajo »nizkotne poteze«. Tako je bilo 
s pismom Casparja Weinbergerja 
pred vrhunskim sestankom v Ženevi

in tako je bilo z razpihovanjem afe
re Daniloff pred jesenskim sreča
njem zunanjih ministrov v Washing- 
tonu, je rekel Petrovski.

Vrsta protisovjetskih izpadov v 
trenutku, ko pripravljajo obisk Ge
orgea Shultza v Moskvo, dokazuje, 
da nekaterim v VVashingtonu ne gre 
v račun dogovarjanje in da hočejo 
obremeniti ozračje. Res pa so zdaj 
ustvarjeni objektivni pogoji za to, 
da bi se obe strani dogovarjali o 
ključnih vprašanjih, je visoki sovjet
ski diplomat nadaljeval in izrazil 
upanje, da bo le prevladala resnost 
pri obravnavi tako pomembnih 
vprašanj sveta.

Petrovski je večkrat poudaril, da v 
Moskvi z vso resnostjo pripravljajo 
obisk Shultza, ki naj bi sem prispel 
v ponedeljek in morda kar kmalu 
začel pogovore s Ševardnadzejem. 
»Upamo, da ameriška stran tokrat ne 
prihaja praznih rok,« je dejal names
tnik sovjetskega zunanjega ministra

in opozoril, kako pomembno je, da 
»različne propagandne akcije ne bi 
zastrupljale ozračja.«

Ali lahko zanikate trditve o tem, 
da so bile opravljene vohunske ak
cije v ameriškem veleposlaništvu v 
Moskvi? Na tako vprašanje je Pet
rovski odgovoril le z oznako »uma
zane izmišljotine«, hkrati pa je na
povedal, da bo jutri popoldne sov
jetska stran položila na mizo dokaze 
o tem, kdo se zares ukvarja z neza
konitimi dejanji (takšne napovedi 
tiskovnih konferenc so za tukajšnje 
razmere precej nenavadne).

V sovjetskem tisku doslej ni bilo 
še ničesar objavljenega o aferi z 
ameriškimi marinci v Moskvi. Sino
či so na TV z jedkim posmehom po
spremili »razburjenje v 'VVashingto
nu«, češ da gre za izbruh »špijono- 
manije«, kot jo tu obilno prenašajo 
iz Pariza (vohunska afera okoli rake
te »Arianne«.

ANTON RUPNIK
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Predsednik Ustanove za razvoj obrti 
Carlo Faleschini na obisku pri SDGZ

TRST, GORICA — Predsednik de
želne Ustanove za razvoj obrti (ESA) 
Carlo Faleschini je bil na obisku pri 
obrtnikih članih Slovenskega deželne
ga gospodarskega združenja. Bil je 
dolgo pričakovani obisk, ki je nudil 
tudi priložnost, da se predsedniku 
ESA nazorno prikaže dejansko stanje 
in probleme obrti v treh pokrajinah, 
kjer živijo Slovenci. Predsednik SDGZ 
dr. Vito Svetina je uglednemu gostu 
orisal zgodovino organizacije, kakor 
tudi organigram Slovenskega deželne
ga gospodarskega združenja, v kate
rem so zastopane vse gospodarske ka
tegorije. Gosta sta pozdravila tudi 
predsednika obrtnih sekcij iz Trsta in 
Gorice Rado Andolšek in Bogdan But- 
kovič. Ravnatelj združenja Vojko Koc
jančič in tajnik Odo Kalan sta prikaza
la predsedniku Faleschiniju najbolj 
pereče odprte probleme. Na prvo mes
to je bila postavljena potreba po pri
sotnosti Slovenskega deželnega gos
podarskega združenja v samem odbo
ru ESA. V svojih posegih sta dokazala, 
da ne gre le za principielno zahtevo, 
ampak, da to potrebo opravičuje prav 
številčnost članov. Prisotnost v odbo
ru, kjer se ustvarja politika Ustanove, 
je namreč bistvena za razvoj obrti. 
Združenje bi lahko doprineslo nove 
ideje, ravno tako bi sodelovalo pri iz
delovanju programov in daljnoročnih 
načrtov. Govor je bil tudi o medna
rodnem sodelovanju s sorodnimi orga
nizacijami iz socialistične republike 
Slovenije, sodelovanje, ki bi lahko ro
dilo konkretne sadove, če bi se pristo
pi z določeno mero odprtosti in med
sebojnega razumevanja do reševanja 
te zapletene problematike.

Sledil je obisk obrtne cone v Dolini. 
Predsednik konzorcija Dolina Dušan 
Pangerc je orisal trnovo pot, ki so jo 
morali prehoditi obrtniki do danes, 
pot, ki gotovo še ni zaključena, saj je 
odprtih še mnogo problemov vezanih 
na urbanizacijo področja, finansiranje 
del in podpor za razvoj obrti. Dolinski 
podžupan Pečenik je orisal stališče 
občinske uprave, ki skuša že dolga 
leta podpirati to gospodarsko dejav
nost, ki je bistvene važnosti za krajev
no prebivalstvo.

Lojzko Škabar je pričakal goste v 
svojem kamnolomu pri Repnu. Gostje 
so ga zalotili na odkopu, saj je bilo 
vreme ugodno za širjenje kamnoloma. 
Predsednik Faleschini je tako lahko 
spoznal na licu mesta težavnost tega 
poklica, kakor tudi nujo, da se pod
prejo tisti ljudje, ki hočejo delati in 
delovati, kljub težavam in trenutni 
krizi stroke. Brez podpore bo kamno-

O perspektivah 
Delovne skupnosti 

Alpe Jadran
TRST — Na Pomorski postaji 

v Trstu se bo danes začelo štu
dijsko zasedanje, ki ga prireja 
deželni svet F-JK na temo: »Ure
ditve in pristojnosti dežel Alpe- 
Jadran: soočanja in perspekti
ve«. V dveh dneh razprave bo 
namreč prišlo do obširnega soo
čanja o institucionalnih vpraša
njih vseh zakonodajnih skupščin 
Delovne skupnosti Alpe Jadran. 
Zasedanja se bo udeležilo okrog 
sto delegatov. Po pozdravih ob
lasti bo uvodno poročilo imel 
prof. Sergio Bartole s tržaške 
univerze, nakar bodo sledila 
uradna poročila. Študijsko zase
danje bo jutri sklenil prof. Livio 
Paladin, bivši predsednik ustav
nega sodišča.

lomska obrt na Krasu popolnoma izu
mrla, kar je proti načelom razvoja kra
jevnih obrtnih pobud. Kozarček pri
stnega terana in domači pršut sta po
pestrila to prijetno izmenjavo mnenj.

V popoldanskih urah je bil na spo
redu obisk pri konzorciju ME.G O. v 
Gorici. Konzorcij se je razvil in dose
gel zavidljive proizvodne uspehe, 
kljub temu da člani niso prejeli nika
kršne podpore zaradi birokratskega in 
formalnega gledanja na celotno pro
blematiko. Tudi tu so obrtniki dokaza
li, da si znajo naložiti na ramena vsa 
bremena,, saj hočejo razvijati svojo de
javnost. Člani konzorcija predvidevajo 
razširitev delovanja in dograditev no
vega objekta, a želijo, da bi bili tudi 
oni deležni vseh po zakonu predvide
nih podpor in dotacij.

Zaključek obiska je bil na sedežu 
SDGZ v Gorici. Predsednik teritorial

nega odbora Anton Nanut je pozdravil 
gosta in se mu je zahvalil, da je posve
til toliko časa problemom krajevnih 
obrtnikov. Na tem srečanju je bil pri
soten tudi ravnatelj čedadskih uradov 
Namor, ki je prinesel pozdrav beneš
kih obtnikov.

Ob zaključku je predsednik Fales
chini izrazil svoje presenečenje nad 
stvarnostjo, katero je lahko videl. Poh
valil je iniciativnost članov SDGZ in 
zagotovil svoje prizadevanje, da se na
šteti problemi rešijo najbolje in v naj
krajšem času. Obrtniki so s svoje stra
ni ocenili, da je bil obisk izredno pozi
tiven, ampak dodali, da mora sedaj 
SDGZ nadaljevati po začrtani poti, da 
mora še tesneje sodelovati ne samo z 
ESA, ampak tudi s sorodnimi strokov
nimi organizacijami na deželni ravni.

(zk)

Predsednik ESA na pogovorih v Trstu

V skupščini F-JK

»Vroča« seja 
o zdravstvenem 

načrtu
TRST — Včerajšnja seja deželnega 

sveta Furlanije-Julijske krajine je 
bila v celoti posvečena zdravstveni 
problematiki, oziroma položaju bol
nišnic iz Gradeža in Krmina; razpra
vo so sprožile tri resolucije LpT, KPI 
in MSI, ki se seveda iz različnih zor
nih kotov lotevajo problema dežel
nega zdravstvenega načrta, po kate
rem naj bi ti dve bolnišnici zaprli.

Razprava je bila zelo »razgreta«, 
seje pa se je udeležila tudi večja 
skupina prizadetega prebivalstva iz 
obeh omenjenih krajev, ki je bila 
močno nezadovoljna zaradi replike 
odgovornega odbornika Renzullija; 
to hrupno nezadovoljstvo je prisililo 
predsedujočega podpredsednika To- 
nela, da je sejo prekinil za nekaj mi
nut. Po tej prekinitvi je deželni svet 
(po zelo obširni razpravi) z večino 
glasov odobril (proti so bili KPI, DP, 
MF, LpT, Mešana skupina, MSI in 
SSk) resolucijo skupin KD-PSDI-PRI- 
PSI, s katero v bistvu potrjuje izbire 
deželnega zdravstvenega načrta in 
določa bodoče posege za racional
nejšo in učinkovitejšo zdravstveno 
službo na Goriškem; v resoluciji se 
tudi dodaja, da bodo socio-sanitarne 
strukture v Krminu in Gradežu 
kvantitativno dokaj okrnjene, zdrav
stvena služba pa bo na primerni rav
ni.

Deželni svet Furlanije-Julijske 
krajine je nato z večino glasov zavr
nil v uvodu omenjene resolucije KPI, 
LpT in MSI.

Lep uspeh 
gojenk GM 

v Fari
FARA — V Fari na Goriškem se je 

v nedeljo zvečer zaključilo meddežel- 
no tekmovanje mladih violinistov iz 
štirih dežel: Veneta, dežele Furlanije- 
Julijske krajine, Koroške in Slovenije.

Skupno se je letošnjega, že petega 
tekmovanja, udeležilo 54 tekmovalcev 
- 21 iz Slovenije, 19 iz Veneta in 

naše dežele, 14 pa iž avstrijske Koroš
ke.

Prvič je na tokratnem tekmovanju 
sodelovala tudi naša šola Glasbene 
matice, in sicer z dvema gojenkama 
Ambro Cossutta in Raffaello Petronio, 
učenkama prof. Marka Bitežnika, ki ju 
je pri klavirju spremljala Verenka 
Terčelj. V kategoriji A, kjer so nasto
pali gojenci do 11. leta starosti, je Raf
faella zasedla tretje mesto, Ambra pa 
je bila nagrajena, kot najmlajša tek
movalka (sedem let).

Tekmovanje je potekalo še v kate
goriji B, v kateri so nastopili gojenci 
do 14. leta starosti, in sicer 10 iz Slo
venije in sedem iz Koroške. V C kate
goriji, do 18. leta starosti, je nastopilo 
10 gojencev iz Veneta in naše dežele, 
štirje iz Koroške in trije iz Slovenije, 
v kategoriji D, do 22. leta starosti, pa 
so nastopili: 2 gojenca iz Slovenije, 
dva iz naše dežele in dva iz dežele 
Venelo.

V nedeljo zvečer so podelili naj
boljšim nagrade. Nagrajence iz kate
gorij C in D je spremljal orkester, ki 
ga sestavljajo študentje glasbenih šol 
iz vseh štirih dežel, dirigent pa je bil 
Stojan Kuret. Podelitev nagrad je bila 
v mestni hiši v Gradišču.

od četrtka do četrtka - od četrtka do četrtka - od četrtka do četrtka
Kot je bilo v prejšnjih dneh že tolikokrat zapisa

no v našem dnevniku, je znameniti osnutek socia
lističnega senatorja Garibaldija za našo zaščito 
(pravijo, da je že četrti, toda prejšnji niso bili nikoli 
objavljeni), ki ga je sestavil kot predsednik poseb
ne skupine ustavne senatne komisije, za našo skup
nost nesprejemljiv. Kdor ga je prebral prejšnji četr
tek v italijanskem tržaškem tedniku (z naslovno 
stranjo s tržaškim dvojezičnim praporom) ali v ne
deljo v našem dnevniku, je to nesprejemljivost lah
ko ugotovil takoj, ko je prebral drugi člen tega 
osnutka, ki določa prav zares »zamegljen kriterij« 
— »Caratteristiche fumose« ugotavljanja tistih ob
čin v deželi Furlaniji-Julijski krajini, v katerih naj 
bi zaščitni zakon veljal. Ta člen predpisuje, da 
mora dežela Furlanija-Julijska krajina »sprejeti do
ločila, da omogoči državljanom ali občinskim sve
tom, da aktivirajo postopek«, da bi »ministrski svet 
določil občine, v katerih živi slovenska jezikovna 
manjšina«, in ta seznam predložil predsedniku re
publike, ki bi nato izdal ustrezen odlok... Za zameg
ljenost tega člena je namreč ugotovila že sama tr
žaška Krščanska demokracija v svoji izjavi, da se z 
Garibaldijevim osnutkom ne strinja in da bo zago
varjala kot smo že prejšnji četrtek zapisali 
svoj predlog za zaščito, ki pa je še mnogo bolj za
megljen, saj deli manjšino dejansko na kar pet ka
tegorij, čeprav omenja formalno samo kategoriji 
»A« in »B«. Nasprotovanje Garibaldijevemu osnutku 
pa so takoj po objavi njegovega besedila javno in s 
posebnimi poudarki razglasili poleg krščanske de
mokracije: melonarji (kar z nedeljskim glasovanjem 
sicer maloštevilnih zborovalcev v kinu Capitol), so
cialni demokrati, liberalci, republikanci in seveda 
fašistični misovci. (Slednji bi skupaj z melonarji, ki. 
jih je v tržaškem občinskem svetu največ, prav go
tovo doživeli smrtno, srčno in možgansko kap sku
paj z nekaterimi demokristjani; od ostalih naštetih 
pa bi se jih kar precej onesvestilo. Zato bi moralo 
biti naše usmiljenje — kot vedno — na višini, tako 
da nekaj takega ne bomo formalno zahtevali, tudi 
če bi bilo z bodočim zakonom določeno.)

In vendar je zadeva z določanjem teh 35 narod
nostno mešanih občin (6 v tržaški, 8 v goriški in 21 
v videmski pokrajini) zelo preprosta. Največja itali
janska stranka naj bi se ravnala po zgledu, ki ji ga 
je dal pred 41 leti na mirovni konferenci njen teda-

»Zadimljenost«
Stanislav Renko

nji voditelj De Gasperi, ki je v Parizu vsem zmago
vitim državnikom in tisočem časnikarjem vsega 
sveta obrazložil narodnostno stanje brez delitve 
na kategorije — na vzhodnih mejah Italije s statis
tičnimi podatki in etničnim zemljevidom svojega 
glavnega izvedenca za ta vprašanja, tržaškega zgo
dovinarja pok. prof. Carla Schieffrerja, kar je bilo 
istočasno objavljeno že leta 1946 v posebni francos
ki brošuri z zemljevidom vred pri pariški založbi 
Eugene Farguelle pod naslovom »AUTOOUR DE 
TRIESTE - POINT NEURALGUIOUE DE LEUROPE«. 
Publikacija je istočasno izšla tudi v italijanščini s 
priloženo isto karto pod naslovom: Carlo Schieffrer 
della Universitd di Trieste »LA VENEZIA GIUL1A« 
pri »Stabilimenti tipogralici Carlo Colombo«. - 
Bralcu, ki mu te brošure niso dostopne, svetujemo, 
naj si tisti profesorjev zemljevid (pod ZVU je bil 
celo predsednik cone »A«, kot predstavnik tedanje 
socialdemokratske stranke za Julijsko krajino) ogle
da v Narodni in študijski knjižnici v Trstu »II bollet- 
tino degli Sloveni in Italia« štev. 8/9 letnika 1973 od 
1. junija, kateri je tisti štiribarvni zemljevid prilo
žen, in sicer del od Lazareta preko Čedada pa do 
Kokovega in Mokrin na avstrijski meji pod naslo
vom: »CARTA DEI LIMITI NAZIONAL1 ITALO-JU- 
GOSLAVI, SCALA 1:300.000«. Zanimivo je, da 
imen vseh teh 35 občin ne navaja izrecno noben 
izmed petih zakonskih osnutkov za zaščito, o kate
rih razpravlja še vedno ustavna senatna komisija 
(osnutki KPI, PSI, SSk, KD in DP) razen osnutka pro
letarske demokracije — DP, ki poleg 35 dodajo še 
nekaj sosednjih občin v videmski pokrajini zaradi 
migracijskih gibanj videmskih Slovencev. Prav za
res današnji demokristjani se nikakor ne bi smeli 
izneveriti svojemu slavnemu predniku.

V slovenščini pa so bili tisti podatki, ki jih nava
jata De Gasperi in Schieffrer, s shematiziranim ze
mljevidom vred objavljeni v brošuri Založništva tr

žaškega tiska leta 1971 pod naslovom »KJE PREBI
VAMO IN KOLIKO NAS JE SLOVENCEV V ITALIJI 

- Dopolnjeni in popravljeni ponatis iz Primorskega 
dnevnika«. Seveda je knjižica že 15 let razprodana 
in ne bi bilo slabo, če bi Založništvo tržaškega tiska 
poskrbelo za ponatis, ki bi moral biti ustrezno do
polnjen z bistvenimi podatki o rezultatih Cassan- 
drove komisije tedanjega predsednika vlade Andre
ottija.

Med temi podatki je tudi Rizzov dokument z 
enajstimi bistvenimi točkami. Druga točka tega do
kumenta vsebuje seznam vseh 35 občin, »kjer živi
mo Slovenci in kjer uživajo naše kulturne dejavnos
ti gmotno podporo javnih oblasti«. Sicer pa smo 
vsebino vseh 11 Rizzovih točk ponovno objavili v 
četrtek, 12. marca letos, v teh zapisih. Zakaj jih se
nator Garibaldi ni upošteval (in je svoj osnutek »za
dimil«)?

Ko smo bili tokrat prisiljeni omeniti tisto za vse 
»mangiaščavonske« Triestine grozljivo naslovno 
stran (rafinirano hujskaško) tržaškega italijanskega 
časopisa od 2. t. m., smo se spomnili fotografije las
tnoročnega podpisa v slovenščini samega starega 
avstrijskega cesarja Franca Jožefa, objavljene v 
ljubljanskem Delu 23. marca v sedmem nadaljeva
nju zanimivega podlistka R. Gogale: »Slovenci na 
zahodnih mejah - 120 let čedadskega plebiscita« 
- takole se je podpisal:

FRANC JOŽEF
Zlasti je zelo dobro vidna strešica (na ž). Pravijo, 

da se je podpisoval v vseh jezikih narodov cesar
stva tudi v italijanščini: »FRANCESCO GIUSEP
PE« . — Cesarjev sin Karel pa je leta 1917, ko je 
potoval na ogled Soške fronte skozi Trst odgovarjal 
v palači sedanje prefekture na Trgu Unita na po
zdrave tržaškega župana v italijanščini, tedanjega 
guvernerja v nemščini in občinskega svetovalca dr. 
J. Vilharda pa v slovenščini, to je v vseh treh jezi
kih. Pred leti je tudi sedanji predsednik republi
ke med obiskom v Gorici spregovoril nekaj besed v 
slovenščini. Kako prijetno pa bi bilo na pr. videti 
lastnoročni njegov podpis: Franc Cossiga in na pri
mer podpis predsednika vlade in njegovega zuna
njega ministra: Benedikt Craxi in Julij Andreotti. 
Na primer pod uradnim prevodom bodočega zaščit
nega zakona... Brez zadimljenosti. (»Dignum et ius- 
tum« bi bilo).

21.

Tragedija
neke
manjšine

FULVIO TOM IZZA
Prevod: Marija Capuder

Mladoporočenca
iz

Ulice Rossefti
COPVRJGHT ZTT

V Rimu so ga večkrat videli v Vatikanu, istočasno je 
poiskal stik s sekretarjem fašistične stranke Vidussonijem, 
nekdanjim kolegom z univerze, od katerega si je obetal, da 
bo dobil dovoljenje za izpustitev nekaterih zapornikov, ka
terih družine so mu že bile izročile precejšnje vsote denar
ja.

Omenjeni zapis je skušal umazati tudi lik Vukovega 
očeta, človeka, ki se je tako visoko povzpel na račun politi
ke. V zadnjem času naj bi stari nadzoroval vojaške premike 
na mirenskem letališču in o vsem obveščal sina, ki da je bil 
povezan z jugoslovanskim konzulatom. »Nekega dne me je 
Vuk Stanislav obvestil, da se je v nekaj dneh cela eskadri
lja prestavila na otok Pantelleria in pustila v Mirnu samo 
nekaj avionov.«

S tem se zaključi odlomek iz Ščukove spomenice, ki se 
je tikal teh dveh Goričanov. Stanko je bil lahko zgrožen 
nad verodostojnostjo nekaterih trditev kot tudi nad strupe
nimi namigovanji, zato ni skrival presenečenja ob sovraž
nosti agronoma, s katerim sta si bila bolj malo domača; 
spoznala pa sta se pred leti, ko mu je s kolesom prihajal iz

Trsta v hišo v Mirnu in se menda brez uspeha smukal okoli 
njegovih sestra. Kljub temu je Stanku uspelo, da se je ob
vladal in ovrgel vse obtožbe. Iz njegovega dela, ki je vsem 
poznano, odsevata rimokatoliška apostolska vera in pesniš
ki poklic iz Ungarettijeve šole. Kot svetovalec pri založniš
ki hiši Sigma, ki jo upravlja njegov oče, je skušal seznanjati 
slovensko publiko z »neizmerno italijansko literarno pro
dukcijo« in med drugim izdal tudi eno Papinijevih knjig. 
Družil se je z mladimi tržaškimi kolegi, še posebej z Bori
som Pahorjem, ki je tedaj služil vojaški rok. Seveda pozna 
tudi svaka Giuseppeja Tomasija, a iz osebnih razlogov ni v 
dobrih odnosih z njim; ponovno sta začela govoriti šele 
pred nedavnim, v skupni celici in med pogovori z domači
mi. Vpisan ni v nobeno stranko, s politično dejavnostjo se 
ne ukvarja. Na jugoslovanski konzulat je šel zato, da je 
dobil vizuma za potna lista svojih staršev in se pri tem ni 
podrobneje seznanil z nobenim uradnikom. Za razvedrilo 
sta z ženo potovala v Rim, pod Alpe ali v Ilirsko Bistrico, 
kjer sta obiskala prijateljico in daljne sorodnike po ženini 
strani.

Da bi si odložil zaslišanje, je Pino hlinil samomor. 
Vseskozi pa je tovarišem prigovarjal, kako naj vzdržijo pre
iskavo in proces. In ko so ga spoznali za sposobnega za 
zaslišanje na sodišču, se je izkazalo, da je bilo to zaslišanje 
med najbolj »odkritimi, natančnimi in objektivnimi«.

Posebno sodišče za zaščito države so prestavili v Trst, 
že drugič, odkar so sodili atentatorjem na fašistični dnev
nik. Spet mu je predsedoval advokat Tringali Casanova 
(lokalni časopis II Piccolo je spoštljivo pisal Casanuova!) in 
2. decembra se je postopek začel. Razporeditev policijskih

sil zunaj in znotraj sodne palače je bila tudi tokrat veličas
tna, prišlo je celo do prestavitve vojaških oddelkov iz bliž
nje goriške in reške pokrajine, v sidrišču so bile zasidrane 
bojne ladje. V dvorani se je trlo ljudi pod nadzorstvom 
škvadristov in črnosrajčnikov, ki so večkrat povzročali ne
rede, tam so sedeli največji mestni veljaki, tam je bil ob
rambni kolegij na čelu s predsednikom advokatom Cassi- 
nellijem iz Rima, ki je vodil zagovor osmih obtožencev, 
med katerimi je bil tudi Stanko Vuk, tam so bili dopisniki 
velikih italijanskih dnevnikov. Poleg njih je na tleh ležal 
zaplenjeni vojni material.

Šestdeset obdolženih, ki naj bi ogrožali varnost države, 
so razdelili na tri skupine, razporejene v prvih vrstah sede
žev. V prvi vrsti spodaj so bili intelektualci (nacionalisti, 
oziroma separatisti), sledili so jim komunisti in v zadnji 
vrsti teroristi. Obtožba je slonela na dveh dokumentih: na 
Ščukovem poročilu na več kot sto petdesetih straneh in na 
tajnem svežnju aktov, ki naj bi jih našli v arhivih bivšega 
jugoslovanskega vojnega ministrstva. Oba sta potrjevala, 
da so se obtoženci na različne načine ukvarjali s kaznivo 
dejavnostjo. Ker je bila vojna z Jugoslavijo tako rekoč na 
obzorju, naj bi pristojno ministrstvo v Beogradu vpoklicalo 
čez dva tisoč prostovoljce, ki so pribežali iz Julijske kraji
ne.

Knjiga Mladoporočenca bo izšla danes, 9. aprila, 
pri Založništvu tržaškega tiska v zbirki Prevodi
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Na pvedsinočnjem zasedanju tržaškega občinskega sveta

Večina izglasovala sklep o preureditvi 
in ponovni uporabi področja v Starem mestu

Razvneta razprava 
o vprašanju fojb

Razprava v tržaškem občinskem svetu se je pred- 
sinočnjim povsem nenadejano razvnela in dosegla 
tudi neobičajno ostre tone ob sicer na prvi videz 
nepomembnem upravnem sklepu, ki je predvideval 
delno kritje z deželnim prispevkom 10 milijonov lir 
za ureditvena dela ob tako imenovani bazovski foj
bi. Šlo je zgolj za dopolnitev že prej sprejetih skle
pov o ureditvi področja okrog tamkajšnje jame, ki 
jih je bil sprejel še pred leti komisar (in jih sedanji 
občinski svet ni še niti obravnaval), kar ni dajalo 
slutiti, da bi moglo priti do ostrejših polemik. Niti 
prvi poseg komunističnega načelnika skupine Ca- 
labrie, ki je občinskemu odboru oporekel, da upo
rablja glede takih vprašanj dvojno mero, saj se zelo 
zavzema za obeležja ob fojbah, medtem ko že dolgo 
let zavlačuje primerno ureditev prostora ob open
skem strelišču in celo nasprotuje postavitvi malega 
spomenika padlim NOB od Sv. Ane, s Kolonkovca in 
iz Škednja, še ni razburil duhov.

Nato pa je povzel besedo svetovalec Tržaškega 
gibanja Parovel, ki je ostro obsodil instrumentaliza- 
cije in špekulacije nacionalističnih in desničarskih 
krogov okrog vprašanja fojb, kar je izzvalo pravi val 
žaljivih medklicev iz vrst misovcev in listarjev, pa 
tudi neodobravanje v ostalih skupinah. Parovel je 
namreč označil propagando okrog fojb za zgodovin
sko potvorbo in je navajal podatke, iz katerih bi 
izhajalo, da nikakor ne more biti govora o tisočih 
umorjenih, saj naj bi bilo od septembra 1943 do leta 
1945 in po osvoboditvi na vsem področju od Zadra 
do Trsta le 850 pogrešanih prebivalcev, med kateri
mi 650 vojakov. Zato je povsem nesprejemljivo, da 
nekateri zlorabljajo redke primere nedolžnih žrtev, 
za napihovanja problema in poskus rehabilitacije 
kolaboracionistov in fašistov, ki so bili odgovorni za 
dvajsetletno fašistično razsajanje nad slovenskim in 
demokratičnim prebivalstvom.

Po prekinitvi seje, ki jo je odredil razburjeni žu
pan, so nato pred glasovanjem o sklepu (proti je bil 
le Parovel, komunisti so se vzdržali, odbornik SSk 
Lokar pa ni glasoval) svetovalci MSI in LpT zavrača
li Parovelova izvajanja kot provokacijo, odbornik 
Lokar je obžaloval, da morejo še po 40 letih take 
teme razvnemati čustva in nasprotstva med krajev
nim prebivalstvom, svetovalec KPI Poli pa je dejal, 
da ne sme biti tabujev in da je treba zgodovinska 
dejstva razgaliti in pojasniti brez predsodkov, toda 
tudi brez nizkotnih špekulacij in upoštevajoč, da je 
naša demokracija nastala kot plod borbe in zmage 
nad fašizmom in nacizmom, kar ne dovoljuje odveze 
za zločine, ki so jih zakrivili tudi v naših krajih 
njuni privrženci.

Najstarejše, zgodovinsko jedro mesta je treba 
obnoviti, preurediti in usposobiti za ponovno sta
novanjsko in bivalno rabo prebivalstva. Ta po
treba se sicer ne postavlja od danes, saj je bilo o 
njej govor najmanj zadnjih deset ali celo dvajset 
let in je bil ta smoter tudi vključen v podrobnos- 
tni urbanistični načrt za mestno središče, ki ga je 
bil izdelal arhitekt Semerani, toda komaj sedaj 
se je reševanje tega vprašanja postavilo na real
ne temelje. Deželna uprava je namreč lani izgla
sovala deželni zakon št. 18, ki spodbuja preuredi
tev in obnovo starih mestnih jeder z izdatno fi
nančno podporo, in prav sklicujoč se na ta zakon 
je tržaška občinska uprava naposled izdelala na
čelni načrt oziroma izbrala področje, ki naj bi 
bilo predmet obnovitvenih in preurejevalnih po
segov.

Ta je bila tudi glavna tema razprave na pred- 
sinočnji seji tržaškega občinskega sveta, katere
mu je ustrezni sklep predložil pristojni odbornik 
za urbanistiko Vattovani. Izbrano področje obse
ga dejansko staro metno jedro okrog gradu Sv. 
Justa, z obodom, ki se začenja na Trgu Unita, gre 
do Borznega trga, po Korzu do Trga Goldoni in 
Mitnice, se vzpenja po Ulici Madonnina do trgov 
Sansovino in Vico, po Ulici Bramante in Sv. Jus
ta do Trga Canal, nato pa se spušča po Ulici S. 
Michele in Ulici Venezian ter Cavana do Trga 
Hortis, od tod pa se po Ulici Diaz vrne na Trg 
Unita (kot je razvidno s slike). V tem okviru so 
za obnovitvene posege izbrali, je poročal odbor
nik Vattovani, 7 ožjih območij oziroma skupin 
zgradb okrog Ulice degli Artisti, starega rimske

ga gledališča, Ulice Beccherie, Ulice Cattedrale, 
Ulice Capitelli, Ulice Pescheria in Ulice sv. Jus
ta. Prvi poseg naj bi izvedli na območju okrog 
Ulice Capitelli, za kar so v istem sklepu predvi
deli poveritev načrtovalnih del konzorciju tržaš
kih gradbenikov CIET, kar naj bi stalo 426 mili
jonov lir. Ves obnovitveni načrt predvideva stro
šek okrog 80 milijard lir, za kar računajo na pri
spevek 20 milijard od Dežele, 9 milijard lir naj bi 
prispeval Sklad za Trst, ostalo pa naj bi zbrala 
Občina, oziroma bi vložili zasebniki, ki bi se z 
njo dogovorili za izvršitev del.

Sklep je bil predmet poglobljene razprave, 
med katero so sicer zastopniki vseh svetovalskih 
skupin soglašali s potrebo po obnovitvi in po
novni bivalni uporabi omenjenega področja, raz
lična so pa bila mnenja glede ustreznosti uprav
nih izbir, ki jih je predlagal občinski odbor. Tako 
je svetovalec KPI De Rosa ostro kritiziral odloči
tev, da se načrtovanje prepušča zasebni pobudi 
in še to brez vsakega natečaja, kar napoveduje 
možnost velikih gradbenih špekulacij. Še ostrejši 
je bil zastopnik Tržaškega gibanja Parovel, ki je 
občinskemu odboru očital »palermske metode«. 
Predstavnika večine Cecovini (LpT) in D'Amore 
(PSI) pa sta izrazila mnenje, da ni noben škandal, 
če se je odbor v sili in časovni stiski odločil za 
poveritev načrtovanja zasebnikom, le skrbno bo 
treba nadzorovati in usmerjati njihovo delo. 
Sklep je bil nato sprejet ob nasprotnem glasu 
KPI in MT ter ob vzdržanju MSI in listarskega 
odbornika Salvagna.

Odprte duri 
toda za koga?
Na pomorski postaji se bo v pone

deljek začel simpozij z naslovom Trst, 
latinska vrata na slovanski in german
ski svet: bronasta vrata od antike do 
13. stoletja. Študijsko srečanje prireja
ta Zavod za italijansko enciklopedijo 
in italijansko zunanje ministrstvo, 
točneje medministrski koordinacijski 
odbor za izvajanje osimskih sporazu
mov. Pobudo za simpozij je dal ravno 
koordinator omenjenega odbora Ste
fana D'Andrea, v častni odbor pa so 
pristopili zunanji minister Giulio An
dreotti, minister za izobrazbo Franca 
Falcucci, minister za kulturne dobrine 
Antonino Gullotti, predsednik dežel
nega odbora Adriano Biasutti in pred
sednik Zavoda za italijansko enciklo
pedijo Giuseppe Alessi, v znanstve
nem odboru pa so Giovanni Pugliese 
Caratelli, Angiola Maria Romanini, 
Margaret Frazer in Antonio Cadei.

V lični brošuri, ki napoveduje sim
pozij in navaja dnevni red dela ter 
predavanj, uvodni članek naglaša, da 
je cilj simpozija med drugim, da bi 
preverili srečanje civilizacij, na kri
žišču katerih je Trst: civilizacije sred
njega veka na Zahodu in bizantinske 
civilizacije z vsemi njenimi vplivi na 
slovanski svet. Izhodišče pa je skupni 
izvor v kulturi in umetnosti antike.

Bronasta vrata so lahko zelo znači
len simbol, predvsem zaradi materia
la, pa tudi zaradi simbolnega pomena 
vrat, ki lahko služijo zato, da se nek 
prostor zapre, lahko pa se jih tudi tol
mači, kot v evangeliju, kot odpiranje, 
sprejemanje.

Vendar organizatorji, čeprav v uvo
du naglašajo prav slednji pomen duri, 
se v zastavljanju koncepta simpozija, 
niso ravno dosledno držali te simboli
ke. Že ob prebiranju imen predavate
ljev človek ugotovi, da prihajajo le-ti 
od vseh vetrov, razen iz slovanskega 
sveta. Ne le, da med povabljenimi ni 
nobenega Slovenca ali Jugoslovana, 
tudi Rusov, Čehov, Bolgarov ni. Ali 
res ne bi lahko tudi oni kaj prispevali 
k razpravi? In isti odnos se odraža 
tudi v uradnih jezikih simpozija, ki

ifnliinnčrinn nnnlPRČ.inci in

Ostaja zato vprašanje: odprta vrata 
da, vendar v tolmačenju tega simpo
zija, so te duri odprte le na Zahod, v 
latinski, germanski in anglosaški 
svet.

VT

Srečanje je priredilo združenje ACLI

Predstavnik FAO German Rojas 
o boju proti lakoti v svetu

V ponedeljek je bilo drugo srečanje 
s pesniško besedo, ki ne pozna pregrad

Tržaško združenje ACLI je v sklopu 
svojih številnih pobud proti lakoti v 
svetu povabilo predvčerajšnjim v dvo
rano ENAIP funkcionarja mednarodne 
organizacije FAO Germana Rojasa, 
Čilenca, ki je po Pinochetovem držav
nem udaru preživel več let v zaporu. 
Sedaj je Rojas sekretar FAO za praz
novanje mednarodnega dneva prehra
ne. Uradno je to 17. oktober, toda s 
tem vprašanjem se Rojas in njegovi 
sodelavci ubadajo vsak dan, tako da 
izdelujejo tehnične načrte za gospo
darski razvoj določenih predelov de
žel Tretjega sveta.

Povsem zmotno je, je ugotovil 
predavatelj, govoriti o »deželah v raz
voju«. Resnica je, da te dežele propa
dajo. Industrijsko razvite države imajo 
v tem pogledu veliko odgovornost: s 
kolonizacijo nerazvitih so uničile nji
hove kulturne in gospodarske prvine, 
ki so slonele predvsem na obdelova
nju zemlje. S preusmeritvijo k indus
triji in vsiljevanjem angleškega mode
la družbe so narodi izgubili svojo sa
mobitnost in možnost, da bi razvojne 
načrte prilagajali lastnim potrebam. 
Industrijske države so jim nudile viso
ke tehnološke izdelke, s katerimi ne
razviti niso znali kaj početi, saj so v 
resnici potrebovali vozove in samo
kolnice. Tudi mednarodna posojila so 
se izkazala za pravo past, saj so neka
tere države, kot Argentina in Peru, na 
robu bankrota. Rojas je samokritično 
spregovoril tudi o napakah mednarod
nih organizacij, kot so FAO, UNICEF 
in druge v okviru OZN, ki so marsik
daj, zaradi nepoznavanja ali neizkuše
nosti, naredile več škode kot koristi. 
Vendar je Rojas prepričan, da so te 
organizacije še vedno edine, ki imajo 
določen gospodarsko-političen vpliv. 
Toda kljub pozitivnim premikom, kot 
so, denimo, sprejetje Mednarodne kar
te gospodarskih pravic in dolžnosti dr
žav, se v dialogu Sever-Jug nič bistve
nega ni zgodilo. Edina resnična moč 
nerazvitih je in ostane nafta, kar pa ne 
vodi k pravičnejši porazdelitvi dobrin, 
temveč k prevladi nekaterih kast nad 
drugimi.

Rešitev je lahko le množično izobra
ževanje in osnovna prehrana za vse: 
Že to bi namreč močno ublažilo de
mografski boom, ki je trenutno najhuj
ši problem nerazvitih dežel. Za to pa 
je potrebna nacionalna enotnost, kar 
je spet problem zase. Rojas vidi v gi
banju neuvrščenih edino pot za poli
tični preokret, čeprav so negativni

vplivi bipolarnega sistema stalno v za
sedi in so posamezne vlade, prav iz 
gospodarskih težav, prisiljene podleči 
vplivom Vzhodnega in Zahodnega 
bloka.

Očitno je, je svoje izčrpno pričeva
nje zaključil Rojas, da je na svetu do
volj dobrin za vse in da je tako smrto
nosno neskladje v interesu bogatejših. 
Toda tudi na vlade se da vplivati: 
osveščenost posameznikov je najboljše 
sredstvo za demokratičen in pravičen 
razvoj svetovne družbe. Na vprašanje, 
če se ima za utopista, je Rojas takole 
odgovoril: »Oboroževalna tekma in la
kota sta proizvod tako imenovanih re
alistov. Kot je dejal tudi argentinski 
pisatelj Borges, sem v tem primeru 
raje utopist.«

Brez dvoma je univerzum umetniš
ke besede eno tistih področij, ki lah
ko zvabi ljudi v nekakšne miselne 
sinteze, v skupne čustvene utripe, v 
tišino in zbranost. Seveda, če gre pri 
tem za poezijo, ki je med vsemi 
umetnostmi najbolj »individualna« 
in najvišja oblika izražanja sebe 
skozi besedo in metaforo, je lahko 
slušni oziroma bralni učinek toliko 
večji. Pri vsem tem je treba poudari
ti, da mora biti ta poezija resna in 
povedna, »prava«, drugače je njen 
pomen izvotlen.

Približno tak vsebinski tloris je 
bil dan v premislek v ponedeljek v 
neformalnem, stisnjenem, intimnem 
prostoru restavracije El Gaucho v

Drevoredu XX. septembra. Šlo je za 
drugo poglavje prireditve »Ponede
ljek s poezijo«, ki je tudi tokrat iz
zvenelo presenetljivo povedno, su
gestivno in mikavno. Presenetljivo 
pravzaprav zaradi tega, ker je pes
niška beseda delovala neobremenje
no, se udejanjala spontano, brez vsa
kršnih jezikovnih ali ideoloških pre
grad. Presenetljivo, ker je prireditev 
v Trstu. In nazadnje presenetljivo, 
ker prihaja na poslušanja številno 
občinstvo, tudi mlajši Tržačani, taki, 
za katere bi bilo misliti, da jim je 
bolj do vihravih plesišč kot pa do 
tihega razmišljanja o sebi. Skratka, 
varljiv videz, izkrivljena predstava

Predstavitev zgodovinske knjige dr, Prunka v SK

Nacionalni programi malega naroda

Pred kratkim je v Ljubljani izšla po
membna zgodovinska knjiga z naslo
vom: »Slovenski narodni programi 
1884 — 1945«. Njen avtor je Janko 
Prunk, sodelavec Inštituta za zgodovi
no delavskega gibanja in docent so
dobne zgodovine na ljubljanski fakul
teti. O Prunkovi knjižni novosti je na 
rednem torkovem srečanju v Sloven
skem klubu spregovorila dr. Milica 
Kacin - Wohinz. Delo osvetljuje in po

sreduje bralcu zanimive podatke o 
slovenskih političnih programih, ki so 
nastali v obravnavanem stoletju. Po
leg tega odlikuje Prunkov esej dej
stvo, da se je avtor z izredno intelek
tualno poštenostjo dotaknil vseh slo
venskih političnih taborov, čeprav 
pušča seveda kolaboracioniste v dru
gi svetovni vojni pri svoji obravnavi 
nekoliko v ozadju.

V svoji predstavitvi je dr. Kacin 
Wohinz na kratko povzela vsebino 
knjige. Delo je razdeljeno na tri dele: 
v prvem seznanja bralca z obdobjem 
Habsurške monarhije in z zanimivim 
programom Zedinjene Slovenije, ki je 
dalj časa veljala za zgled in primer 
drugim nacionalnim načrtom. Pojem 
Zedinjene Slovenije je danes nado
mestila ideja o enotnem slovenskem 
kulturnem prostoru. Drugi del je po
svečen obdobju prve Jugoslavije; tu 
se avtor posveča delovanju takratne 
komunistične partije ter konceptu 
Ljudske fronte v tridesetih letih. Ena 
izmed nedvomnih odlik Frankovega 
eseja pa je ta, da obravnava sloven
sko problematiko v njeni celovitosti 
in torej ne pozablja na Slovence za 
mejo in na njihove nacionalne proble
me v državah, ki so jim bile v tistem 
času bolj mačehe kot prave matere. V

tretjem delu svoje zgodovinske razi
skave se avtor posveča delovanju 
NOB in ugotavlja, da se je prvi načrt 
narodnoosvobodilnega gibanja zgle
doval po temeljnih programskih nače
lih Ljudske fronte. Od tod zahteva po 
pravici do samoodločbe, boj ža fede
rativno politično ureditev in težnja po 
preoblikovanju slovenskega narodne
ga značaja.

Svoj zgodovinski esej je dr. Prunk 
dopolnil z več kot štiridesetimi origi
nalnimi dokumenti. Prof. Jože Pirjevec 
je predstavitvi dodal še misel, da so 
slovenski-politični programi dejansko 
izredno skromni, saj jasno izražajo 
svojo nacionalno ogroženost in se to
rej omejujejo le na bistven, eksisten
čen problem. Zaradi tega se nikjer ne 
pojavlja vprašanje o vlogi naroda v 
širšem, evropskem kontekstu.

O knjigi je ob koncu spregovoril 
tudi avtor sam; poudaril je, da je slo
venski narod stopil v zgodovino raz
meroma pozno, saj ni imel višjih 
družbenih plasti, ki bi lahko izobliko
vale širši narodni program in razvile 
konkretnejšo politično strategijo. Prvi, 
ki so se začeli s politiko v Sloveniji 
poklicno ukvarjati, so bili torej šele 
komunisti.

HJ

o dojemanju umetnosti. Prav taki 
večeri pomagajo uokvirjati misel na 
prave tračnice...

Nastopilo je pet pesnikov, vsak s 
svojo osebnostjo, vsak s svojo poezi
jo, vsak v svojem jeziku in prevodu 
v italijanščini, da bi bila recepcija 
točnejša. Franco Ferranti, Claudio 
Grisancich, Marij Čuk, Ace Mermo- 
Ija in Cristopher Millis so v poveza
vi španskega pesnika J. Carlosa Ig- 
lesiasa posredovali izseke svojega 
ustvarjanja in uresničili tisto nit, ki 
poveže človeka s čarom lirike.

Danes v Trstu večer 
mednarodne poezije

Trst, kot mesto ob meji, skozi katero 
se pretakajo različni tokovi, je potre
ben temeljite kulturne prenovitve, kot 
je je potrebna tržaška univarza, ki 
rada razglaša, da je naklonjena med
narodnemu sodelovanju. Tako menijo 
nekateri študentski krogi, ki so za 
zgled pripravili za danes zvečer zani
miv kulturni večer, na katerem bo 
imela glavno besedo poezija. Priredi
tev z naslovom »Kriza istovetnosti in 
reforma govorice« bo ob 20.30 v Štu
dentskem domu pri univerzi v Ul. F. 
Severo 158, prirejajo pa jo Levičarska 
lista, ARCCS-ARCI in Kulturno zdru
ženje študentov filozofske fakultete.

Večer poezije bo razčlenjen v tri 
dele. Prvi bo posvečen tujim študen
tom, ki obiskujejo tržaško univerzo in 
ki bodo recitirali pesmi palestinskih, 
iranskih, afriških, južnoameriških, gr
ških in nemških pesnikov. Drugi del 
bo osredotočen na kulturni istovetnos
ti našega mesta in bo obravnaval poe
zijo Sabe ter slovenske tržaške pesni
ke, med katerimi bosta Marij Čuk in 
Ace Mermolja. Tretji del pa bo obrav
naval odnos med pesniškim izrazom in 
psihičnim trpljenjem. V tem delu je 
predvideno sodelovanje Laboratorija 
za obrtniško gledališče, ki ga vodi L. 
Misculin. Vse te pobude bo dopolnje
vala razstava knjig ter likovnih umet
nin.

S to pobudo, ki so jo podprle razne 
kulturne in družbene organizacije, 
med katerimi Mladinski odbor Slo
venske kulturno-gospodarske zveze, 
želijo prireditelji opozoriti tudi na 
kronično pomanjkanje prostorov za 
kulturno udejstvovanje v Trstu.
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V torek se je sestal glavni svet na prvi seji po občnem zboru

Potrjeno dosedanje vodstvo Kmečke zveze 
Zavzelo se bo za novo kmetijsko politiko

Predsinočnjim se je na svojem sede
žu v Trstu sestal glavni svet Kmečke 
zveze na prvi seji po občnem zboru. 
Seji je kot najstarejši svetovalec pred
sedoval Karel Valentinčič. Dnevni red 
Je predvideval izvolitev novega izvr
šnega odbora s predsedstvom vred, 
imenovanje strokovnih komisij, odo
britev delovnega programa na osnovi 
smernic občnega zbora in obravnavo 
nekaterih aktualnih vprašanj v seda
njem trenutku tržaškega kmetijstva.

V razpravi pred volitvami novega 
izvršnega odbora je bila izražena že
lja, da bi v vodstvene organe čim prej 
vstopili mlajši člani, pri čemer pa bi 
bilo seveda treba upoštevati njihovo 
dejansko angažiranost v organizaciji. 
Razpravljale! pa so soglasno ugotovili, 
da zaenkrat ni še pogojev za globljo 
in obsežnejšo prenovo. Zato je svet v 
glavnem potrdil prejšnje vodstvo, 
upoštevajoč tudi dejstvo, da je le-to 
zgledno in požrtvovalno vodilo orga
nizacijo ter s tem utrdilo njen ugled, 
kot med drugim dokazuje stalna rast 
števila članov.

V novi izvršni svet so bili izvoljeni 
oziroma potrjeni: Alfonz Guštin (pred
sednik), Alojz Debeliš (podpredsed
nik), Srečko Orel (podpredsednik), Edi 
Bukavec (tajnik), Ivan Antonič, Drago 
Starc, Giuseppe Scheriani, Adrian 
Kalc, Anton Bole, Lucijan Malalan, 
Miroslav Žigon, Ljubo Petaros, Danilo 
Lupine, Alojz Križmančič, Zoran Paro- 
vel, Radovan Šemec, Dušan Milič in 
Josip Milič.

V okviru glavnega sveta KZ deluje
jo tudi stalne komisije, ki imajo po 
statutu nalogo, da strokovno sledijo 
Posameznim kmetijskim področjem 
oziroma vprašanjem, da o njih zbirajo 
Podatke in izdelujejo predloge. Na 
torkovi seji so obnovili osem takšnih 
komisij, in sicer za živinorejo (načel
nik Emilio Matietti), vinogradništvo 
(Zoran Parovel), cvetličarstvo (Miloš 
Kralj), vrtnarstvo (Alojz Debeliš), za
družništvo (Josip Sancin), dvolastnike 
(Alojz Križmančič), jusarka vprašanja 
(Lucijan Malalan) in za tisk (Mario 
Gregorič).

Občni zbor KZ je 22. marca odobril 
organske predloge za preporod kme
tijstva na Tržaškem. Glavni svet je 
sklenil, naj izvršni odbor z njimi se

znani vse zainteresirane krajevne poli
tične in družbene sile ter javne upra
ve in ustanove, zlasti deželni odbor 
Furlanije-Julijske krajine in odgovor
ne pri Skladu za Trst, ki morajo izde
lati izredni načrt za tržaško kmetijstvo 
in seveda poskrbeti tudi za njegovo 
finančno kritje. Govor je bil tudi o or
ganizacijskih vprašanjih in še posebej 
o patronatski službi KZ, ki se prav v 
tem času močno krepi in je na razpo
lago tudi nekmetovalcem. Glavni svet 
je podčrtal potrebo, naj patronat ob 
razširitvi svoje dejavnosti zagotovi še 
posebno skrb za kmetijsko problema
tiko.

Na torkovi seji je beseda tekla tudi 
o poklicnih seznamih tržaških kmeto

valcev, za ustanovitev katerih deželni 
svet pripravlja posebni zakon. Glavni 
svet je pozdravil dejstvo, da se je ta 
zadeva končno premaknila z mrtve 
točke, in zagotovil, da bo KZ storila 
vse, kar je v njeni moči, da bi vpraša
nje rešili ob polnem spoštovanju ko
risti in potreb tržaških kmetovalcev.

Glavni svet je nadalje sprejel 16 no
vih članov, kar dokazuje, da je KZ vi
talna organizacija. Sklenil je naposled, 
naj se delegacija KZ udeleži rednega 
občnega zbora Zadružne zveze Slove
nije, ki bo danes v Ljubljani. Občni 
zbor bo posebno slovesen, saj sovpada 
s 15. obletnico obnovitve te organiza
cije, ki odigrava osrednjo vlogo v 
kmetijstvu naše matične domovine.

S sobotnega društvenega občnega zbora

Zajeziti asimilacijo je glavna 
naloga SKD Rovte-Kolonkovec

Vodstvo družbe Fincantieri sprejelo predstavnike stavkajočih delavcev

Arzenal bo vzel v službo 20 mladih 
zaposleni pa so še vedno zaskrbljeni
Kdor se je včeraj okrog poldne ho

tel z avtom pripeljati v mestno središ
če iz rojanske smeri, je naletel na pre
cejšnje težave. Delavci Tržaškega ar
zenala sv. Marka so namreč zasedli 
cesto pred sedežem družbe Fincantieri 
na Nabrežju (bivši Hotel de la Ville), 
da bi opozorili na hudo stanje, v kate
ro je zabredel njihov obrat. Delavci so 
tjakaj prišli v sprevodu, potem ko so 
se bili zbrali v Arzenalu na zborova
nju. Njihovo predstavništvo se je med 
cestno zaporo sestalo s krajevnimi vo
ditelji družbe Fincantieri in od njih 
doseglo nekaj pomembnih obvez.

Kot smo že včeraj pisali na teh stra
neh, Arzenal preživlja izredno težko 
krizo, ki bi mu lahko bila tudi usodna, 
če ne bo v najkrajšem času prišlo do 
izrednih posegov. To je tudi temeljna 
zahteva, ki je prišla do izraza na de
lavskem zborovanju in ki so jo potem 
predstavniki tovarniškega sveta ter 
kovinarskih sindikatov FIOM-CGIL, 
FIM-CISL in UILM iznesli na sestan
ku z voditelji družbe Fincantieri, in

sicer s predsednikom Bocchinijem, po
oblaščenim upraviteljem Antoninijem 
in odgovornim za osebje Carratujem.

Slednji so zagotovili, da bo podjetje 
še v teku tega meseca vzelo v službo 
20 mladih na osnovi posebnih pogodb 
za mladinsko zaposlovanje in poklicno 
izobraževanje, kot je bilo že svoj čas 
obljubljeno. Poleg tega so se obvezali, 
da bodo v dneh od 21. do 24. aprila 
sklicali sindikalne predstavnike na se
stanek, na katerem bo govor o proiz
vodni bodočnosti obrata. Obstaja mož
nost, da bodo v njegovo lastništvo 
vstopili tudi zasebniki in da bo pod
jetje dobilo nekatera nova naročila. 
To velja predvsem za sektorja popra
vil in preustroja ladij, saj je še povsem 
odprto vprašanje, ali bo Arzenal res 
prevzel nekatere že napol naročene 
posebne gradnje, kot je-zlasti plavajo- 

. ča platforma Micoperi. Če bi se to 
zgodilo, bi Arzenal lahko gledal v svo
jo bodočnost z manjšo zaskrbljenostjo, 
saj bi si zagotovil delo za približno

leto dni. Za odgovor pa bo treba poča
kati do maja, ko se bo ladjar dokon
čno odločil, če in komu bo platformo 
dal graditi.

Včerajšnjega zborovanja in manifes
tacije po mestnih ulicah se je udeleži
lo kakih 750 delavcev. Prišli so tudi 
tisti, ki so v dopolnilni blagajni. Težav 
v prometu niso povzročili le oni, saj je 
bila ob istem času na Trgu Oberdan 
demonstracija proti ukinitvi bolnišnic 
v Gradežu in Krminu.

■ Spet se dogaja, da se neznanci
skušajo obogatiti na račun ljudske na
ivnosti ali nevednosti. V prejšnjih 
dneh so se namreč ponekod oglasili 
po telefonu ali celo pred stanovanji in 
ponujali proti takojšnjemu plačilu ce
loletno naročnino na policijski časo
pis, ki sploh ne obstaja. Tržaška Kves
tura opozarja, da ne gre v nobenem 
primeru za policijske agente, prizade
te pa vabi, naj podobne primere prija
vijo na Kvesturi.

Vodstvo SDZPI ga je pred kratkim predložilo deželnemu odborništvu za šolstvo

Program tečajev Zavoda za poklicno izobraževanje
Čeprav je šolsko leto 1986/87 še v polnem teku, 

je Slovenski deželni zavod za poklicno izobraževa
nje že pripravil okvirni program tečajev za prihod
nje šolsko leto in ga pred kratkim tudi predložil 
deželnemu odborništvu za šolstvo in poklicno izo
braževanje. Le-to ga bo sedaj pregledalo in nato 
odobrilo tečaje, ki bodo lahko jeseni stekli pri 
SDZPI.

Predlog programa za novo šolsko leto vsebuje 
skupno 26 tečajev, in sicer 16 na Tržaškem, 6 na 
Goriškem in štiri v videmski pokrajini. Lani je vod
stvo SDZPI vključilo v program skupno 33 tečajev, 
od katerih jih je Dežela odobrila 15. Tudi lani, kot 
že vrsto prejšnjih let, je Zavod vnesel v program 
vrsto tečajev v videmski pokrajini, ki pa jih je dežel
no odborništvo še vsakič zavrnilo. SDZPI vztraja z 
vključevanjem tečajev v Beneški Sloveniji v pro
gram, ker je med tamkajšnjimi podjetji občutiti de
jansko potrebo po izpopolnjevanju (Zavod je prav v 
tem pogledu poleg tečajev iz čebelarstva, sadjar
stva in gojenja malih sadežev programiral tečaj za 
tiskalno ažuriranje pri vodenju malih obratov). 
Upati je, da bo Dežela tokrat drugače pristopila k

vprašanju tečajev v videmski pokrajini kot v$a ta 
zadnja leta.

Program tečajev za tržaško pokrajino vsebuje le
tos nekaj novosti. Med te spada gotovo tečaj s kva
lifikacijo za kuharje-gostince. Ze v prejšnjih letih 
je bilo dokaj povpraševanja za tak tečaj. Slovenski 
dijaki, ki jih je zanimal kuharski poklic, so si morali, 
ob pomanjkanju podobnega tečaja v slovenščini pri 
nas, pomagati z italijanskimi tečaji ali pa z vpisom 
na gostinsko šolo v Izoli. Vodstvo SDZPI meni, da bo 
tečaj sila privlačen, saj je gostinsko tržišče v razvoju, 
mnogo pa je tudi turističnih ponudb za zagotovitev 
dela.

Poleg tega predvideva program SDZPI še tri te
čaje s kvalifikacijo: 2. letnik tečaja za kamnoseke in 
1. in 2. letnik tečaja za tehnično-upravne uradnike. 
Tečaj za uradnike bo potekal v prihodnjem šolskem 
letu v prenovljeni učilnici, ki jo bo Dežela opremila 
z desetimi računalniki. Tečajniki se bodo lahko tako 
seznanili z uporabo informatike pri vseh predmetih, 
kar bo seveda nov korak na poti zbliževanja med 
Zavodom in delovnim svetom.

Ob tečajih s kvalifikacijo je v programu še vrsta 
drugih večernih tečajev, ki jih namerava vodstvo

SDZPI izpeljati v sodelovanju z našima strokovnima 
organizacijama SDGZ in Kmečko zvezo. Tako so na 
primer tečaj angleščine (1. stopnja), izpopolnjeval
ni tečaj za knjigovodstvo (IVA in mehanizirano 
knjigovodstvo), tečaj ažuriranja za upravljanje za
drug, tečaj ažuriranja za bančno tehniko, izpopol
njevalni tečaj za programerje elektronskih raču
nalnikov,izpopolnjevalni tečaj za »personal com- 
puting«, tečaj specializacije za tehnike vzdrževal
ce hardwar, tečaj za vinogradništvo-kletarstvo (v 
zgoniški občini), izpopolnjevalni tečaj za čebelar
stvo (začetniški), tečaja ažuriranja za živinorejo (v 
Medji vasi in v Bazovici) in izpopolnjevalni tečaj 
za gojenje aktinidije.

SDZPI je vključil v program šest tečajev za goriš- 
ko pokrajino. Med temi je tokrat tudi tečaj s kvalifi
kacijo, in sicer tečaj za dodeljene prodaje (1. let
nik). Od krajših tečajev so v programu izpopolnje
valni tečaj za programerje elektronskih računal
nikov, izpopolnjevalni tečaj strojepisja, tečaj ažu- 
riranja v marketingu, tečaj ažuriranja za 
fitopatologijo (v občini Števerjan) in tečaj ažuri
ranja v vrtnarstvu (v Sovodnjah in Štandrežu).

Naša društva v predmestju Trsta 
ne delajo v lahkih pogojih. Sloven
sko prebivalstvo se vse bolj utaplja 
v italijanskem okolju, vse bolj redke 
so priložnosti, da se Slovenci med 
seboj srečujejo in tudi združujejo.

In vendar so društva delavna ter 
se trudijo, da bi v svojem okolju ob
držala in dvignila kulturno dejav
nost ter krojila zavest slovenskega 
prebivalstva.

Takšno društvo je tudi KD Rovte- 
Kolonkovec, ki rapolaga le z maj
hnim sedežem, ki pa v njem vendar
le razvija kar dokajšnjo dejavnost, o 
kateri je bilo govora na rednem ob
čnem zboru, ki je bil v soboto.

Iz poročil, ki sta jih podala pred
sednik Sergio Zampieri in Jolanda 
Guštinčič, je izšla predvsem misel, 
da se društvo ukvarja z mislijo, kako 
obnoviti, oziroma prilagoditi kultur
no dejavnost željam članov in potre
bam sedanjega življenja. Že dolgo se 
govori o potrebi ustanovitve pevske
ga zbora, sta dejala; zamisel zaen
krat ni bila uresničena, čeprav se 
člani društva načrtu niso odpoveda
li.

Od lanskega februarja, ko je bil 
zadnji občni zbor, so imeli v društvu 
Rovte-Kolonkovec vrsto uspelih pri
reditev: praznovali so Dan žena, v 
gosteh so imeli otroke od Domja z 
njihovimi harmonikami, pevskim 
zborom in tamburaški ansambel iz 
Boljunca; lanskega maja je pri njih 
nastopila dramska skupina z Repen- 
tabra, imeli so turnir v briškoli in še 
pustno prireditev. Aprila in novem
bra so člani društva polagali vence 
pred spomenike padlim v NOB na 
Katinari in pri Sv. Ani, junija pa so 
v društvu organizirali prireditev 
»Spoznaš svoje vino?«. Društvo je 
imelo tudi tečaj slovenskega jezika, 
ki ga je vodila učiteljica Meri Vec- 
chiet; v društvenih prostorih pa je 
bil tudi krojni tečaj, ki ga vodi Adri
ana Regent. V društvu je bilo še več 
zanimivih predavanj, med temi 
predavanje Bruna Križmana o poto
vanju po Južni Ameriki, več stro
kovnih predavanj pa je društvo or
ganiziralo ob podpori Kmečke zve
ze. V Kraški hiši je društvo prejelo 
tudi pokal, ki mu ga je dalo Odbor
ništvo za kmetijstvo tržaške pokrajine.

Letos je društvo imelo Prešernov 
praznik, ko je nastopil igralec Stane 
Starešinič, in proslavo dneva žena; 
od zadnjega občnega zbora pa je 
društvo organiziralo še devet izletov 
v razne kraje matične domovine in 
naše dežele.

Občni zbor je v imenu ZSKD po
zdravila Nives Košuta, pozdrave pa 
je prineslo tudi KD Fran Venturini 
od Domja. Na koncu so navzoči izvo
lili še nov odbor, ki šteje 17 članov, 
tri več kot doslej.

Calvi je bil življenjsko zavarovan 
a doslej ni bilo nič z izplačilom
Roberto Calvi, predsednik bančnega zavoda Banco Ambrosiano, je pred 

svojo, še vedno v tančico skrivnosti ovito smrtjo pod Mostom črnih menihov v 
Londonu, podpisal življenjsko zavarovanje z zavarovalno družbo Generali. Ob 
njegovi smrti bi morala zavarovalna družba izplačati vdovi, Clari Canetti, dve 
milijardi lir.

Od tragičnega konca nekdanjega največjega italijanskega zasebnega ban
čnika so minila že skoraj tri leta, družba Generali pa še vedno ni dodelila vdovi 
predvidene vsote. Pri zavarovalnici namreč menijo, da niso še znane točne oko
liščine Calvijeve smrti, kar pri taki zadevi, kakršno je bančnikovo življenjsko 
zavarovanje, nikakor ni postranskega pomena. Zavarovalna pogodba namreč ne 
predvideva izplačila vsote v primeru samomora.

Družba Generali je dala ekipi svojih pravnikov nalogo naj osvetlijo celotno 
zadevo. V teku je še vedno tudi sodna preiskava, ki naj bi razblinila dvome o 
Calvijevi smrti. Prav v tej zvezi bo milanski sodnik Domenico Chindemi odpoto
val te dni v London, da bi z avtonomno preiskavo milanskega sodstva privedel 
zadevo končno do konca.

Pri Katinari z avtom v tovornjak
Na Trbiški cesti, nekaj sto metrov pred odcepom za Katinaro (v smeri proti 

mestu), je sinoči malo po 20. uri opel ascona trčil v zadnji del tovornjaka scania 
142, ki je vozil v isti smeri pred njim. V nesreči se je voznik opla, 49-letni Bruno 
Cigui iz Ul. Pinguente 1, huje ranil po obrazu in se udaril v prsni koš, zaradi 
česar zdravniki ortopedskega oddelka katinarske bolnišnice, kamor so ranjenca 
prepeljali z avtom tržaških gasilcev, domnevajo, da si je zlomil nekaj reber in 
grodnico. Okreval bo v 40 dneh. Voznik tovornjaka, 37-letni Emilio Rottella s 
Trga Sansovino 7, je bil nepoškodovan.

Po operaterjih protestirajo tudi starši prizadetih otrok

»Želimo primerno službo spremljevalcev«
Vprašanje spremljevalcev prizadetih 

otrok je zadnje tedne posebno aktual
no, kajti za novo šolsko leto so predvi
dene spremembe, ki marsikoga ne za
dovoljujejo. Tako smo že objavili za
skrbljeno mnenje operaterjev, danes 
pa bralce seznanjamo s stališčem starr 
šev prizadetih otrok. 21 staršev takole 
piše v pismu našemu uredništvu:

»Popolnoma se strinjamo z opera
terji in še posebno z njihovo zahtevo, 
da jim javne uprave priznajo strokov
nost, ki so si jo z leti pridobili, a je 
uprave, pristojne za to službo, nikakor 
ne priznavajo. Kot je razvidno iz raz
nih konvencij med Pokrajino, Občino 
in Šolskim skrbništvom, ima namreč 
ta služba še vedno zgolj skrbstveno- 
varstveni značaj, kar pa sploh ne us
treza dejanskim razmeram. V marsi
katerem primeru so namreč operater
ji, ob strokovnosti in lastni dobri volji, 
bistveno izboljšali pogoje za vključe
vanje prizadetih otrok v šolsko stvar
nost. Naravno je torej, da zahtevajo 
priznanje za kvalificirano in bolj or

ganizirano delo, ki je sad njihovega 
prizadevanja.

Pokrajinski odbornik Cannone na
vaja kot alternativo možnost, da se 
službo odda v zakup zadrugam, ope
raterje pa vabi, naj se vpišejo v eno 
od tolikih, ki so v zadnjih časih nasta
le. Dovoljujemo si zavrniti tako reši
tev, saj se je v nekaterih primerih na 
socio-skrbstvenem področju že izka
zalo, da ne rešuje težav, narobe, mar
sikdaj jih celo poveča. Večina zadrug 
si pri zaposlovanju osebja namreč ne 
postavlja vprašanja njegove specifič
ne priprave, tudi zato, ker delujejo na 
najrazličnejših in medseboj nepove
zanih sektorjih (prevozi, težaško delo, 
skrbstvo, itd.). Osebje se nadalje stal
no spreminja, kar gre predvsem na 
škodo otrok, za katere je stalen in ne
prekinjen odnos z vedno isto osebo 
nadvse pomemben.

Z druge strani pa nam je znano, da 
mnogi šolski operaterji sodelujejo z 
Združenjem za skrbstvo in socialno 
problematiko, ki je pred kratkim na
stalo v Trstu na pobudo Adi, Aias in

Arci, in ki se misli v prvi vrsti ukvar
jati s socio-skrbstvenimi dejavnostmi 
za problematične in prizadete otroke. 
Kaže, da je to združenje že ponudilo 
svojo razpoložljivost za upravljanje te 
službe, ob jamstvu, da zaposli seda
nje spremljevalce. Razume se, da bi 
ta možnost bila za naše otroke po
vsem zadovoljiva.

Od Pokrajine in drugih pristojnih 
uprav pričakujemo, da bodo resno 
vzele v poštev naše mnenje, obenem 
pa jih opozarjamo, da bomo v novem 
šolskem letu, v primeru, da bi spre
mljevalce zamenjalo nestrokovno in 
za tako delo nepripravljeno osebje, 
kot starši prizadetih otrok prisiljeni 
ukrepati na najbolj učinkovit in stva
ren način.

Sledi 21 podpisov

Ob nenadni izgubi Luciana Frassi- 
nellija izreka FC Primorje iskreno 
sožalje družini.
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V soboto 
slovesnost 
ob odprtju 
Rilkejeve 
pešpoti

V soboto, 11. aprila, ob 15. uri 
bodo slovesno odprli Rilkejevo 
pešpot. Slovesnost bo potekala v 
Sesljanu pred sedežem Avto
nomne turistične in letoviščar- 
ske ustanove, kjer bo že ob 14.30 
na sporedu koncert nabrežinske 
godbe. Otvoritev bo preprosta, s 
posegi občinskih, pokrajinskih 
in deželnih predstavnikov, ki se 
bodo nato napotili proti Devinu.

Ker je predvideno znatno šte
vilo obiskovalcev, devinsko-na- 
brežinska občinska uprava opo
zarja, da je Rilkejeva pešpot, 
kljub temu da je preurejena in 
zavarovana, še vedno kraška 
steza. Zaradi tega priporoča po
trebno pazljivost, posebno na 
najbolj nevarnih točkah, ter pri
merna oblačila in obuvala. Obe
nem priporoča sprehajalno smer 
iz Sesljana v Devin, da se pre
preči gneča na pešpoti, ki je v 
nekaterih točkah precej ozka.

GOSPODARSKO DRUŠTVO 
NA KONTOVELU

vabi

člane na

87. REDNI OBČNI ZBOR
v soboto, 11. t. m., ob 20. v prvem
in ob 21. uri v drugem sklicanju.

V društvenih prostorih.

gledališča
VERDI
Jutri ob 20. uri (red H/C) bo na spore

du osma predstava de Banfieldove opere 
LJUBEZENSKA PISMA LORDA BARO
NA (dirigent Spiros Argiris, režija Gian- 
franco Ventura) in IL CARILLON MAGI- 
CO (dirigent Luciano Rosada). V nedeljo 
ob 16. uri (red D) zadnja predstava.

Jutri ob 18.15 bo v dvorani Baroncini
(Ul. Trento 8) kritik Ruben Tedeschi 
spregovoril o operi Šostakoviča (zadnji 
na repertoarju) LADY MACBETH DEL 
DISTRETTO Dl MZENSK.
ROSSETTI

Jutri, 10. t. m., ob 16. uri: FRIULIA - ZE 
20 LET GRADIMO PRIHODNOST.

V soboto, 11. t. m., ob 21. uri: MODNA
REVIJA - FASHION in C.

V nedeljo, 12. t. m., ob 9. uri: deželni 
INTERCLUB ACAT.

koncerti
Societa del Concerti - Tržaško kon

certno društvo. V ponedeljek, 13. t. m., 
ob 20.30 bo v gledališču Rossetti nastopil 
violončelist N. GUTMAN.

razstave
V TK Galeriji - Ul. sv. Frančiška 20 - 

razstavljata ANI TRETJAK in SERGEJ 
GLINKOV.

V umetnostni galeriji Cartesius raz
stavlja svoja dela slikar MARINO SOR- 
MANI.

V umetnostni galeriji Malcanton je
na ogled razstava slikarjev HUGA in 
ROSWITHE WULTZ.

V umetnostni galeriji Krožka RAS, 
Ul. S. Caterina 2, bodo v nedeljo, 12. t. m. 
odprli razstavo slikarja MAURA LIKAR
JA. Razstava bo trajala do 18. t. m.

V umetnostni galeriji Al Bastione 
bodo v soboto, 11. t. m„ ob 18. uri odprli 
razstavo PONTEROSSO Roberta D'AM- 
BROSIA. Razstava bo trajala do 24. apri
la.

izleti
KD Rovte-Kolonkovec priredi dvod

nevni izlet 19. in 20. aprila v ROVINJ. 
Vpisovanja v Ul. Monte Sernio 27 ob so
botah od 8. do 10. ure ali tel. 827528 ob 
uri kosila.

Združenje Union s smučarskim klu
bom prireja naslednje izlete:
— zadnja nedelja na snegu, 12. t. m. v 

Šesto - Moso - Monte Elmo, tudi za 
nesmučarje v S. Candido.

—- za Veliko noč 19. - 20. aprila v kočo 
na Zoncolanu. Cena 52.000 lir - 
prevoz in polni penzion.

Informacije in vpisovanje v Ul. Valdirivo 
30 - II. nad., vsak dan (razen sobote) od 
17. do 19. ure. Tel. 61011.

šolske vesti
Ravnateljstvo DTTZ Žiga Zois sporo

ča, da bodo roditeljski sestanki za starše 
dijakov oddelka za knjigovodje na glav
nem sedežu - Vrdelska cesta 13/2 - po 
naslednjem razporedu: 
danes, 9. t. m., ob 17. uri 3. A, 3. B in 3. 
C razred; ob 18. uri 4. A, 4. B, 5. A in 5. 
B.

TRŽAŠKA KNJIGARNA
HRANILNICA IN POSOJILNICA NA OPČINAH
KOSOVELOVA KNJIŽNICA
vabijo na predstavitev ponatisa knjige

Vekoslava Špangerja

BAZOVIŠKI SPOMENIK 
- PRIČEVANJE -

Uvodna beseda prof. BORIS PAHOR
Danes, 9. t. m., ob 18. uri v prostorih Tržaške knjigarne

Vabljeni!

IZČRPANE
POKRAJINSKE LESTVICE 
ZA POUČEVANJE 
NA SLOVENSKIH ŠOLAH

Tisti, ki do 30. t. m. dosežejo 
predpisani naslov, lahko prosijo 
za vključitev v izčrpane pokrajin
ske lestvice suplentov.

Ponovno prošnjo morajo vložiti 
tudi tisti suplenti, ki imajo že 
mesto na šolah, v tem šolskem 
letu in prihajajo iz izčrpanih po
krajinskih lestvic.

Rok za predložitev prošenj za
pade 30. t. m.

Informacije dobite na Sindikatu 
slovenske šole, Ul. Filzi 8 - tel. 
61193, v ponedeljek, sredo in pe
tek od 11. do 12. ure; v torek in 
četrtek od 16. do 17. ure.

včeraj - danes
Danes, ČETRTEK, 9. aprila

MARINA
Sonce vzide ob 5.31 in zatone ob 18.42 

- Dolžina dneva 13.11 - Luna vzide ob 
13.36 in zatone ob 3.52.

Jutri, PETEK, 10. aprila
TERENCIJ

PLIMOVANJE DANES: ob 2.49 naj
nižja -13 cm, ob 7.56 najvišja 16 cm, ob 
14.08 najnižja -37 cm, ob 20.50 najvišja 39 
cm.

VREME VČERAJ: temperatura zraka 
13 stopinj, zračni tlak 1015,3 mb ustaljen, 
brezvetrje, vlaga 72-odstotna, nebo poob- 
lačeno, morje mirno, temperatura morja
11,5 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
RODILI SO SE: Claudio Curro, Andrea 

Benich, Auro Franceschini.
UMRLI SO: 84-letni Mario Maranzana, 

92-letna Laura Raguzzino vd. Lazzari, 73- 
letna Giuseppina Denich por. Benedetti, 
85-letni Mario Benedetti, 83-letni Paolo 
Volpi, 53-letni Luciano Frassinelli, 58- 
letna Angelina Clappis por. Gregoretti, 
67-letna Teresa Martin, 55-letni Luigi 
Giraldi, 72-letni Aurelio Furlan, 80-letni 
Nazario Kodarin.

DNEVNA IN NOČNA 
SLUŽBA LEKARN 

Od ponedeljka, 6., do sobote,
11. aprila 1987

Dnevna služba - od 8.30 do 13.00 in 
od 16.00 do 19.30

Ul. Roma 15, Ul. Ginnastica 44, Ul. F. 
Severo 112, Ul. Baiamonti 50.
Dnevna služba - tudi od 19.30 do 20.30

Ul. Roma 15, Ul. Ginnastica 44, Ul. F. 
Severo 112, Ul. Baiamonti 50, Ul. Oriani 
2, Trg Venezia 2.

ZGONIK (tel. 229373), MILJE - Mazzi
nijev drevored 1 (tel. 271124) - samo po 
telefonu za najnujnejše primere.

Nočna služba - od 20.30 do 8.30
Ul. Oriani 2, Trg Venezia 2.

ZGONIK (tel. 229373), MILJE - Mazzini
jev drevored 1 (tel. 271124) - samo po 
telefonu za najnujnejše primere.

kino
ARISTON - Dvorana zasedena.
EKCELSIOR I - 17.30, 22.15 Ultimo tan

go a Parigi, dram., Fr.-It. 1973, 129'; r. 
Bernardo Bertolucci; i. Marlon Brando, 
Marie Schneider, □ □

EKCELSIOR II - 17.45, 21.45 Via Monte- 
napoleone, dram., it. 1986, 103'; r. Car- 
lo Vanzina; i. Carol Alt, Renee Simon- 
son.

GRATTACIELO - 16.00, 22.15 Platoon, 
vojni, ZDA 1986, 115'; r. Oliver Stone; i. 
Tom Berenger, Villem Dafoe.

NAZIONALE I - 16.30, 22.00 Caramelle 
da uno sconosciuto, kom., ZDA 1987; 
r. Franco Ferrini; i. Barbara de Rossi, 
Marina Suma, □

NAZIONALE II - 16.00, 22.00 Hot fee- 
ling, porn. □ □

NAZIONALE III - 16.30, 22.00 Pantera 
rosa - il mistero Clouseau, ZDA, 1983, 
r. Blake Edwards; i. Ted Wass, David 
Niven.

PENICE - 17.30, 22.15 Nessuna pieta, 
dram., ZDA 1986, 107'; r. Richard Pear- 
ce; U Kim Basinger, Richard Gere.

MIGNON - 16.00, 22.15 Figli di un dio 
minore, dram., ZDA 1986, 120'; r. Ran- 
da Haines; i. William Hurt, Marlee 
Matlin.

EDEN - 15.30, 22.00 Golden girls, porn.,
OP

CAPITOL - 16.30, 22.00 Gli aristogatti,
ris., Wolfgang Reitherman; 78'. 

ALCIONE - Zaprto zaradi popravil. 
LUMIERE FICE - 16.30, 21.30 Round 

midnight, dram., ZDA 1986, 130'; r. 
Bertrand Tavernier; i. Dexter Gordon, 
Frančois Cluzet.

VITTORIO VENETO - 16.00, 22.10 II co- 
lore dei soldi, kom., ZDA 1986, 120’; r. 
Martin Scorsese; i. Paul Newman, Tom 
Cruise.

RADIO - 15.30, 21.30 Deep throat in 
America, porn. □ □

Prepovedano mladini pod 14. letom □ - 
18. letom □ □

razne prireditve
SKD Barkovlje prireja jutri, 10. t. m., 

ob 20. uri v društvenih prostorih v Ul. 
Cerreto 12 POTOVANJE PO KANADI z 
diapozitivi. Prikazal jih bo priznani in 
priljubljeni fotograf Mario Magajna. 
Vabljeni!

KD F. Prešeren iz Boljunca vabi na 
predavanje, ki bo jutri, 10. t. m„ ob 20.30 
v društveni dvorani gledališča F. Preše
ren na temo ŽIVETI BREZ STRESA IN 
KAKO NAM PRI TEM POMAGA 
TRANSCENDENTALNA MEDITACIJA 
(TM). Predavala bosta inž. Primož Ško
berne in prof. Barbara Škoberne iz Ljub
ljane. Vabljeni!

KD Rdeča zvezda vabi vse otroke na 
SKRIVNOSTNI, ČAROBNI POPOLDAN, 
ki bo v nedeljo, 12. t. m., ob 18. uri v 
športno-kulturnem centru v Zgoniku. So
delujejo: domači otroški pevski zbor in 
čarovnika Romano in Mister Lee.

KD L Grbec - Skedenj priredi FIL
MSKI MARATON ALJOŠE ŽERJALA. V 
soboto, 11. t. m., ob 20.30 vas vljudno va
bimo na 1. VEČER FILMOV: Firence, Ri
žarna, Sentimentalno potovanje, Štiri 
zlata dekleta Krasa, Normandija.

Slovensko planinsko društvo - Trst 
priredi predavanje Lucijana Miliča RE
ŠEVANJE V GORAH ob 30-letnici orga
niziranega gorskega reševanja na Tržaš
kem. Predavanje bo v Gregorčičevi dvo
rani, Ul. sv. Frančiška 20, danes, 9. t. m., 
ob 20.30. Vabljeni!

Šola Glasbene matice vabi na nastop, 
ki bo v ponedeljek, 13. t. m., ob 18. uri v 
Gallusovi dvorani, Ul. R. Manna 29.

Taborniška organizacija RMV - Trst 
- Gorica vabi na predavanje z diapoziti
vi KARAKORUM 86, ki bo v torek, 14. t. 
m., ob 20. uri v Prosvetnem domu na Op
činah. Naš gost bo Duško Jelinčič. Vab
ljeni!

SZSO - veja volčičev in veveric vabi 
vse svoje najmlajše člane in voditelje na 
običajno velikonočno srečanje, ki bo na 
skavtskem sedežu, Ul. Risorta 3, v sobo
to, 11. t. m., ob 15.30. Konec predviden za 
18. uro.

razna obvestila
V nedeljo, 12. t. m., organizira PD Vi

pava pohod po poteh nanoške bitke. S 
trga v Vipavi bomo proti Abramovim na 
Nanos krenili ob 9. uri; tu bodo poleg 
žigov in značk na voljo tudi čaj in raz
glednice.

Društvo naravoslovcev in tehnikov 
Tone Penko prireja jutri, 10. t. m., ob
20.30 v Gregorčičevi dvorani, Ul. sv. 
Frančiška 20, večer, posvečen proble
mom kislega dežja. Predavanju, ki ga je 
pripravil profesor Tartarotti z Univerze v 
Bernu, bo sledil oris stanja v Sloveniji, ki 
ga bo prikazal dr. Batič iz Ljubljane.

Zadruga Lonjer-Katinara sklicuje v 
soboto, 11. t. m., ob 19.30 v prvem in ob
20.30 v drugem sklicanju, v društvenih 
prostorih v Lonjerju REDNI OBČNI 
ZBOR.

Odbor za doraščajočo mladino pri 
SKGZ in dijaška domova S. Kosovel - 
Trst ter S. Gregorčič - Gorica prirejajo 
letovanja za otroke in mladino:

- na Tatrah od 22. 6. do 4. 7. in od 6. 7. 
do 18. 7. za otroke od 6. do 11. leta sta
rosti;

- v Tolminu od 29. 6. do 15. 7. od 10. do 
17. leta;

- pri morju od 13. 7. do 25. 7. za otroke 
od 9. do 14. leta.

Informacije in vpisovanje do 30. t. m. 
na sedežih SKGZ v Trstu (Ul. sv. Frančiš
ka 20/III, tel. 744249) in v Gorici (Ul. 
Malta 2, tel. 84644) od ponedeljka do pet
ka, od 9. do 12. ure.

Centro Turistico Studentesco e Gio- 
vanile (Študentski in mladinski turistič
ni center) obvešča svoje člane, da so na 
razpolago programi za študij jezikov v 

' tujini za poletje '87.
Člani in vsi, ki so zainteresirani, se 

lahko oglasijo na sedežu Centra na Trgu 
Dalmazia 3/B za vsakršno informacijo.

V Društvu slovenskih izobražencev v 
Trstu - Peterlinova dvorana - bo v pone
deljek, 13. t. m., ob 20.30 podal veliko
nočno versko misel katinarski župnik A. 
ŽUŽEK, ki bo govoril na temo LJUBE
ZEN ZIDA - o človeških odnosih in med
sebojni ljubezni.

Krožek V. ŠČEK - Ul. Machiavelli 
22/11 - vabi v torek, 14. t. m„ ob 18. uri na 
okroglo mizo: KAKŠNO GLEDALIŠČE 
IN ZA KOGA? Pogovor bodo uvedli Raf
ko Dolhar, Marija Ferletič, Saša Rudolf, 
Livij Valenčič in Vladimir Vremec.

čestitke
Danes slavi svoj 18. rojstni dan TAT

JANA KOMAR. Obilo sreče, zdravja in 
zadovoljstva ter da bi se ji vse njene 
želje izpolnile, ji želijo vsi, ki jo imajo 
radi.

Danes slavi svoj rojstni dan DANICA 
BANDI. Iz srca ji želijo še na mnoga 
zdrava, srečna leta tašča z možem, sva
kinja Neva, mož Boris, Alenka in Va
lentina in vsi, ki jo imajo radi.

^ SLOVENSKO 
S STALNO _ „ 
i GLEDALIŠČE 
f V TRSTU

Patrick Suskind

KONTRABAS
Režija: ŽARKO PETAN

Igra ANTON PETJE

Danes, 9. t. m., ob 20.30 RED E
- mladinski v četrtek

jutri, 10. t. m., ob 20.30 RED A
- premierski

v soboto, 11. t. m., ob 20.30 
RED B - prva sobota 

v nedeljo, 12. t: m., ob 16. uri 
RED C - prva nedelja

KMEČKA IN OBRTNA 
HRANILNICA 
IN POSOJILNICA 
V NABREŽINI

prispevki
V spomin na pok. Luciana Frassinellija 

daruje Stanislav Renko 20.000 lir za MPZ 
V. Mirk.

Namesto cvetja na grob Umberta Sam
se darujeta Ivanka in Ivan 20.000 lir za 
Skupnost družina Opčine.

V spomin na dragega prijatelja Ivana 
Briščika darujeta Gigi in Mario Furlan
100.000 lir za gradnjo kulturnega doma v 
Briščkih.

V spomin na Ivana Briščika daruje 
Enotna družba pristaniških delavcev
100.000 lir za gradnjo kulturnega doma v 
Briščkih.

Namesto cvetja na grob Branka Gra- 
honje daruje družina Racman (Gročana 
28) 30.000 lir za KD Krasno polje.

V počastitev spomina na Lada Premru- 
ja daruje Lojzka Čebohin vd. Kolarič
10.000 lir za Dijaško matico.

V počastitev spomina na Rudojfa Čoka 
darujeta družini Kodrič in Šiškovič 
50.000 lir za TPPZ P. Tomažič.

V spomin na Luciana Frassinellija da
rujejo Marija Sonce, Darja in Mariza
30.000 lir za MPZ Glasbene matice.

V spomin na Luciana Frassinellija da
rujejo Marija, Karla, Eta in Nives. 80.000 
lir za Sklad M. Čuk.

V spomin na Franca in Pepija Husuja 
daruje Slava z družino 20.000 lir za vzdr
ževanje spomenika na Proseku ter 20.000 
lir za Godbeno društvo Prosek.

mali oglasi
GOSTILNA išče kuharsko pomočnico. 

Delovne ure po dogovoru. Pismene po
nudbe poslati na Oglasni oddelek Pri
morskega dnevnika, Ul. Montecchi 6, 
pod šifro »Kuharska pomočnica«!

IŠČEM kuharico. Pismene ponudbe po
slati na Oglasni oddelek Primorskega 
dnevnika, Ul. Montecchi 6, pod šifro 
»Kras«. •

PRODAM dirkalno kolo PINARELLO 
model montello SLX, rabljeno 3 mese
ce. Tel. od 13.30 do 14.30 ali v večernih 
urah na št. 0481/30890.

URADNICA import-export z znanjem sr
bohrvaščine in angleščine išče zaposli
tev. Tel. 818067.

KOCIJAN LADI - Dolina 147 je odprl 
osmico. Toči belo in črno vino.

OSMICO je odprl Boris Živec v Kolud- 
rovci. Toči belo vino in teran.

UNIVERZITETNI ŠTUDENT nudi lekci
je iz knjigovodstva in trgovinstva. Tel. 
416150.

PRODAM obleko za standardne plese. 
Velikost primerna za deklico 12. - 13. 
let. Tel. 231864.

NA PROSEKU iščem v najem majhno 
stanovanje ali dve sobi z uporabo stra
nišča za urad. Tel. 229476 v večernih 
urah.

PRIMOTOR KLUB omogoča članom in 
prijateljem nakup s 30-odstotnim po
pustom motorja CAGIVA 125 Aletta, 
dobitek na nagradnem žrebanju. Po
nudba ne velja za prodajalce motorjev 
ali podružnice. Informacije na tel. 
763856 (zjutraj).

LJUBITELJI KONJ v vasi Beka - v oko
lici Kozine - oddajamo v najem hišo s 
hlevom ter 1 hektar terena za košnjo 
ali druge namene. Ugodno. Tel. 
226445.

SPRETEN NATAKAR išče tudi 3 kratte- 
densko zaposlitev. Tel. 291169.

PRAŠIČE najboljše pasme, primerne za 
pršute, prodaja podjetje Grudina, So- 
vodnje - Štradalta - tel. 882343. Dobava 
tudi na dom.

IŠČEM profesorja ali študenta za popol
danske lekcije iz stenografije. Tel. 
281920.

Tanji se je pridružila
MATEJA

Srečnima staršema Armiti in Boži
ču čestita

SKD Vigred

8. 4. 1987menjalnica
Ameriški dolar......................... 1290.—
Nemška marka ....................... 710.—
Francoski frank........................ 211.50
Holandski florint.................... 627.—
Belgijski frank......................... 33.30
Funt šterling............................. 2050.—
Irski šterling............................. 1865.—
Danska krona........................... 184.80
Grška drahma ......................... 9.—
Kanadski dolar ....................... 950.—

Japonski jen...................... 8.30
Švicarski frank ................ 852,—
Avstrijski šiling................ 100.50
Norveška krona .............. 186.80
Švedska krona.................. 201.50
Portugalski eskudo......... 8.50
Španska peseta................ 9.40
Avstralski dolar .............. __  855.—
Debeli dinar...................... 1.85
Drobni dinar..................... 1.90

BANCA Dl 
TRŽAŠKA

CREDITO Dl TRIESTE 
KREDITNA BANKA

Tel.: Sedež 61446 - 68881 
Agencija Domjo 831-131

DANES OTVORITEV NOVE 
TRGOVINE

o
0 m.

SONJA IN ROBERT VENI ER 
SE ZAHVALJUJETA

NAČRT: Studio arh. BARAZZUTTI 
OPREMA: A. F. U. ing. BERTONI 
ZIDARSKA DELA: gradbeni izved. ENZO GUAGNINI 
OSVETLITEV: podjetje ALDO ANTOLI

Vabiva prijatelje in kliente na pijačo ob 18. uri 
v Ul. Tarabocchia 2

■t
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Avtomobil in človek ivan fischcr

Najhitrejši evropski dizel 
poganja Citroenove limuzine

V pričakovanju nove velike Citroe
nove limuzine, ki bo uradno zagledala 
luč sveta leta 1989, so obstoječi modeli 
CX deležni posebne skrbi tovarne. 
Prvi CX turbodiesel se je rodil pred 
štirimi leti, od 1. aprila pa je naprodaj 
CX 25 diesel turbo 2. Pri Citroenu se 
ponašajo, da gre za naj hitrejši dizel v 
Evropi in resnici na ljubo velika fran
coska limuzina dosega 195 km/h, pa 
tudi pospeški niso od muh, tako da 
voznik le s težavo opazi, da sedi prav
zaprav v avtu, ki ga poganja dizel.

Prve tri prestave so še kar kratke, 
med tretjo in četrto je dokajšnja vrzel, 
četrta in peta prestava pa sta dolgi, 
kar koristi ne samo visoki hitrosti, 
temveč tudi relativno nizki porabi 
med avtocestno vožnjo. 120 KM za di
zel ni malo in voznik z njimi razpola
ga v vsakem trenutku, tako da je vož
nja z zadnjim Citroenovim dosežkom 
res užitek. Bil bi pa še večji, če člove
ka ne bi stalno morila skrb za volan. 
Servonaprava prispeva k veliki lah
kotnosti pri obračanju volana, vendar 
se ta, ko ga izpustite iz rok s tako silo 
vrne v prvotni položaj, da morate pre
sneto paziti, da vas to ne zanese na 
drugo stran cestišča. -v.

Da bi dosegli 120 KM najvišje moči, 
so motor opremili še z intercoolerjem 
ter tako povečali največjo moč za 26 
odstotkov, navor pa za 18 odstotkov, 
hladnejši zrak, ki napaja motor prispe
va tudi k podaljšanju njegove življenj
ske dobe. k

CX ni nikoli bil poceni, vendar je 
cena zadnjih modelov zelo zanimiva, 
še zlasti če upoštevamo razred, v kate
rega CX sodi. Osnovna različica CX 
RD turbo 2 velja približno 27 milijo
nov lir, bolj izpopolnjen model TRD 
pa 29 milijonov, čemur pa je treba pri
šteti še dodatno opremo, ki k limuzini 
tega razreda sodi zraven. Tako boste 
za klimatsko napravo doplačali pri
bližno 2 milijona, malenkost več za 
ABS, če pa hočete usnjene sedeže bos
te morali prišteti še obilne 3 milijone.

Alfa 75 na ravni 100.000

Te dni so izročili njenemu lastniku stotisočo alfo 75. Tokrat je šlo za alfo 75 
turbodiesel, ki so jo izročili v Monzi ob robu svetovnega prvenstva turistič

nega razreda. Prvo alfo 75 so predstavili maja 1985

MILIJON

PONUDBA VELJA 
ZA RAZPOLOŽLJIVE 

AVTOMOBILE 
IN M ZDRUŽLJIVA 

Z DRUGIMI PONUDBAMI

MILIJON 
MILIJON
MILIJON
DO 20. APRILA 
TVOJ RABLJENI A VTOMOBIL 

VELJA NAJMANJ 1 MILIJON LIR 
PRI NAKUPU nnnn
NOVEGA AVTOMOBILA UULJU

ZASTOPSTVA:
ANTONIO GRANDI S.p.a. Ul. Flavia 120
PLAHUTA GILBERTO & C. S.n.C. Drev. Miramar 19 - Ul. Flavia 104
SUCCURSALE Dl VENDITA FIAT - Ul. Čampo Marzio 18 
TRIESTE AUTOMOBILI S.r! - Ul. del Giacinti 2 - Ul. dl Roiano 6

[DEJB LONDON
UREDNIŠTVO RADIJSKIH ODDAJ V SLOVENŠČINI

Vse poslušalce v domovini in po svetu obveščamo o spremembi 
valovnih dolžin in časov oddaj v slovenščini: 

opoldanske oddaje z novicami in pregledom pisanja britanskih dnevnikov 
vsak delavnik ob 12.00, na valovnih dolžinah 16,19,25 in 31 m
večerne oddaje z novicami, komentarji in prispevki z najrazličnejših druž
benih področij
vsak dan ob 18.30, na valovnih dolžinah 19, 25, 31 in 49 m 
nedeljske opoldanske oddaje z novicami, pregledom britanskih nedeljni
kov, reportažnimi zapisi in versko rubriko 
vsako nedeljo ob 11.30, na valovnih dolžinah 16, 19, 25 in 31 m

Hvala za poslušanje in čimboljši sprejem!
Naš naslov: Slovenska sekcija, BBC London, Bush House, 

London WC2B 4PH, England.

današnji televizijski in radijski sporedi
[ € RAI 1______________________

7.20 Rubrika: Uno Mattina
9.35 Nanizanka: Professione pericolo!

10.30 Rubrika: Azienda Italia
11.00 Aktualnosti: Okrog nas
11.55 Vreme in dnevnik
12.05 Variete: Fronto... chi gioca?, 

vmes (13.30) dnevnik
14.15 Dokumentarec: Ouarkov svet
15.05 Informativna oddaja: Italijanska 

kronika - Kronika motorjev
15.30 Izobr. odd.: Glasbila - Harfa
16.00 Nanizanka: La baia dei cedri
16.30 Čudoviti Disneyjev svet
17.25 Rubrika o knjižnih novostih
18.05 Informativna oddaja: Odprti pro- 

• štor - Skrita psihiatrija
18.30 Nanizanka: Pika Nogavička - 

Obisk v luna parku
19.00 Nanizanka: Aeroporto internazi- 

onale - Turno di notte
19.40 Almanah, vreme in dnevnik
20.30 Film: Gesu di Nazareth (dram., 

It. 1976, r. Franco Zeffirelli, i. R. 
Povvell, O. Hussey, 3. del)

22.05 Dnevnik
22.15 Informativna oddaja: Esplorando
23.30 Dnevnik - zadnje vesti

i c rai 2 n
11.15 Dokumentarec: Ognjenik Etna 

in njegova uporabnost
11.45 Rubrika: Cordialmente
13.00 Dnevnik - ob trinajstih
13.25 Dnevnik - okolje
13.30 Nanizanka: Ouando si ama
14.30 Dnevnik - kratke vesti
14.35 Mladinska oddaja: Tandem
17.00 Dnevnik - kratke vesti
17.05 Informativna oddaja: Dnevi in 

zgodovina
18.05 Filmske novosti
18.15 Športne vesti
18.30 Nanizanka: Llspettore Derrick - 

L' assassino manda fiori
19.40 Vreme in dnevnik
20.15 Športne vesti
20.30 Nadaljevanka: Nessuno torna in- 

dietro (r. Franco Giraldi, 3. del)
22.05 Nanizanka: II brivido delFimpre- 

visto
22.30 Dnevnik
22.45 Dnevnik - športne vesti

0.15 Nočni film: Una domenica d'a- 
gosto (kom., It. 1949, r. Luciano 
Emmer, i. Ave Ninchi, Marcello 
Mastroianni, Franco Interlenghi)

A* RAI 3____________ 1
12.00 Informat. oddaja: Sveto leto
12.30 Informativna oddaja: Panorama - 

Zgodovina prestopništva
13.00 Informativna oddaja o tkaninah 

in modi
13.30 Tečaj angleščine
14.00 Izobraževalna oddaja: Filo diret- 

to - Pomoč pri domači nalogi
14.30 Mladinska oddaja: Jeans
15.25 Film: Cavalleria (dram., It. 1936, 

r. G. Alessandrini, i. A. Nazzari)
16.55 Zabavna oddaja: Vse o... nas
18.00 Risanka: Stiffelius
19.00 Dnevnik
19.30 Deželni spored: O zopetnem od

prtju kavarne Tommaseo
20.05 Informativna oddaja: Ko je mla

dinec sam - Posebna dneva
20.30 Film: 48 ore (dram., ZDA 1982, r. 

Walter Hill, i. Nick Nolte, Eddie 
Murphy, James Remar)

22.05 Dnevnik
22.10 Informativna oddaja: Pustolov

ščine in odkritja
22.55 Filmske novosti
23.00 Dnevnik
23.25 Nan.: Ritorno a Brideshead

RTV Ljubljana________ _
10.00 TV mozaik. Filmska vzgoja: Kaj 

je film - Filmska igra, nato slo
venski kratki film Revolucija (r. 
Boštjan Hladnik, 1974) in razgo
vor z režiserjem

11.00 Film: Mladi Frankenstein (ZDA)
16.35 TV mozaik: Šolska oddaja (pon.)
17.35 Poročila
17.40 Otroška oddaja: Pisma iz TV 

klobuka
18.25 Informativna oddaja: Potrošniška 

porota
18.45 Risanka
19.00 Danes. Obzornik
19.26 Vremenska napoved
19.30 Dnevnik
20.05 Tednik
21.10 Nadaljevanka: Sonce in sence 

(po trilogiji G. T. Ballestera, Šp., 
r. Rafael Moreno Alba, 8. del)

22.10 Dnevnik
22.25 Retrospektiva jugoslovanskega 

filma: Življenje je lepo (dram., 
1985, r. Boro Draškovič, i. Rade 
Šerbedžija, Sonja Savič, Dragan 
Nikolič, Ljubiša Samardžič; 
predstavljen 1. 1985 v Benetkah)

(jP) TV Koper
14.00 TV novice
14.10 Rubrika: Parola mia
15.25 Otroški spored z risankami, na

nizanko in dokumentarcem
18.00 Nad.: I cento giorni di Andrea
19.00 Odprta meja

V današnji Odprti meji bodo med 
drugim naslednji prispevki:
TRST — Ob predzadnji premieri 

SSG - Kontrabas z Antonom Petje- 
jem ob režiji Žarka Petana 

TRST — Razstava del arhitekta Ro
mana Boica

TRST — Večer z Jankom Prunkom v 
Slovenskem klubu

19.30 TVD Stičišče
19.45 Rubrika: Mesto danes
20.00 Nanizanka: Evin vek
20.25 TV novice
20.30 Film: Odissea sulla terra (fant., r. 

K. Nihonmatsu, i. Eiji Okada)
22.00 TV Vsedanes
22.10 Športna rubrika: Eurogol
22.45 Nadaljevanka: Delitto di stato
23.45 Dokumentarec o Istri

^ CANALE5
7.50 Rubrika: Buongiorno 

Italia
8.00 Rubriki: Forum, 8.30 

Magazine
9.00 Nadaljevanki: Aspet- 

tando il domani, 10.00 
General Hospital

11.10 Kvizi: Tuttinfamiglia,
12.00 Bis, 12.40 II pran- 
zo e servito

13.30 Nadalj.: Sentieri
14.30 Film: I filibustieri del- 

la finanza (kom., 1956, 
r. Henry Koster, i. Ro
bert Taylor)

16.30 Nanizanki: Aliče, 17.00 
L'albero delle mele

17.30 Kviz: Doppio slalom
18.00 Nanizanki: Love Boat,

19.001 Jefferson
19.30 Variete: Studio 5
20.30 Kviz: Pentatlon
23.00 Aktualna oddaja: 2000 

e dintorni
23.45 Filmske novosti
0.05 Nanizanki: Sguadra 

speciale, 1.05 Missione 
impossibile

[ RETEOUATTRO
8.30 Nanizanke: Ironside,

9.20 I giorni di Bryan,
10.10 Strega per amo- 
re, 10.30 Switch, 11.30 
Vicini troppo vicini,
12.00 Mary T yler Moo

re, 12.30 La piccola 
grande Neli

13.00 Otroška oddaja: Ciao 
ciao, vmes risanke Sui 
monti con Annette, 
Mila e Shiro, Masters

14.30 Nanizanki: La valle 
dei pini, 15.20 Cosi 
gira il mondo

16.15 Dok.: To je Hollywo- 
od, Kanadska narava

17.20 Nad.: Febbre damore
18.15 Kviza: Cest la vie,

18.45 II gioco delle 
coppie

19.30 Nan.: Charlies Angels
20.30 Film: La strada chia- 

mata domani (dram., 
1978, r. Robert Mulli- 
gan, i. Richard Gere, 
Paul Sorvino)

22.40 Film: Il re del sole 
(pust., 1963, r. Jack Lee 
Thompson, i. Yul 
Brynner, George Cha- 
kiris)

0.40 Nanizanka: Ironside,
11.30 Switch

fjft) ITALIA 1
8.20 Nanizanki: Gli eroi di 

Hogan, 8.45 Fantasi- 
landia

9.30 Film: In corsa verso la 
vita (kom., ZDA 1976, i. 
Brian Keith)

11.00 Nanizanke: La strana 
coppia, 11.30 Quincy,
12.30 T.J. Hooker,

13.30 Tre cuori in affit- 
to

14.00 Zabavni oddaji: Can- 
did camera, 14.15 Dee- 
jay Television

15.00 Nanizanka: Time out
16.00 Otroška oddaja: Bim, 

Bum, Bam, vmes risan
ke Juny Paperina, 
Sandy, Lupin

18.00 Nanizanke: La časa 
nella prateria, 19.00 
Arnold, 19.30 Happy 
days

20.00 Risanki: David gnomo 
amico mio, Vola mio 
mini pony

20.30 Film: I Fichissimi 
(kom., 198'1, r. Carlo 
Vanzina, i. Diego Aba- 
tantuono, Simona Ma
riani)

22.05 Variete: Lupo solitario
23.15 Film: Malevil (dram., 

Fr. 1980, r. Christian 
De Chalonge, i. Jean- 
Louis Trintignant)

1.30 Nan.:MagnumP.I.

(g[Ul°M telepadova

12.00 Nadaljevanka: Signo- 
re e padrone

13.00 Risanka: Casper - Jab- 
ber Jaw

14.00 Nadaljevanka: Happy 
End

15.00 Nanizanka: Signore e 
padrone

16.30 Risanke: Mimi, Gigi, Il 
fichissimo, Voltron, 
Transformers

19.00 Nanizanki: Wayne and 
Schuster, 19.30 Aloha 
Paradise

20.30 Film: Zulu Dawn
(dram., 1980, r. Douglas 
Hickox, i. Burt Lancas- 
ter, Peter OToole)

23.00 Šport: Catch (svetovno 
prvenstvo)

23.30 Film: Dal sabato al lu- 
nedi (kom., It. 1962, r. 
Guido Guerrasio, i. 
Marlene Hold)

1.00 Nanizanka: I nuovi 
Rookies

I ^ TELEFRIULI
13.00 Rubrika o medicini
13.30 Nad.: Rosa De Lej os
14.30 Dražbi: Roberta pelle, 

Il tappeto orientale
15.30 Glas. odd.: Musič Box
17.25 Posebna oddaja: La

Grotta
18.10 Nanizanka: Maggior- 

domo per signora
19.00 Dnevnik
20.00 Dokum.: Bella Italia
20.30 Športne vesti
21.30 Dokumentarec
22.30 Dnevnik
23.30 Nad.: Anna Karenina

[ jfe TELEOUATTRO
(Se povezuje s sporedi Italia 1) 
Lastne oddaje:
14.00 Dogodki in odmevi
19.30 Dogodki in odmevi

RADIO TRST A
7.00, 13.00, 19.00 Dnevnik; 8.00, 10.00, 

14.00, 17.00 Poročila; 7.20 Dobro jutro 
po naše: koledarček, 7.40 pravljica, 
glasba; 8.10 Od Milj do Devina (pon.); 
8.40 Glasbeni mozaik; 10.00 Pregled 
tiska; 10.10 S koncertnega in opernega 
repertoarja; 11.30 Pisani listi: Naš je
zik, Film, Mozaik; 13.20 Glasba po že
ljah; 14.10 Otrok in šola; 14.30 Glasbe
ne skice: Diskorama, Na goriškem 
valu; 17.10 Mi in glasba: revija Primor
ska poje; 18.00 Četrtkova srečanja: Iz 
snežniških gozdov na balkanski jug - 
spomini Alojza Zidarja; 18.20 Glasbene 
skice.

LJUBLJANA
5.00, 6.00, 6.30, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00, 

12.00, 14.00, 19.00, 21.00, 22.00, 23.00 Po
ročila; 4.30 Jutranji spored; 8.05 Radij
ska šola; 8.35 Igraj kolce; 9.05 Glasba;
10.05 Rezervirano za...; 11.05 Ali pozna
te; 11.35 Naše pesmi in plesi; 12.10 
Melodije; 12.30 Kmetijski nasveti; 
12.40 Od vasi do vasi; 13.30 Melodije;
14.05 Za mlade radovedneže; 14.20 
Koncert za mlade; 14.45 Naš gost; 15.00 
Radio danes, radio jutri; 15.30 Dogodki 
in odmevi; 16.00 Vrtiljak želja; 17.00 V 
studiu; 18.00 Orkester RTV Ljubljana; 
18.15 Jezikovni pogovori; 18.30 Ko
morna literatura; 19.35 Lahko noč, 
otroci; 19.45 Ansambel Jožeta Privška; 
20.00 Četrtkov večer; 21.05 Literarni 
večer; 21.45 Melodije; 22.30 Podoknica; 
22.50 Literarni nokturno; 23.05 Popev
ke; 0.05 Nočni program.

RADIO KOPER
(slovenski program)

13.30, 14.30, 17.30, Poročila; 6.00 
Glasba za dobro jutro; 6.10 Vreme in 
prometni servis; 6.30 Jutranjik; 7.00 
Jutranja kronika; 7.30 Jutranji servis; 
8.00 Prenos Radia Ljubljana; 13.00 Na 
valu radia Koper; 13.40 Glasbeni utrin
ki iz zamejstva; 14.40 Zanimivost; 15.30 
Dogodki in odmevi; 16.00 Glasba po 
željah; 16.30 Primorski dnevnik; 17.00 
Pogovor o...; 17.35 Revija pevskih zbo
rov Primorska poje '87; 18.00 Zaklju
ček.

RADIO KOPER
(italijanski program)

6.15, 8.30, 9.30, 10.30, 13.30, 14.30,
16.30, 17.30, 18.30 Poročila; 7.15, 12.30,
15.30, 19.30 Dnevnik; 6.00 Glasba; 6.45 
Koledarček; 7.00 Za dober dah; 8.00 
Prisrčno vaši; 8.35 Po vaši izbiri; 9.32 
Dragi Luciano; 10.00 Popevka tedna; 
10.10 Otroška oddaja; 10.35 Vstop pro
st; 11.00 Su e zo per le contrade; 11.15 
Hit Nova Gorica; 11.30 Na prvi strani; 
11.35 Družinski zdravnik; 12.00 Glasba 
po željah; 14.35 Glasba; 14.45 Edig 
Galletti; 15.00 Laguilone (pon.); 15.45 
Počitnice po Jugoslaviji; 20.00 Nočni 
spored.

RADIO OPČINE
10.00 Za vsakogar nekaj; 17.00 

Skavtska oddaja - Jambury; 19.00 Te 
zanima tvoja prihodnost?; oddaje po
vezuje glasba.
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Pokrajina bo kupila staro poslopje 
bivše bolnišnice usmiljenih bratov

V Kulturnem domu film Pervola

Sodobna parabola dveh bratov 
v zgodbi z Daljnega severa

Plačala bo 800 milijonov za odkup in transakcijo
Goriška pokrajinska uprava bo od 

usmiljenih bratov kupila staro palačo 
v Ulici Diaz ter sklenila transakcijo za 
nepremičnino, za katero se že preko 
dvajset let vodi pravda za priznanje 
lastninske pravice. Tak sklep je na 
torkovi seji z dvanajstimi glasovi za in 
s šestimi vzdržanimi glasovi (KPI) odo
bril pokrajinski svet po daljši in ostri 
razpravi ter celo enkratni prekinitvi 
seje. Pokrajina bo za kompleks v Ulici 
Diaz, ki je v zadnjem času služil kot 
bolnišnica in zavetišče za ostarele, po 
odprtju nove bolnišnice Janeza od 
Boga pa je poslopje prazno, plačala 
800 milijonov lir. Od te vsote bodo 405 
milijonov lir plačali za odkup stavbe, 
ki je v polni lasti reda usmiljenih bra
tov, 395 milijonov lir pa bo odškodni
na za transakcijo za stavbo, katere las
tništvo je sporno. Obe stavbi pa se
stavljata zaokrožen kompleks nekda
nje bolnišnice. Pokrajina bo tako pri
dobila pomembno poslopje v samem 
mestnem središču, ki naj bi ga v do
glednem času in seveda po temeljiti 
obnovi, dala na razpolago skupnosti. 
In prav okrog namembnosti stavbe je 
bilo na torkovi seji največ diskusij. 
Pokrajina, kakor je povedal odbornik 
Galarotti, nima še jasnega načrta, 
kako omenjeni kompleks uporabiti. 
Omenil je sicer nekaj možnosti, od ne
kakšne reprezentančne palače pokraji
ne, do preureditve v sedež visokošol
skega zavoda, sedež raznih društev in 
organizacij. Pomembno je, po besedah

predstavnika odbora, da se nepremič
nina kupi.

»Lahko bi nadaljevali pravdo še ne
kaj let, vendar v dvomu, kakšna bo 
končna razsodba,« je pojasnil odbor
nik.

Že dve desetletji si je namreč Pok
rajina prizadevala, da bi s tožbo do
segla priznanje lastninske pravice nad 
delom nepremičnine, ki je bila v pre
teklosti vknjižena na Sklad revnih! Ta 
sklad pa po zakonu upravlja pokraji
na. Zadnja razsodba, vendar ne dokon
čna, je bila izrečena pred štirimi leti.

Morda pa bi imeli usmiljeni brati 
tudi dovolj elementov da bi sprožili 
tožbo za priposestvovanje.

S sklepom pokrajinskega sveta se 
tako končuje dolgotrajen spor. Pokra
jina bo postala lastnik obsežne stavbe 
(ki je med drugim pod varstvom Spo
meniškega zavoda) in lepega parka, ki 
naj bi ju v prihodnjih letih prenovili 
in preuredili. Vprašanje je v kakšne 
namene.

Sicer pa je bilo na torkovi seji veli
ko besedi tudi o dveh drugih načrtih s 
področja javnih del. Nobene novosti 
sicer, saj je pokrajinski svet ponovno 
odobril dva načrta, o katerih je že raz
pravljal: načrt za prenovo stare Moras- 
sijeve hiše na gradu in pa načrt za 
posodobitev ceste med jugoslovanski
mi Brdi in Gorico. Prejšnja postopka 
namreč nista bila pravilna in so zato 
pristojni organi oba načrta zavrnili.

V jesenskem sporedu Gorica kine- 
ma je režiser Orlow Seunke s filmom 
Okus po vodi bil za marsikoga pravo 
presenečenje. Ob poplavi ameriških 
filmov so taka dela manj znanih ev
ropskih režiserjev, ki pa se lahko ena
kovredno kosajo z velikimi imeni sve
tovne kinematografije, redkost in pri
ložnost, ki je ne gre zamuditi. Nocoj 
nam Kinoatelje ponuja s pričetkom ob 
20.30 v Kulturnem domu film Pervola, 
zadnje delo nizozemskega režiserja. 
Film so predstavili na Festivalu v Be
netkah, kjer je Seunke žel priznanja 
kritike in občinstva, ne pa uradne ži
rije.

Pervola pripoveduje o potovanju 
dveh bratov k umirajočemu očetu. 
Prvi brat je ozkosrčen "business-man", 
drugi je igralec in homoseksualec. 
Prvi že leta ne govori z drugim, toda 
očetova bolezen ju prisili na skupno 
potovanje. Igralec misli, da ga tudi 
oče prezira, medtem ko je v resnici 
žrtev bratovega podtikanja in prikri
vanja. Oče umre, njegova zadnja že
lja pa je, naj ga pokopljeta v kraju 
Pervola na daljnem in nedostopnem 
severu. Prične se dolgo potovanje na 
saneh, ki bo naposled strlo sovraštvo 
"hudobnega” brata.

Film je očitna parabola, s pomočjo 
katere režiser nadaljuje svoje uspeš
no filmsko iskanje in prikazovanje 
človeških značajev, medčloveških od
nosov predvsem do šibkejših in takih, 
ki jih družba označuje kot "drugačne" 
in jih zato zapostavlja. Ob svetlobni 
fotografiji Thea Bierkensa in ritmični 
montaži samega Seunkeja gre omeni
ti privlačnost pokrajine, ki jo film pri
kazuje z nekakim pravljičnim realiz-

ZVEZA
SLOVENSKIH
KULTURNIH

DRUŠTEV ZXD
V torek, 14. aprila, ob 18.30 — odprtje dokumentarne razstave 

o Slovencih v videmski pokrajini

SLOVENCI TAM ZA GORO
V sredo, 15. aprila, ob 20.30 predavanje novinarja Stojana 

Spetiča o novem valu v Sovjetski zvezi po Mihailu Gorbačovu

MOSKOVSKA POMLAD
Obe prireditvi bosta v Kulturnem domu v Gorici.

Predsednik ustanove ESA Faleschini 
v torek na obisku pri SDGZ za Goriško

Aktiv slovenskih 
socialistov

Te dni je bil v Gorici aktiv slovenskih 
socialistov. Ocenili so potek nedavnega 
deželnega in pokrajinskega kongresa 
stranke ter razpravljali o organizacijskih 
zadevah. Tako je bila naglašena potreba 
po aktivni prisotnosti slovenske kompo
nente v stranki zlasti v sedanjem preno
vitvenem postopku in potreba po dogo
varjanju in usklajevanju stališč pri ob
ravnavi specifičnih vprašanj slovenske 
narodnostne skupnosti.

V kratkem je predviden sestanek tudi 
s predstavniki slovenske komponente 
PSI na Tržaškem in v Benečiji.

Seja konzulte 
za slovenska vprašanja

Konzulta za slovenska vprašanja, ki jo 
je imenoval goriški občinski svet, se bo 
sestala v ponedeljek, 13. t. m., ob 17. uri. 
Včeraj so člani prejeli na dom pismeno 
vabilo na prvo sejo. Na ponedeljkovi seji 
bo prisoten tudi goriški župan Scarano, 
ki želi člane konzulte, kakor je sam izja
vil, neposredno seznaniti s težavami, ki 
so se pojavile v zvezi s financiranjem 
slovenskega šolskega centra. Sklic kon
zulte so v zadnjem času zahtevali pred
stavniki raznih strank (PSI, KPI, SSk) v 
občinskem svetu in predstavniki raznih 
organizacij.

Predsednik deželne ustanove za raz
voja obrtništva (ESA), Carlo Faleschini 
je bil v torek na obisku pri Sloven
skem deželnem gospodarskem združe
nju v Trstu in Gorici. V Gorici si je 
ogledal proizvodne prostore konzorci
ja MEGO v industrijski coni ter se se
znanil tudi z načrti, ki jih imajo pri tej 
organizaciji za razširitev dejavnosti in 
gradnjo nove hale.

Faleschini je imel zatem na sedežu 
SDGZ v Morellijevi ulici daljši sesta
nek s predsednikom Antonom Nanu
tom, ravnateljem Igorjem Orlom ter 
nekaterimi obrtniki. Srečanja se je 
udeležil tudi predstavnik čedajske 
sekcije SDGZ Maurizio Namor.

Govor je bil predvsem o dejavnosti 
Deželne ustanove za razvoj obrtništva 
ter o • različpih ugodnostih, zlasti na 
področju kreditiranja, v korist obrtni
kov. V pogovoru so se dotaknili tudi 
zelo aktualnega vprašanja primerne 
prisotnosti SDGZ v upravnem odboru 
ustanove ESA.- Faleschini je dejal, da 
razume zahtevo združenja po primer
nem zastopstvu, da pa je treba na us

trezen način premostiti težave birok
ratskega značaja.

Kako se bo zadeva rešila, ni znano. 
Obstajajo pa različne možnosti. Ena 
od teh je menda v imenovanju pred

stavnika v upravni odbor ESA, ki pa 
ne bi imel glasovalne pravice. To bi 
bil prvi korak k dejanskemu priznanju 
vloge SDGZ in kasnejši zagotovitvi 
polnopravnega predstavništva.

Protest slovenskih dijakov 
v zvezi s šolskim centrom

V občinskem svetu v Gorici

O javnih delih kot po olju 
živčnost pa glede odškodnin

Slovenski goriški dijaki so takoj re
agirali na vesti o zaskrbljujočih zaple
tih v zvezi s finansiranjem načrta za 
gradnjo slovenskega šolskega središča 
v Gorici. Včeraj se je zbral Slovenski 
medšolski odbor, v katerem so pred
stavniki dijakov vseh slovenskih višjih 
srednjih šol v Gorici. Domenili so se, 
da bodo jutri dijaki stavkali, hkrati pa 
priredili v Kulturnem domu javno 
skupščino o vprašanju gradnje sloven
skih šol. S tem v zvezi nam je dijaški 
odbor posredoval sledečo izjavo: 

»Zaprepadeni smo ob novici, da se 
je postopek za izgradnjo slovenskega 
šolskega centra zataknil. Brezbrižnost 
občinskih upraviteljev v tem primeru 
ne škodi samo interesom Slovencev, 
ampak kulturni rasti celotne goriške 
skupnosti. Ne verjamemo, da je temu 
krivo le napačno tolmačenje predpi
sov. To je lahko le formalni izgovor,

resnica pa je ta, da skušajo nazad
njaške sile Slovencem škoditi na vsa
kem koraku [...j.

Goriški slovenski medšolski odbor 
vabi vse dijake, ravnatelje šol, učno 
osebje in vse, ki jih zanima problema
tika slovenske manjšine, naj se mno
žično udeležijo debate, ki bo jutri, v 
petek, 10. aprila, v prostorih Kulturne
ga doma s pričetkom ob 10. uri. Sode
lovali bodo tudi nekateri kulturni in 
politični delavci.«

Del slovenskih in italijanskih dija
kov je stavkal tudi včeraj, vendar za
radi drugih zadev. Še vedno postavlja
jo zahtevo po prostoru za zbiranje in 
za samoupravne dejavnosti, poleg tega 
pa protestirajo, ker je ravnatelj ITI 
Galilei odvzel dijaškemu odboru se
dež na tej šoli.

(Na sliki: dijaki med včerajšnjo 
manifestacijo po mestnih ulicah).

Občinski svet se je ta teden sestal, 
da bi izčrpal točke dnevnega reda, ki 
so izostale na prejšnji seji. Odobrili so 
nekaj stroškov v zvezi z občinskimi 
kulturnimi prireditvami, sprejeli pa 
več sklepov s področja javnih del. 
Svetovalci so soglasno odobrili načrt 
za dograditev grezničnega omrežja na 
območju Ul. Terza Armata. V ta na
men je predviden strošek v višini mi
lijarde in 200 milijonov lir. Uredili 
bodo tudi cesto in pločnike ob Sveto- 
gorski ulici s stroškom 625 milijonov 
lir. Po približno 70 milijonov so name
nili ureditvi Ul. Forte del Bosco in ob
novi javnega kopališča. Odobrili so 
tudi izplačilo 572 milijonov lir družbi 
SASPI za upravljanje upepeljevalnika 
v lanskem letu.

Ob vseh teh izdatkih pa se je na seji 
vnelo, ko je bil govor o prilagoditvi 
odškodnin upraviteljem. Svetovalec 
Fiorelli je namreč z jezičnimi posegi 
ob vsakem od osmih sklepov o od
škodninah skušal utemeljiti svoje pro- 
tipredloge: zmanjšajmo na polovico 
odškodnino županu, odborniki in sve
tovalci naj prejmejo simbolično vsoto 
ene lire, enako tudi predsedniki rajon
skih svetov itd.

Bolj kot vsebina teh predlogov, ki 
jih ni podprl noben drug svetovalec, 
je povzročila živčnost njihova dolžina. 
Naposled je svet odobril večino skle
pov. Izostala sta dva: odškodnina 
predsedniku in članom upravnega od
bora občinskega podjetja za storitve, 
ker je za sklep glasovalo 20 svetoval
cev namesto potrebnih 21. Do tega je 
prišlo zaradi številnih odsotnosti med

večinskimi svetovalci, tako da je žu
pan Scarano izločil z dnevnega reda 
tudi odškodnine članom upravnega 
odbora občinske lekarne.
' Ostale sklepe je občinski svet odo
bril. Županova odškodnina se je tako 
povečala za 9 tisoč lir, na milijon 510 
tisoč. V resnici pa bo župan prejemal 
dvakrat toliko, ker je začasno zapustil 
svoje službeno mesto funkcionarja 
KZE. Podžupan Del Ben bo z novim 
zakonom o odškodninah najbolj oško
dovan: doslej je prejemal milijon 126 
tisoč lir mesečno, vnaprej pa bo 981 
tisoč 500 lir. Boljše bo za vse druge 
odbornike, ki bodo prejemali 906 na
mesto dosedanjih 750 tisoč lir.

Precej so se povišale tudi odškodni
ne za predsednike rajonskih svetov (z 
230 ha 330 tisoč lir), sejnine pa so osta
le v bistvu nespremenjene: 40 tisoč lir 
za občinske svetovalce, 12.500 lir za 
svetovalce rajonskih svetov, 32 tisoč 
lir za člane občinskih komisij.

kulturni dom
Nocoj ob 20.30 Pervola, režija Orlow 

Seunke. Film je v sporedu Gorica kine- 
ma, ki ga prireja Kinoatelje.

vazne prireditve
Mladinski odsek KD Sovodnje priredi 

v soboto, 11. aprila, ob 20.30 mladinski 
ples v Kulturnem domu v Sovodnjah. 
Vstop do zasedbe prostorov.

mom. V glavnih vlogah nastopata 
Bram van der Vlugt in, posebno pre
pričljivo, Gerard Thoolen.

Baletni večer 
v dobrodelni namen

Maria Theresia club v Gorici prireja 
danes ob 20.30 baletni večer v Verdi
jevem gledališču. Predstavili se bodo 
plesalci predvsem pa plesalke štirih 
baletnih šol: Tersicore v Gorici in Ter- 
sicore v Tržiču, Ballettschule iz Lienza 
in Beljaka ter Studiodanza iz Saloja. 
Program je dokaj obsežen in raznolik, 
saj bodo predstavili klasični in moder
ni balet, jazz, tip-tap in karakterne 
plese. Na večeru bo nastopila mestna 
godba S. Michele iz Tržiča.

Izkupiček večera (vstopnica stane 10 
tisoč lir) bodo namenili skladu za na
bavo umetnega pankreasa za goriško 
splošno bolnišnico.

SKLAD
»MITJA ČUK«

vabi na

FOLLIES ’87
ZA VAS BODO ČARALI:

Van Veos 
Vikj 
Rosini 
Josita

GORICA - Kulturni dom 
V nedeljo, 12. aprila 1987, ob 18. uri

Lep planinski večer 
s Petrom Podgornikom
Vrhunski slovenski alpinist Peter Pod
gornik, doma z Vipavskega, je prejšnji 
večer naravnost očaral številne poslu
šalce, ki so prihiteli v Kulturni dom na 
predvajanje dveh njegovih filmov. 
Znani alpinist — 29-letni Podgornik 
ima namreč za seboj kar 450 vzponov, 
ob teh 85 prvenstvenih po gorah na 
vseh koncih sveta — je privabil slo
vensko in italijansko publiko, iz Gori
ce, pa tudi iz drugih krajev,.saj so bile 
prisotne skupine iz Tržiča, Čedada in 
od drugod.
Podgornik je najprej prikazal zanimiv 
film o podvigih na Groenlandiji, kjer 
je slovensko-italijanska odprava nekaj 
tednov osvajala nedotaknjene vrhove. 
Zgovorne slike je Podgornik komenti
ral na prijeten in vabljiv način. Tako 
jegledalce pozval, naj kar v naravi iš
čejo odgovor na vprašanje, kaj ga tako 
silovito vleče v preizkušnje z gorami. 
Naravnost napeto je bilo gledanje 
drugega filma, o več kot petdnevnem 
plezanju na steno El Capitana v Doli
ni Vosemite v ZDA. Občinstvo je tako 
lahko uživalo ob alpinističnih podvi
gih, ki jih je Podgornik posnel s svojo 
kamero. Za zaključek pa je jiostregel s 
kančkom svoje filozofije: »Življenje je 
kot nekateri gorski studenci, ki imajo 
dolgo pot preden pridejo do doline in 
se dokončno umirijo.«

kino
Gorica

VERDI 20.30 baletni večer v dobrodelne 
namene.

CORSO 17.30-22.00 »II colore dei soldi«. 
VITTORIA 17.30-22.00 »Frida«. Prepove

dan mladini pod 18. letom.

Tržič
COMUNALE 20.30 Koncert madžarske

ga pevskega zbora Kodaly, dir. Petr 
Budai.

EKCELSIOR 17.30-22.00 »Vogliosita mor- 
bose«. Prepovedan mladini pod 18. le
tom.

Krmiti
COMUNALE 19.30-21.30 »Excalibur«. _

Nova Gorica in okolica
SOČA 18.30-20.30 »F/X - umor s trikom«. 
DESKLE Zaprto.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Marzini, Korzo Italia 87, tel. 84443.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
S. Antonio, Ul. Romana 147, tel. 40497.

POGREBI
Danes v Gorici ob 9.30 Teresa Brotto 

vd. Andriolo iz splošne bolnišnice v cer
kev na Travniku in na glavno pokopališ
če, ob 11. uri Marija Makuc vd. Kacin iz 
splošne bolnišnice v cerkev sv. Ivana in 
na glavno pokopališče, ob 12.30 Agostina 
Lipicar vd. Petelin iz splošne bolnišnice 
v cerkev sv. Justa in na glavno pokopa
lišče.
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Ob drugi obletnici smrti arhitekta Boica 
so v Palači Economo v Trstu odprli razstavo

FRANC UDOVIČ

Ime arhitekta Romana Boica je med širšo javnostjo na 
Tržaškem zaslovelo pred'dvajsetimi leti, ko se je razvedelo, 
da je dobil prvo nagrado na mednarodnem natečaju za res
tavriranje in konserviranje nacifašističnega taborišča smrti 
Rižarne. Njegovo ime pa je postalo med javnostjo še bolj 
Popularno leta 1975 ko so bila restavratorska dela končana 

je bil ta kraj trpljenja in smrti dostopen javnosti. Tedaj 
je bilo vsakomur očitno, da je Boico to svoje veliko delo 
izpeljal v duhu misli in citata, ki pravi: »V tkivu industrije 
smrti, s katero je bila posejana vsa srednja Evropa, je en 
drobec deloval tudi v Trstu, kjer je človeka, ki je bil kriv le 
tega, da je obstajal, osvobodil le dim, ki je uhajal skozi 
dimnik.«

Toda če je arhitekt Boico med širšo javnostjo zaslovel 
razmeroma pozno, je bil že dolgo znan v strokovnih krogih, 
kajti njegovo bogato ustvarjalnost srečamo tako rekoč na 
vsakem koraku v Trstu in tržaški okolici, pa tudi drugod. 
Boicova življenjska pot, posebno v začetku, ni bila lahka in 
je tudi kot že uveljavljen strokovnjak naletaval na ovire. 
Čeprav je bil že prej zaposlen v tej stroki, je zaradi vojnih 
in drugih razmer diplomiral šele leta 1944, ko je bil star že 
34 let. ,V Trstu, oziroma na Tržaškem, je začel izvajati svoj 
poklic kmalu po vojni in svojo dejavnost razširil na več 
področij, na načrtovanje in gradnjo ali samo na sodelovanje 
Pri načrtovanju velikih javnih zgradb. Tako so po njegovih 
načrtih gradili palačo INAIL v Ul. Teatro Romano, ki je že 
v času nastajanja vzbudila precej tudi protislovnih polemik. 
Njegovo delo je sedež INAM v Ul. Farneto, kjer pa so z 
njim sodelovali tudi drugi arhitekti. Njegovo večje delo je 
palača tržaškega anagrafa, kjer je z njim sodeloval arhitekt 
Cervi, njegov je tudi Dom visokošolca ob tržaški novi uni
verzi, njegova je palača URIM na Trgu stare mitnice. Kot 
vidimo je tu nekaj zelo pomembnih in zahtevnih gradbenih 
struktur, prvenstveno javnega značaja.

K temu lahko dodamo nekaj predelav ali posodobitev 
večjih starih zgradb, med katerimi je tudi velika palača v 
Ul. Trento, kjer imata svoj sedež deželno odborništvo za 
industrijo in trgovino ter bančni zavod Friulia. Ali tudi del 
sedeža zavarovalnice Generali na Trgu Unita.

Če smo doslej naštevali velika dela in je teh kar precej, 
je seznam manjših zgradb in obnov neverjetno dolg. Arhi
tekt Romano Boico je izdelal načrte in izpeljal gradnjo več 
desetin večjih ali manjših stanovanjskih blokov in razkoš
nejših vil v Trstu in na Tržaškem, začenši s preureditvijo 
nekega bogatega doma v Bazovici, pa preko Opčin, Križa, 
Repna, Gabrovca, vse do Devina in še prej do Sesljana, kjer 
je restavriral, dogradil in posodobil vilo pokojnega kiparja 
Marcella Mascherinija. Zadnje njegovo tovrstno delo je 
preureditev doma tržaškega italijanskega pisatelja Mattio- 
nija.

Področje zase je Boicova angažiranost pri opremljanju 
potniških ladij. Tu se je najprej v družbi skupine strokov
njakov, ki jih je vodil arhitekt Nordio, nato pa samostojno 
izkazal kot odličen mojster pri opremljanju velikih salonov 
na vrsti ladij, začenši z ladjama Conte Biancamano in Giu- 
lio Cesare, leta 1949. Sledile so ladje Australia, Neptunia, 
Africa, Leonardo Da Vinci, Oceanic in druge, vse do zadnje 
velike potniške ladje Raffaello leta 1965, ko je zaradi kon
kurence letalstva potniškim ladjam odklenkalo.

čeprav se zdi, da je opremljanje ladij oziroma njihovih 
potniških prostorov če ne skregano vsaj daleč od gradbe
ništva, je bil Boico mnenja, da je ladja idealna gradbena 
struktura in je zato oprema te strukture idealna šola za 
arhitekta. In Boico kot arhitekt se je v tej šoli veliko naučil, 
pač toliko, da je svoje izkušnje prenesel tudi v svoje arhi
tekturne stvaritve. Seveda, kjer je to mogel, kjer mu je bilo 
dano, da je sprostil svoj prirojeni smisel za lepoto, za umet
niško izražanje tudi v konvencionalnem gradbeništvu.

In sedaj ob drugi obletnici smrti arhitekta Boica so v 
dvorani Franco v pritličju Palače Economo na Trgu Unita 
pripravili razstavo, ki pa le deloma prikazuje bogastvo nje
gove ustvarjalnosti. Obiskovalca pa preseneti dejstvo, da so 
eno njegovih najveljavnejših del - restavrirano Rižarno 
predstavili zelo skromno in jo nekako potisnili vstran. Sicer 
pa bi mogli dodati še naslednje: upoštevajoč dejstvo, da je 
k pripravi razstave prispevala cela vrsta podjetij in ustanov, 
se razstava zdi dokaj skromno pripravljena in vso stvar 
rešuje le lep in bogat katalog, ki prikaže veliko več plani- 
metrij, maket in fotografskih posnetkov Boicovih stvaritev. 
Razstava, ki so jo odprli 3. t. m. bo trajala do konca aprila.

Velik uspeh šole Glasbene matice

Beatrice Zonta se imponirala v Stresi
Na mednarodnem glasbenem natečaju, ki se te dni 

odvija v Stresi, je v skupini, namenjeni glasbeni avant
gardi, v zelo hudi konkurenci (starostna meja tekmoval
cev je bila 35 let), mlada pianistka Beatrice Zonta zma
gala absolutno prvo nagrado. Beatrice, ki študira z Alek
sandrom Rojcem, je na konkurzu predstavila komplek
sno 2. sonato za klavir tržaškega skladatelja Giampaola 
Corala. Isto delo je potem izvajala, na pamet, na koncer
tu nagrajencev v Kongresnem centru v Stresi.

Mednarodna žirija, ki ji je predsedoval skladatelj 
Enrico CORREGGIA iz Turina in ki so jo sestavljali Syl- 
vie BOVISSOU (Pariz), Elisabetta CAPURSO (Rim), Dora 
FILIPPONE (Turin) in Costin MIEREANU (Pariz), je 
podelila v isti skupini tudi tretjo nagrado Ireni Pahor, ki 
je na violi da gamba predstavila Intavolature, vredno 
delo Giampaola Corala.

ZVEZA SLOVENSKIH 
KULTURNIH DRUŠTEV

RAZPIS
Srečanje slovenskih 

gledaliških skupin v Italiji
1. S to prireditvijo, katere obseg bodo določile posamezne 

gledališke skupine, oziroma njih prireditve, želimo ponuditi slo
venskemu gledalstvu in gledališkim ljubiteljem priložnost za str
njen pregled enoletne bere slovenskega gledališkega amaterizma 
v Italji.

2. Srečanja, ki ni tekmovalnega značaja, se lahko udeležijo vse 
ljubiteljske skupine v Italiji kot tudi dramski krožki in šole, ki so v 
tekočem letu pripravile ugledališčeno prireditev (recital, spomin
sko ali priložnostno proslavo, zaključno prireditev ipd.).

3. Vsaki uprizoritvi bo sledil »gledališki kažipot«, nekakšna 
debatna okrogla miza, ob kateri se bodo nastopajoči in gledališki 
strokovnjaki pogovarjali o uprozoritvi sami, o vprašanjih gledališ
ča in gledališke pedagogike.

4. Prijave sprejema ZSKD: 34133 TRST, Ul. sv. Frančiška 20 in 
34170 GORICA Ul. della Croce 3, najkasneje do 30. aprila 1987.

5. Vsem nastopajočim skupinam bo organizator Srečanja po
nudil vso tehnično pomoč.

6. Vsaka skupina bo za nastop na Srečanju prejela posebno 
priznanje.

Razpis gledališkega seminarja 
za vodje in animatorje gledaliških skupin

1. Seminar bo rezidenčnega »weekend« značaja in bo obsegal 
skupno 30 ur, po tri sobote in nedelje in sicer: ob sobotah od 14. do 
20. ure in ob nedeljah od 9. do 13. ure.

2. Namen seminarja je usposobiti seminariste za samostojno
gledališko delo v posameznih skupinah. V ta namen bo osrednji 
del seminarja obravnaval predvsem vprašanja: organizacija dela
v gledališki skupini; razporeditev programskih, strokovnih, organi
zacijskih in tehničnih nalog ter odgovornosti v procesu nastajanja 
uprizoritve; organizacija in ustvarjanje kadrovskih, materialnih, 
prostorskih in tehničnih pogojev za dejavnost gledališke skupine; 
prikaz razčlembe in izdelovalne bralne vaje na osnovi odlomka iz 
nekega gledališkega besedila; osnove zakonitosti mizanscene.

3. Kraj in datum seminarja bo na osnovi prijavljenih semina- 
ristov določil organizator seminarja.

4. Prijave sprejema: 34133 TRST, Ul. sv. Frančiška 20 (tel. 
767303) ter 34170 GORICA, Ul. della Croce 3 (tel. 84495) najkasne
je do 15. aprila 1987.

Referent za gledališko dejavnost Sergej Verč

Marij Čuk

V OŽILJU 
OSOJNIH DNI
Shakespeare 
(ožarjeni deklici)
To bi, 
oh, 
not 
to bi.
Do dna
prostranega
morja.

Selitev
V blago culo stresi svojo pamet, 
zaveži jo s prešernim grobim smehom 
v zapahe pljuni, da se kot voskov strd 
prilepi nanje vsa prostranost.
In pojdi, pojdi sredi okruškov zraka 
v dimnate oblake, v žlebovje korenin, 
da ti strga nevidne šive kože.
Iz jeter izgrebi vsako žilo 
in jo ponudi potepuškim psom, 
da jih vnovčijo v svojo pasjo lakot. 
Pregneti z vozlom tudi misel. 
Današnji dan uhaja na osojno stran.

Poglej
Poglej mi v zenico, 
prav do dna; 
tam se kamenje kruši 
v drobni pesek, 
tam je doma 
sneženje v črni krogli 
in migotajo luske 
iz bombaža 
in hrepenijo iskre sna.
Če mi pogledaš v zenice 
boš dihal paro majniških cvetov, 
ki so pregnali sivomodri mraz, 
uročili vonjave moških čutov, 
da se raztegnejo v pomladno 
čist večer.

Mandeljni
Na prvi pomladni dan
so v našem vrtu oveli mandeljni.
Nič ni pomagalo:
da so sedale ptice,
da so peli zračni vrtinci,
da smo jih zalivali z roso,
da je nekoč prav tam
neki parček zasadil rdečo vrtnico.

Kot strti ljubimci časa 
so povesili svoje cvetove.

In to prav na prvi pomladni dan 
in to prav v našem vrtu.

Osoje
Ko pogledam na osojno stran— 
vse je gladko in tiho, 
kot da bi prepelice pozobale šipek, 
rdečo jagodo, staro gorsko stražo.
Tam, na oni strani sončnih Alp 
ljudje samo še šepetajo, 
kot sence švigajo v križišča, 
kjer klije sama divja trava.
To je osojni dan neskončnih dnevov: 
kot sneg so mrzli in mirni, 
kot volk pohotni, 
ko vrta kolobarje v sivem kalu.

Ne misli
Ne misli umreti, 
niti ne pomisli, 
preden ti z iglo 
ne spustijo starega duha, 
da se razleze 
v pajčevino zraka, 
da se zapiči 
v temnomrzli molk.
Počakati boš moral, 
svet,
da se pragozd potuhne 
v zver železja in blata, 
da se New York 
preseli v Moskvo, 
da zglodajo miši 
dolgi jambor. ;

SSG predlagano 
za uradni nastop 
na Sterijinem pozorju

Na ponedeljkovi seji Programske
ga odbora Sterijinega pozorja v No
vem Sadu je glavni selektor Vasja 
Predan predložil zaključno poročilo 
o izbiri predstav za 32. jugoslovan
ske gledališke igre v Novem Sadu in 
predlagal osem uprizoritev.

V potrditev izjemne kvalitete po
stavitve Cankarjevega dela Za naro
dov blagor, s katerim je naše gleda
lišče jeseni odprlo sezono, ki je v 
teku, je v uradni tekmovalni pro
gram selektor Vasja Predan uvrstil 
tudi Slovensko stalno gledališče iz 
Trsta. Tako bo naš ansambel po ne
kajletnem premoru spet nastopil na 
najbolj reprezentativni gledališki 
prireditvi v Jugoslaviji. Skratka, ve
liko priznanje, saj bodo delo, ki ga 
je režiral Dušan Jovanovič, igrali v 
glavnem sporedu.

Naslednje predstave pa so sledeče: 
Dogodek v mestu Gogi (Slavko 
Grum) v izvedbi Drame SNG iz 
Ljubljane; Rodoljubi (Jovan Sterija 
Popovič) v izvedbi JDP iz Beograda; 
Pot v raj (Miroslav Krleža) v izvedbi 
HNK iz Osjeka; Sveti Jurij ubija 
zmaja (Dušan Kovačevič) v izvedbi 
Drame SNP iz Novega Sada; R (Jor
dan Plevneš) v izvedbi Dramskega 
teatra iz Skopja; Magna Carta (Ma
rio Rossi) v izvedbi Narodnega gle
dališča iz Bitole in Gamllet v izved
bi Drame NP iz Sarajeva.

Dokončno odločitev o predlaganih 
uprizoritvah bo sprejel glavni odbor 
Sterijinega pozorja na eni svojih 
prihodnjih sej.

Popravek
Tiskarski škrat, oziroma nepazlji

vost, je bil kriv, da je prišlo včeraj na 
naši strani do grobe napake. Predsta
vitev grafične in pesniške mape Medi
teran Marka Kravosa, Franca Vecchie- 
ta in Matjaža Kmecla ne bo jutri v 
Sežani (tam je bilo to delo že pred
stavljeno), ampak jutri ob 18. uri, na 
predvečer DOSP, v Novi Gorici.
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V prvih polfinalnih tekmah v evropskih nogometnih pokalih

Hud poraz Reala
MUENCHEN — Evropski nogomet

ni pokali so prišli v zaključno fazo in 
je bilo torej pričakovati večjo izenače
nost, saj bi si v polfinalu ekipe morale 
le biti enakovredne. Ta ugotovitev pa 
je bila sinoči v nekaterih tekmah po
stavljena na glavo, še zlasti v osred
njem in najbolj pričakovanem sreča
nju nasploh, v tekmi pokala prvakov 
med miinchenskim Bayernom in Real 
Madridom. Zahodni Nemci so namreč 
Špance odpravili, kar s 4:1 in imajo to
rej stvarne možnosti, da se prebijejo 
naprej. Seveda treba upoštevati, da so 
bili Madridčani brez Sancheza in Val- 
dana, kar pa gotovo ne zmanjšuje Ba- 
yernovih zaslug. Kljub temu pa Nemci 
le ne morejo mirne duše čakati na po
vratno tekmo v Madridu, kjer je Real 
znal (tudi s pomočjo sodnikov) nado
knaditi še hujše zaostanke. Vendar 
treba tudi pristaviti, da Real trenutno 
ni tisto strašilo, ki je bil v drugih pri
ložnostih.

Od ostalih izidov velja omeniti do
kaj nepričakovan spodrsljaj francoske
ga Bordeauxa (pokal pokalnih prva

kov) na domačem igrišču proti vzhod
nonemškemu Leipzigu (1:0). Poraz je 
toliko bolj presenetljiv, ker pri Borde- 
auxu igra vrsta zvenečih imen (brata 
Vujovič, Tigana, Battiston, Ferreri, To- 
ure, Rohr).

POKAL PRVAKOV
Bayern (ZRN) - Real Madrid (Šp.) 

4:1 (3:1)
Porto (Port.) - Dinamo Kijev (SZ) 

2:1

POKAL POKALNIH PRVAKOV
Bordeaux (Fr.) - Lokomotiv Leip

zig (NDR) 0:1 (0:0)
Zaragoza (Šp.) - Ayax (Niz.) 2:3

________ POKAL UEFA________
Goteborg (Šve.) - Tirol (Av.) 4:1 
Dundee United (Škotska) - Borus- 

sia Moenchengladbach (ZRN) 0:0
Povratne tekme v vseh treh pokalih 

bodo 22. aprila.
Na levi strani (foto AP) vidimo Nizozemca Van Bastena v spopadu s Špancem 

Frailejem v srečanju med Ayaxom in Zaragozo

Tenis: turnir v Portorožu

Danes drugo kolo
PORTOROŽ — Na mednarodnem 

teniškem turnirju »Istrske riviere« (na
gradni sklad znaša 6.250 dolarjev), se 
niti eden od 29 Jugoslovanov, ki so 
igrali v kvalifikacijah, ni prebil na 
glavni turnir. Še najbližje je bil 17-let- 
ni Mitja Vatovec iz Portoroža, ki pa ga 
je zaustavil Poljak Kowalski.

V 1. kolu glavnega turnirja je pri
pravil največje presenečenje Igor Ša- 
rič, ki je z 2:6, 6:3 in 6:4 premagal zma
govalca puljskega turnirja, Argentinca 
Baretto. Branko Horvat je zaradi po
škodbe predal srečanja Tothu iz Češ
koslovaške, od turnirja pa se je poslo
vil tudi Ljubljančan Gregor Breznik, 
edini slovenski igralec na turnirju, ki 
ga je prav tako izločil Kowalski.

V 2. kolu (danes ob 14. uri) bodo v 
ospredju srečanja Flego - Marku, Su
ljevič - Kowalski in Ivaniševič - Čiča. 
Dopoldne bodo tekme dvojic.

Nekaj rezultatov 1. kola: Čiča (Jug.) 
- Fernandez (Čile) 2:6, 6:4, 6:3; Ivaniše
vič (Jug.) - Theine (ZRN) 6:3, 6:4; Ko- 
walski (Polj.) - Breznik (Jug.) 6:4, 6:2; 
Buljevič (Jug.) - Fenstra (Niz.) 6:7, 6:3, 
6:1; Flego (Jug.) - Lampe (ZRN) 3:6, 6:3, 
6:3. (Kreft)

Nogomet: povratna srečanja osmine finala italijanskega pokala Košarka: italijanski play off

Ni manjkalo velikih presenečenj Znani trije polfinalisti
Povratne tekme osmine finala itali

janskega nogometnega pokala so pri
nesle nekaj prvovrstnih presenečenj, 
saj so bili na primer izločeni Torino, 
Milan, Roma, Verona. Spodrsljaj je 
zlasti hut za Milan, ki itak preživlja 
precejšnjo krizo (v bistvu so že odslo
vili trenerja Liedholma, ki ga je zame
njal Capello), a nič težje ni za Torino, 
ki je tako doživel nov udarec po izlo
čitvi iz pokala UEFA.

Sinočnji izidi:
Casertana - Atalanta 0:0; prva tekma 

1:2; kval. ATALANTA;
Brescia - Napoli 0:3 (0:0); strelci: 

Carnevale v 47. min., Giordano v 69. 
in 76. min.; prva tekma 0:3; kval. NA
POLI; Marco Tardelli

Cremonese - Verona 4:3 po strelja
nju 11-metrovk, regularni del tekme 
in podaljška sta se končala pri izidu 
0:0; strelci: Elkjaer, Nicoletti, De Agos- 
tini, Gasparini, Bongiorni, Citterio, 
Bencina; prva tekma 0:0; kval. CRE
MONESE;

Inter - Empoli 1:0 (0:0), strelec: Tar
delli v 87. min.; prva tekma 2:0; kval. 
INTER;

Lazio - Juventus 0:2 (0:0); strelca: 
Buso v 69. min. in Serena v 78. min.; 
prva tekma 0:0; kval. JUVENTUS;

Parma - Milan 0:0; prva tekma 1:0; 
kval. PARMA;

Torino - Cagliari 0:0; prva tekma 1:1; 
kval. CAGLIARI;

Bologna - Roma 1:1 (0:0); strelca: 
Pradella v 76. min. in Giannini v 87. 
min.; prva tekam 2:2; kval. Bologna.

Sinočnje povratne četrtfinalne tek
me italijanskega košarkarskega play 
offa so že določile tri polfinaliste: to so 
Mobilgirgi iz Caserte, Divarese in 
Arexons iz Cantuja, medtem ko bosta 
morala Tracer in Scavolini odigrati 
tretje srečanje, ki bo v nedeljo.

Glede na izide prvih tekem je bilo 
tak razplet tudi pričakovati, seveda z 
izjemo spopada med AlliBertom in 
Arexonsom. V prvi tekmi doma so se 
namreč Riva in tovariši morali pošte
no potruditi, da so tesno odpravili Al- 
libert, ki je sinoči računal na prednost 
domačega igrišča, da bi si priboril 
pravico do tretjega spopada, kar pa 
mu ni uspelo, čeprav se je tekma odlo
čila šele po enem podaljšku.

Sinočnji izidi:
Mobilgirgi - Dietor 101:97 (55:53), 

prva tekma 90:78;
Liberti - Divarese 82:101 (39:49), prva 

tekma 80:117;
Scavolini - Tracer 101:92 (46:43), 

prva tekma 88:94;
Allibert - Arexons 92:97 (39:50, 

85:85), prva tekma 77:80.
Mobilgirgi, ki je v prvi tekmi pri

pravil nemajhno presenečenje, je mo
ral sinoči dati vse od sebe, saj se je 
Gambov Dietor boril na vse kriplje, da 
nekako reši sezono. Tokrat pa je bil 
Oscar, ki v prvi tekmi mu ni šlo, zno
va odličen in je dosegel kar 43 košev, 
spet pa sta bila solidna Gentile (18) in 
DelLAgnello 14), a Glouckov jih je dal 
le osem. Pri Dietorju sta bila najuspeš
nejša Stokes (25) in Brunamonti (16).

Ray: poveličane mišice

Ob povratku domov je novega svetovnega prvaka v boksarski srednji kategoriji 
Raya Sugarja Leonarda pričakala velika množica. Prvak ji je pokazal »sredstva«, s 
katerimi je prišel do prestižnega naslova. O srečanju v Las Vegasu se je izrekel 
tudi bivši prvak Monzon iz Argentine. Po mnenju Monzona je dvoboj odločil 
sodnik, ki je dal Leonardu kar osem točk prednosti. Argentinec je tudi izjavil, da 
bi se v teoretskem srečanju raje spoprijel s Haglerjem. »Njegovo boksanje je 
preprostejše. Brez dvoma bi bila borba vrhunska. Osebno za zmage nisem nikoli 

imel potrebe sodnikov,« je povedal Monzon

Milostni disciplinski ukrepi
Nedeljsko nogometno kolo je dalo 

bolj malo dela športnemu sodniku, po
sebno za prvo ligo. Za eno samo kolo 
so bili izključeni Baresi (Milan), Cra- 
vero (Torino), Invernizzi (Como), Pruz- 
zo (Roma) in Storgato (Udinese). Med 
igralci B lige bo dve koli sedel Nicoli- 
ni (Vicenza), po eno pa Caneo (Piša), 
Ciarlantini in Ronzani (Pescara), Gre- 
co (Genoa), Pascucci (Sambenedettese) 
in Piacentini (Modena). Do 15. maja ne 
bo smel na klop trener Avellina Vini- 
cio.

Med denarnimi kaznimi velja ome
niti globo 5 milijonov in pol Ascoliju 
in dobrih štirih Vicenzi.

Odbojka: Tartarini in Panini
RIM - V dodatnih srečanjih za 

vstop v polfinale končnic italijanskih 
odbojkarskih prvenstev sta si z izidom 
3:1 napredovanje zagotovila Tartarini 
iz Bologne in Panini iz Modene. Pre
magala sta Padovo oziroma Enermix 
iz Milana. V ženski konkurenci je na
predoval Nelsen, ki je s 3:2 premagal 
Vini Doc Bari.

Na turnirju za obstanek v moški A-l 
ligi je Fontanafredda v gosteh s 3:0 
premagala postavo German Lupi San- 
tacroce.

Atletika: Nebiolo v Tokiu
TOKIO — Predsednik italijanske in 

mednarodne atletske zveze je na tis
kovni konferenci orisal priprave za at
letsko SP, ki bo konec poletja v Rimu. 
Nebiolo je prireditev v Rimu povezal 
s tretjim SP, ki je bilo za leto 1991 že 
dodeljeno prav japonskemu^ glavnemu 
mestu.

Kolesarstvo: uspeh Van Vlieta
VVEVELGEM — Z dolgim končnim 

naletom je nizozemski kolesar Teun 
Van Vliet zmagal na dirki Gand - We- 
velgem. Van Vliet se je letos že odli
koval na dirki od Tirenskega do Jad
ranskega morja. Med Italijani je bil 
najboljši Pagnin (4.), razočaral pa je 
šprinter Bontempi, ki v končnici ni 
imel besede.

Van Vliet je 243 km dolgo progo 
prevozil v 5 urah in 44 minutah s po
prečno hitrostjo nekaj nad 42 km na 
uro.

Tenis: turnir v Bariju

Včeraj ni manjkalo 
presenečenj

BARI — Na mednarodnem teniškem 
turnirju v Bariju sta bila včeraj izloče
na dva nosilca skupin (Američan Ber
ger in Arraya iz Peruja), medtem ko 
sta se druga dva (Argentinec De La 
Pena in Šved Stenlund) z veliko težav 
prebila v četrtfinale.

Izidi osmine finala so bili naslednji: 
De La Pena (Arg.) - Allgardh (Šve.) 6:3, 
7:5; Avendano (Sp.) - Berger (ZDA) 5:7, 
7:5, 6:3; Osterthun (ZRN) - Camporese 
(It.) 7:5, 5:7, 6:2; Stenlund (Šve.) - Ben- 
goechea (Arg.) 6:1, 1:6, 6:4; Davin (Arg.) 
- Arraya (Peru) 6:3, 6:4.

Dvojice (osmine finala); Kratzmann 
(Avs.) in McNamee (Avs.) - Hornung 
(ZRN) in Oosting (Niz.) 6:2, 7:5; Azar 
(Arg.) in Ingaramo (Arg.) - Mezzadri in 
Ocleppo (It.) 6:7, 7:5, 6:1; Arraya in 
Skoff (Av.) - Baldino in Nargiso (It.) 
6:2, 6:0; Panatta (It.) in Sanchez (Šp.) - 
Berger in Krickstein (ZDA) 7:5, 7:5; De 
Minicis (It.) in Kist (Braz.) - Aprili in 
Cancellotti (It.) 2:6, 6:4, 6:3);

Odmevi na minulo prvenstvo Mebla v ženski odbojkarski B ligi

F. Drašič: »Liga vse bolj zahtevna«
O letošnji sezoni združene ekipe Meblo v ženski od

bojkarski B ligi, smo krajšo oceno podali že v torkovem 
komentarju ob zadnjem prvenstvenem kolu, zdaj pa 
bomo v nekaj nadaljevanjih predali besedo protagonis
tom. Prvi je seveda na vrsti trener Franko Drašič, ki je 
sicer vso sezono v svoji rubriki sproti obravnaval proble
matiko šesterke, zato smo se omejili le na nekatera vpra
šanja.

Kakšna je lahko trenerjeva končna ocena glede uvr
stitve in prikazane igre?

»Uvrstitev naše ekipe je realna, saj moramo upošte
vati, da se je tehnična raven prvenstva letos še izboljša
la. Ekipe, ki so se uvrstile pred nami, so pokazale odlič
no obvladanje vseh tehničnih elementov, veliko homo
genost postav, predvsem pa jih je označevalo to, da so 
zelo malo grešile. Mi, Trento in Viadana, smo občasno 
dohajali ta nivo, a za nas je bilo značilno, da smo med 
samo igro na splošno več grešili.

Z igralkami sem zadovoljen, ker so pokazale veliko 
vneme, tako na tekmah kot na treningih, in so po mojem 
dosegle v tako zahtevnem prvenstvu to, kar so bile pač 
zmožne doseči. Da je B liga kakovostno prvenstvo, potr
juje tudi podatek, da so se vsi trije novinci takoj vrnili v 
C-l ligo, čeprav se je na primer Albatros letos dokaj 
okrepil. Torriana, ki je letos igrala z nespremenjeno po
stavo, je zbrala vsega le dve točki...«

Napredek nekaterih posameznic in tudi ekipe je bil 
viden, a zgleda, da je bil preskromen, da bi se lahko 
ekipa potegovala za napredovanje. Je to le vprašanje 
nadaljnje vadbe, ali pa je morda ta cilj za zdajšnji rod 
Meblovih igralk prezahteven?

»Za sedanjo generacijo je cilj napredovanja morda 
res prezahteven, toda predvsem zaradi pomanjkanja za
dostne psihične moči in zaradi prevelike emotivnosti ig
ralk. Po tehničnem znanju bi bilo mogoče doseči več,

vendar je treba to tehnično znanje na igrišču tudi stalno 
dokazovati.«

Če izvzamemo doprinos Garbinijeve, se menjave le
tos niso kdove koliko obnesle. Je pričakovati, da bo 
prihodnje leto drugače, ali pa potrebuje Meblo dopolni
tev ali pomladitev svojega igralskega kadra?

»Na to vprašanje gledam takole. Po mojem potrebuje 
vsaka igralka, ki prvič pride k Meblu, najmanj eno leto, 
da se vključi v ekipo. Tako je bilo za Zerjalovo, tako 
tudi za Garbinijevo, ki sta zdaj pripravljeni za igro. 
Prepričan sem, da isto velja za obe igralki, ki sta letos 
prvič igrali pri Meblu in da bosta lahko v prihodnji 
sezoni na igrišču dokazali svoj napredek.

Vsekakor pa je treba povedati, da bi bilo potrebno za 
boljše rezultate ekipo dopolniti z nekaterimi novimi ig
ralkami, če pa je cilj ohranitev B lige, lahko ostane eki
pa tudi nespremenjena.

Rad bi ponovno poudaril: javnost ne sme misliti, da 
igranje v B ligi ni znak kvalitete. Odbojka doživlja v 
Italiji velik razmah. V naši deželi smo ena redkih ekip, 
ki ohranja stik z državno stvarnostjo, saj ostali deželni 
ligaši počasi odpovedujejo (OMA, Cervignano itd. op. 
ur.). Po rezultatih sodimo med prvih 40 društev v Italiji, 
vključno z A-l in A-2 ligo. Ponosni moramo biti, da tako 
uspešno igramo v taki ligi.«

Prav v tem je verjetno tragika naše združene ekipe. 
Ljubitelji odbojke od te naše šesterke veliko pričakuje
jo, ker je bila B liga še pred leti za našo žensko odboj
karsko stvarnost nekaj povsem normalnega, vse prema
lo pa se upošteva, da so se razmere zdaj bistveno spre
menile. Toda hkrati se postavlja še drugo vprašanje. Je 
zgolj ohranitev drugoligaškega statusa za združeno eki
po, njeno zaledje, za javnost in društva, ki v to ekipo 
veliko vlagajo in zanjo dosti žrtvujejo, res dovolj stimu
lativen cilj? (ak)

Smučanje: zmaga Žana na Kaninu
BOVEC — Na Kaninu je bil včeraj veleslalom, ki je štel tudi za šesti pokal 

Kanina in katerega organizira domače smučarsko društvo. V spremenljivem vre
menu so se na startu dobro pripravljenih prog predstavili tekmovalci iz sedmih 
držav. Med 56 uvrščenimi je bil na koncu najhitrejši jugoslovanski reprezentant 
Robert Žan, ki je vodil že po prvi vožnji. Drugo mesto je pripadlo prav tako 
jugoslovanskem smučarju, Sašu Robiču, ki pa je zaostal za več kot sekundo. 
Tretji je bil Jurko iz Češkoslovaške.

Danes naj bi bil na Kaninu še slalom, seveda, če bodo vremenske razmere to 
dovoljevale, saj se je včeraj po koncu veleslaloma vreme precej poslabšalo.

Vrstni red: 1. Žan (Jug.) 1'56"41; 2. Rokič (Jug.) 1'57'77; 3. Jurko (ČSSR) 
1'58"02; 4. Čebul (Jug.)l'58"05; 5. Rupp (Av.) 1'58'13. (E. Čurlič)

Košarkarice iz Senožeč v finalu
SEŽANA — Na polfinalnem republiškem košarkarskem festivalu za starejše 

pionirke, ki je bil v Mengšu, so pionirke Cimosa, ki jih trenirata Meden in Pek, 
dosegle velik uspeh. S prodorno igro v napadu so premagale vrstnice Slovana in 
Domžal Kamnika ter se uvrstile v republiški finale, ki bo v nedeljo v Žireh. 
Mlade košarkarice iz Senožeč so tako ponovile uspeh svojih predhodnic, ki so 
pred dvema letoma osvojile naslov republiških prvakinj. Rezultata:

Cimos - Slovan 44:38
Cimos - Domžale Kamnik 46:40
Za Cimos so igrale: Perhavec, Prekrški, Roma, Poplašen, Dodič, Uranjek, 

Grželj, Turk, Felicijan, Bezeg in Slavec.

SK DEVIN
prireja v nedeljo, 12. t. m., ob vsakem 
vremenu 1. POHOD »MEMORIAL MIR
KO ŠKABAR« od Praprota do Velikega 
Repna. Odhodi od 8.30 do 10.30. Poskr
bljeno za prigrizek in družabnost. 
Vabljeni.

ŠZ SLOGA - PLANINSKI ODSEK 
vabi svoje planince in prijatelje na 1. 
pohod »Memorial Mirko Škabar« od 
Praprota do Velikega Repna, in sicer v 
nedeljo, 12. t. m., ob 8.30 iz Praprota.

JK ČUPA
vabi lastnike kajutnih jadrnic na sesta
nek, ki bo v petek, 10. t. m., ob 20.30 na 
društvenem sedežu v Sesljanskem zali
vu. Glavni točki dnevnega reda: vloži
tev prošnje za dosego meritvenega 
spričevala AOR, predstavitev tekmo
valnega programa za letošnjo sezono. 

ŠD MLADINA
vabi člane na zaključni večer in na 
društveno nagrajenje v soboto, 11. t. 
m., ob 19. uri v Domu A. Sirk v Križu.
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komentar jadmnovega trenerja petra brumna

Opazili ogromen Sandijev potencial
Z društvenega tekmovanja SPDG

Večini očividcev 
in bralcev bo od 
nedeljske tekme 
ostalo v spominu, 
vsaj nekaj časa, 
samo naše sedem
minutno brezplod
no obdobje. Svojim 
igralcem bi privoš
čil, da bi trideset

minutno dobro igranje kronali tudi z 
učinkovitim zaključkom, ne pa, da jih 
bodo sedaj vsi kregali zaradi tistih 
nesrečnih minut, v katerih se mi je 
zdelo, kot da je na košu, ki smo ga v 
tistem polčasu napadali, poveznjena 
pokrovka. To se sicer dogaja, ne samo 
nam, tudi mnogo boljšim ekipam, ni
koli si pa nisem čisto na jasnem, kaj 
povzroči takšen padec v igri neke 
ekipe. Za ta najbolj svež primer, ki 
nam je še vsem pred očmi, bi dejal, 
da je glavni vzrok pomanjkanje agre
sivnega skoka na odbito žogo v napadu.

Morda se komu zdi, da element 
skok na odbito žogo že glorificlram, 
vendar je za ekipo brez izjemnih po
sameznikov, ki bi konstantno zadeva
li iz različnih razdalj, ta še kako po
memben. Vsi govorijo, da jim je Jad
ran všeč takrat, ko igra hitro, z zgod
njimi zaključki akcij. Toda za tako 
igro je najprej potrebna ubijalska ob

ramba na robu osebne napake, s kate
ro prisiliš nasprotnika k slabši reali
zaciji, slediti mora skok na zgrešeno 
žogo pod lastnim košem, bliskovito in 
pravilno gibanje igralcev ter žoge, te
kanje pod nasprotnikov koš ali bloka
da ali lucidna podaja najidealneje 
postavljenemu igralcu, met in že zno
va smo pri skoku, tokrat pod nasprot
nikovim košem. Vse to je mnogo težje 
izvesti, če prejmemo koš. Takrat si za 
kratko obdobje demoraliziran, na
sprotnik prevzame iniciativo, nadalje
vanje smo videli v nedeljo popoldan.

Seveda ni samo ta manjkajoči ak
tivni skok razlog za naš padec, tu so 
še dva do tri prepočasna vračanja v 
obrambo, dva do tri nepotrebna preig
ravanja, pri katerih so naši igralci iz
gubljali žoge ter nesodelovanje dvoji
ce pri graditvi napadalne akcije, na 
podlagi katere bi prišli z žogo v ne
posredno bližino koša, od koder bi ga 
verjetno uspešneje zadevali. No, bodi 
dovolj o tem, kajti zmagali smo in ni 
zmage, ki se je ne bi veselili in bi ne 
bila dobrodošla.

Pri ogrevanju pred tekmo, me je 
moj sodelavec Jure opozoril na razi
granost in sproščenost Sandija. Po 
njegovem uspešnem začetku v prvi 
polovici prvega polčasa sva se ujela s

pogledi in si z nasmehom drug druge
mu čestitala za uspešno prognozo, ki 
se je uresničila. Vsi prisotni so morali 
opaziti ogromen Sandijev potencial, 
za kompletnejšo predstavitev so 
manjkali še samo hitri nasprotni na
padi, ki so ob »tattinih« njegovo naj
močnejše orožje. Takšnega Sandija 
potrebuje Jadran, če želi stremeti viš
jim ciljem.

Ob komentarju naše tekme, bi se 
tokrat dovolil omeniti uspeh trener
skega kolega Vatovca in njegovih 
mladih borovcev, ki so si že zagotovi
li nastop v končnici promocijskega 
prvenstva. Vem, da to še ne pomeni 
prestop v višjo kategorijo, je pa potr
ditev načrtnejšega dela in odrekanja 
marsičemu, kar si želi mlad fant. Ven
dar bi že sedaj opozoril vse, ki jim je 
zamejska košarka pri srcu, na dodat
ne glavobole, ki jih bo morebitni skok 
v višjo ligo povzročil. Ekipa v D ligi 
bi bila tista potrebna vmesna postaja 
za perspektivnega košarkaša, ki se 
hoče dokazovati in, tako kot trenutno 
stojijo stvari, želi to dokazovanje po
trditi v eni od B lig, kjer nastopa Jad
ran. Kakorkoli že se bo izteklo, zago
tovimo mladim napredek po njihovih 
željah, brez vmešavanja in sestanko
vanja brez haska.

V nedeljo je bilo na Nevejskem sedlu društveno smučarsko tekmovanje SPD 
Gorica v veleslalomu, ki je vsestransko zelo dobro uspelo. Ob tej priložnosti 
so na pobudo članov društva iz Štandreža podelili spominsko trofejo »Renco 
Faganel« za vsestransko aktivnost na športnem in organizacijskem področju. 
Letos jo je prejel Beno Vižintin. Tekmovanja pa se je skupno udeležilo 69 
smučarjev, društvena prvaka za leto 1987 pa sta Silvano Grendene in Marta 
Vižintin. Na sliki vidimo pozorne smučarje in gledalce med nagrajevanjem

na Nevejskem sedlu.

Na mednarodni šahovski interligi na Mostu na Soči

Dobra igra openskega Poleta Razpis nogometnega turnirja ZSŠDI
V okviru tekmovalnega programa 

Primorke šahovske zveze in v odlični 
organizaciji tolminskih šahovskih de
lavcev ter pod pokroviteljstvom IS
KRE AET Tolmin, se je v Kompas ho
telu na Mostu na Soči pričelo tekmo
vanje v 8. krogu šahovske interlige 
prijateljstva.

Zbrane šahiste iz Slovenskega pri
morja, dežele Furlanije-Julijske kraji
ne in avstrijske Koroške je ob pričet
ku tekmovanja med drugim pozdravil 
tudi predsednik skupščine občine Tol
min Marjan Klavora, ki je poudaril 
pomen srečanj šahistov treh sosednjih 
dežel, saj se v šahovski interligi sreču
jejo že od leta 1972.

Tokrat v šahovski interligi sodeluje 
11 šestčlanskih ekip in sicer: 7 iz Slo
venskega primorja, 2 iz Furlanije-Ju
lijske krajine in 2 iz avstrijske Koroš
ke. Po odigranih prvih 6. kolih so naj
boljšo igro pokazali šahisti Nove Go
rice, ki jih vodi novi mednarodni moj
ster Aljoša Grosar in šahisti ISKRE 
AET Tolmin, ki le za točko zaostajajo 
za Novo Gorico. V borbi za vrh turnir
ja pa bodo prav gotovo posegli šahisti

Trsta, ki so trenutno tretji. Prijetno so 
presenetili tudi šahisti Izole, ki so brez 
izgubljenega dvoboja na četrtem mes
tu.

Nekaj važnejših rezultatov prvih 
šest kol: SŠŽ Celovec - Koper 4:2; Id
rija - SŠZ Celovec 4,5:1,5; Nova Gorica
- Idrija 5,5:0,5; Tolmin - Nova Gorica 
3,5:2,5; Tolmin - Izola 3:3; Nova Gorica
- Gorica 5:1; Izola - Ilirska Bistrica 4:2; 
Trst - Finkensteiri 4:2; Trst - SŠD Polet 
Opčine 4:2; Tolmin - Trst 4:2; Ilirska 
Bistrica - Trst 4:2; Gorica - Ilirska Bis
trica 4,5:1,5; Tolmin - Idrija 5:1; Ilirska 
Bistrica - Tolmin 1:5; SŠD Polet Opči
ne - Idrija 4:2; Koper - SŠD Polet Op
čine 2,5:3,5; Izola - SŠD Polet 3:3.

Vrstni red ekip po 6. kolu: Nova 
Gorica 25,5; Tolmin 24,5; Trst 22; Izola 
21; Finkenstein 16,5; SŠD Polet Opčine 
15,5; Ilirska Bistrica 12,5; Idrija 12; Ko
per 11; Gorica 10 in SŠZ Celovec 9,5 
točk.

Nadaljevanje in zaključek 8. kroga 
šahovske interlige prijateljstva bo 21. 
junija letos v Gorici. (Silvo Kovač).

Objavljamo razpis nogometne ko
misije pri ZSŠDI za tretji nogometni 
turnir za otroke naših osnovnih in ni
žjih srednjih šol.

NOGOMETNA KOMISIJA pri 
ZDRUŽENJU SLOVENSKIH ŠPOR
TNIH DRUŠTEV V ITALIJI razpisuje 
3. NOGOMETNI TURNIR ZA OS
NOVNE IN NIŽJE SREDNJE ŠOLE.

Splošna navodila: pravico sodelov- 
nja na turnirju imajo otroci, ki obisku
jejo osnovne in nižje srednje šole s 
slovenskim učnim jezikom na Tržaš
kem.

Turnir bo v štirih ločenih kategori
jah: 1. CICIBANI (2. in 3. razred OS); 2. 
ZAČETNIKI (4. in 5. razred OŠ); 3. 
DEČKI (1. in 2. razred NSŠ); 4. MLA
DINCI (2. in 3. razred NSŠ).

Ekipe, ki se bodo turnirja udeležile, 
bodo nosile ime šole. Zaradi nezados
tnega števila osnovnošolskih otrok po
sameznih šol, bodo v nekaterih ekipah 
otroci raznih šol.

Ekipe v posameznih kategorijah 
bodo razdeljene v skupine. Najboljše 
ekipe izločilnega dela se bodo uvrstile 
v polfinale in nazadnje še v finale.

Tekme bodo na okoliških nogomet
nih igriščih. Tekme CICIBANOV in 
ZAČETNIKOV bodo trajale 2x15 mi
nut, tekme DEČKOV in MLADINCEV 
pa 2x20 minut. Na igrišče bo lahko 
stopilo za isto ekipo istočasno največ 
7 igralcev. Med tekmo bodo možne za 
vsako ekipo tri zamenjave.

Osnovnošolci bodo imeli pred pri
četkom turnirja dva treninga, pod 
vodstvom trenerjev, ki jih bo določil 
organizator. Vsaka ekipa bo na trenin
gih in tekmah imela svojega trenerja 
oz. spremljevalca.

Treninga bosta: v ponedeljek, 27., in 
četrtek, 30. aprila, ob 18.00 na okoliš
kih nogometnih igriščih.

Organizator bo skrbel za sodnike, za 
trenerje oz. spremljevalce posameznih 
ekip, za žoge ter za majčke (za tekme). 
Udeleženci turnirja morajo skrbeti 
za hlačke in za telovadne copate 
(nogometni čevlji ne bodo dovolje
ni!)

Za prevoz otrok na kraj treningov 
in tekem bodo skrbeli starši.

Za vse nastopajoče je predviden 
predhodni zdravniški pregled. Pregled

za naše najmlajše
bo opravil splošni zdravnik, do katere
ga bodo morali otroci stopiti v sprem
stvu staršev.

Ob zaključku turnirja bo organiza
tor podelil najboljše uvrščenim eki
pam nagrado, vsem udeležencem tur
nirja pa spominsko kolajno.

Organizator si ne prevzema odgo
vornosti za morebitne poškodbe igral
cev pred, med in po treningih oz. tek
movanjih.

Organizator si pridržuje pravico, da 
splošen razpis po uvidevnosti spreme
ni. Morebitne spremembe razpisa bo 
nemudoma javil predstavnikom star
šev osnovnošolskih in nižjesrednješol- 
skih otrok.

Vse natančnejše podatke o poteku 
nogometnega turnirja nudi urad Zdru
ženja slovenskih športnih društev v 
Italiji, Ul. sv. Frančiška 20 — Trst (tel. * 
767304), vsak dan od 8.00 do 14.00.

Isti urad sprejema prijave na tur
nir do sobote, 18. aprila. Pri vpisu 
morajo predstavniki posameznih šol 
navesti število otrok, ki bo na turnirju 
sodelovalo.

_________ 1, DIVIZIJA_________
KONTOVEL - BARCOLANA 71:66 

(42:37)
KONTOVEL: Nabergoj 15, Pisani 8, 

Kneipp 21, Cunja 7, Starc 2, Emili 17, 
Kralj 1. ,

Že itak skromna ekipa Kontovela je 
celo brez Lukse in Danielija v zaostali 
tekmi premagala solidno ekipo Barco- 
lano in nepričakovano prišla do prvih 
prvenstvenih točk.

Ekipi sta bili vseskozi enakovredni, 
tako da je Konto vel, ko je manjkala le 
minuta do konca, zaostajal za točko, 
nato pa je z odličnim presingom nado
knadil zamujeno. Kontovelci so na
mreč pridobili dve žogi in uspešno iz^ 
vedli dva meta za tri točke. Tokrat je 
treba pohvaliti Kralja zaradi dobre ob
rambe. (Danieli Dimitrij)

KADETI
KONTOVEL ELECTRONIC SHOP - 

STELLA AZZURRA 113:74 (57:35)
KONTOVEL ELECTRONIC SHOP: 

Stanissa 22, A. Sterni 2 (0:4), Pahor 16 
(2:2), Rupel 14 (2:7), P. Sterni 32 (4:6),

Bogateč 5 (3:6), Panjek, Cingerla 16 
(1:4), Gruden 6.

3 TOČKE: P. Sterni 2, Cingerla 1.
Proti šibki ekipi Stelle Azzurre so 

imeli naši lahko nalogo, čeprav so ig
rali brez izključenega Kocmana. Nas
protniki so jim bili kos v uvodnih mi
nutah igre, nato so plavi z delnim izi
dom 12:2 odločno povedli. V 7. minuti 
je bilo namreč stanje 28:10. Proti kon
cu prvega polčasa pa so prednost še 
povečali.

V drugem delu igre se je nadaljeva
la terenska premoč Okretičevih varo
vancev, ki so polnili nasprotnikov koš 
z vseh strani. V tem delu je bil seveda 
najboljši Peter Sterni, ki je dosegel 
kar 32 točk. Pohvale je vredna tudi 
vsa ekipa. (M. R.)

SOKOL - STELLA AZZURRA 68:61
(29:26)
SOKOL: Škrk 15 (1:3), Gherli 2. Bru- 

mat 2, Golemac 0, Paulina 17 (1:3), Pi
ciga 0, Bogateč 10 (2:2), Pertot 3 (1:3), 
Lesizza 17 (2:2), Sosič 2.

3 TOČKE: Lesizza 3.
Sokol je v četrtek na domačem ig

rišču premagal ekipo Stelle Azzurre.

Sokolovci so bili v vodstvu že od vse
ga začetka, toda gostje so jim sledili 
skozi cel polčas.

V drugem delu tekme so se domači
ni razigrali in ko je manjkalo le pet 
minut do konca, so povedli z dvajseti
mi točkami prednosti. Tedaj pa so, go
tovi zmage, izgubili glavo in tako so 
se jim gostje do konca približali na 
samih sedem točk. Za zmago je treba 
pohvaliti celo ekipo, tako v obrambi 
kot v napadu. (L. I.)

________ MINIBASKET________
KONTOVEL - BREG 43:37 (30:20)

KONTOVEL: Jurij Gruden 3, Ange
lo Spadoni 8, Boštjan Starc 3, Mauro 
Spadoni 2, Dean Černe 10, Marjan 
Gruden 17.

BREG: Kocjančič 2, Tul 2, Canziani 
2, Čeh 13, Mingot 4, Samec 12.

Na zadnji prvenstveni tekmi igralci 
Kontovela niso prikazali dobre igre, 
vendar so se uspešno upirali telesno 
močnejšim gostom in nato tudi zma
gali. V obrambi sta dobro igrala Pavel 
Križman in Jurij Gruden, v napadu pa 
sta se z dobrimi prodori izkazala An
gelo Spadoni in Dean Černe.

Uspel turnir briškole v Prebenegu

Kulturno društvo »Jože Rapotec« iz Prebenega je pred kratkim priredilo 
turnir v briškoli in trešetu, katerega se se skupno udeležilo kar trideset 
igralcev iz Prebenega, Doline in Mačkolj. Turnir je vsestransko zelo dobro 
uspel, na sliki pa vidimo zbrane igralce med nagrajevanjem. Zmagala je 
dvojica Ladi in Slavko Ota pred Zoranom Parovelom in Rihardom Štorma

nom, na tretje mesto pa sta se uvrstila Pavel in Ignacij Bandi.

ob robu naših nogometnih igrišč - ob roba naših nogometnih igrišč - ob robu naših nogometnih igrišč

Ekipa Primorja zdesetkanaTudi ta nogometna nedelja je bila 
bogata z dogodki, o katerih bi lahkg 
spregovorili v naši tedenski rubriki. V 
3. AL je po vrsti 14 pozitivnih nasto
pov (25 osvojenih točk) Primorec klo
nil na domačih tleh, tako da sta se mu 
na vrhu lestvice približala S. Nazario 
in S. Marco. Breg je prišel do tretje 
zaporedne zmage, morda pa še najbolj 
preseneča, da so »plavi« v teh treh 
tekmah dali kar 10 golov in prejeli le 
enega.

Gajevci drugič zaporedoma niso 
prišli do zadetka. Igrali so neodločeno 
in sedaj je drugouvrščeni Rabuiese 
praktično nedosegljiv.

V 2. AL je po 13 kolih Kras spet 
imel na razplago 11-metrovko, ki jo je 
Mosetti uspešno izvedel. Prejšnjo je v 
11. kolu proti Staranzanu zastreljal 
Granata, ki je bil sicer uspešen v 3. 
kolu proti L'Architraveju. Zarjani pa

so drugič zaporedoma s pomočjo 11- 
metrovke tik pred koncem srečanja 
prišli do remija, ki je bil že 15. v tem 
prvenstvu.

Do prve zmage v gosteh v povrat
nem delu prvenstva je prišla Vesna z 
golom Kostnapfla. To je bil njegov 
prvi gol v povratnem delu prvenstva. 
Na koncu spregovorimo še o Primorju, 
ki je z nedeljsko peto zaporedno zma
go (tokrat proti Muggesani) ostalo 
samo na vrhu lestvice. Dogodki s tega 
srečanja pa si zaslužijo nekaj več po
zornosti. Glavni protagonist je bil go
tovo sodnik s svojimi dokaj čudnimi 
odločitvami in kriteriji. Že v 5. minuti

je po mnenju očividcev dokaj prenag
ljeno izključil Starca (Primorje) in 
Gandolfa (Muggesana), a tudi pri do- 
sojanju rumenih kartonov je bil dokaj 
nedosleden, saj je hujše prekrške pus
til nekaznovane, za blažje pa ni štedil 
s kaznimi, kar pa na srečo ni spravilo 
s tira nogometašev, vzbudilo je le ne
kaj smeha in ogrelo navijače, ki jih 
nekoliko poprečna igra obeh ekip go
tovo ni pritegnila.

Padli so trije goli, Primorje je vodilo 
z 2:1 in srečanje se je praktično že iz
tekalo, ko je v 83. min. branilec gostov 
Paolich s komolcem namerno udaril 
nogometaša Primorja Antonija, ki se je

zgrudil na tla v kazenskem prostoru. 
Igralci Primorja so seveda protestirali, 
vendar je sodnik odvrnil, da ni videl, 
kaj se je pravzaprav zgodilo. Branilec 
PrimorjaMilani se je tedaj približal 
Paolichu, verjetno mu je kaj očital, po
segel je sodnik in izključil Milanija. 
Seveda je tedaj zavladala živčnost in 
tik pred koncem sta bila izključena še 
Antoni in Paolich, ki pa sta si imela še 
nekaj »povedati«. To so opazili trije 
igralci Muggesane, ki so zapustili ig
rišče, tako da je pred bližnjo slačilnico 
nastal pravi kaos. Sodnik je seveda 
vse to opazoval in ko so se igralci vr
nili na teren, ni nič ukrepal. Pravilnik

pa predvideva, da morajo za povratek 
počakati na dovoljenje sodnika! Seve
da so se predstavniki obeh društev na 
koncu pritoževali nad takim sojenjem, 
saj jih je hudo oškodovalo in bodo 
imeli težave s postavami zaradi opo
minov in izključitev. Morda pa bi se 
tem nevšečnostim in valjenju krivde 
na sodnika izognili, če ne bi nogome
taši preživčno reagirali na morebitne 
sodnikove napake, saj je, navsezadnje, 
tudi sodnik le človek.

Zakasnili z objavo 
disciplinskih ukrepov

Za disciplinske ukrepe vlada ta te
den precejšnje zanimanje, vendar de
želni odbor nogometne zveze včeraj ni 
izdal običajnega komunikeja. Sporoči
li so, da bodo vsi ukrepi, ki so jih 
sprejeli, znani danes.
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Ko sta nazadnjaštvo in rasizem ženskega spola

Apartheid v Južni Afriki 
po receptu Bessie Scholtz
JOHANNESBURG — Južnoafriške 

feministke (belke) se lahko veselijo 
dejstva, da se je število kandidatk za 
volitve v parlament Capetowna znat
no dvignilo. Na prejšnjih volitvah leta 
1981 je bilo kandidatk izredno malo in 
le dve sta bili izvoljeni. Tokrat pa se 
za sedež v parlamentu poteguje 22 
žensk. Sedežev na razpolago je 178, 
kandidatov pa je vsega skupaj 472.

Nekateri (večkrat celo nekatere) si
cer trdijo, da je mir na svetu v ženskih 
rokah, ker so ženska bitja baje nena
silna, spravna, miroljubna. Vse to ne
dvomno drži, vendar nikar ne mislimo, 
da bi morebitna ženska večina v juž
noafriškem parlamentu omogočila 
spravo med temnopoltimi domačini in 
evropskimi prišleci. Tega ne bo mogo
če, dokler bodo v parlamentu sedele 
ženske kot je 65-letna Bessie Scholtz.

Njeno politično gledanje na južno
afriška rasna vprašanja je tako reakci
onarno, da bi se celo pokojna Karen 
Blixen, ki je zviška gledala na svoje 
»ljubljene« kikuye, začudila. Bessie 
Scholtz je aktivni član burske etnične 
skupine, ki živi v Južni Afriki (Afrika- 
ner). Proglasila se je (povsem upravi
čeno) za »nefeministko« in je rodila 
kar 11 otrok.

Kako je vzgojila svojo kopico otrok 
ne izhaja iz njenih političnih govorov, 
lahko pa si to zlahka predstavljamo. 
Scholtzeva namreč trdi, da je Botha 
vse porveč dopustljiv, da se ne smejo

črnci družiti z belci, da je naj strožja 
politika »apartheida« višek idealne 
ureditve države. Bessie pravi, da nima 
»nič proti črncem«, le da se morajo ti 
umakniti pred mimoidočim belcem, 
ne smejo z njim v kino, v šolo, k fri
zerju, v restavracijo itd.

Njen ideal južnoafriškega črnca je 
njena služkinja Paulina, ki jo bosono
ga prenaša že trideset let. Z gospo 
Scholtz bi se verjetno strinjal Kipling, 
v našem stoletju in v razvitem svetu, 
pa bi jo malokdo podprl. Težko je 
sprejeti tudi njeno gledanje na žensko 
vprašanje. Bessie Scholtz je namreč 
prepričana, da so ženske na svetu 
samo za to, da bi bile matere, žene in 
gospodinje.

Njen sedež v parlamentu prav bode 
v oči, še posebno če to zavrto starko 
primerjamo z njeno kolegico Helen 
Suzman, ki se dolga leta bori proti po- 
lititki apartheida. Sicer pa so posledi
ce politike, za katero se tako vneto 
poteguje ženska, ki bi morala, po tem, 
kar sama trdi, čepeti doma in krpati 
nogavice vseh svojih enajstih otrok, 
vidne dan za dnem na poročilih o ras
nih neredih. V dveh letih je v Južni 
Afriki zaradi posledic apartheida izgu
bilo življenje 2.400 oseb, včeraj pa sta 
pod streli policije umrla dva črnca 
»gverilca«, medtem ko je v ognjenih 
zubljih umrla komaj šestmesečna de
klica. Kdove kaj meni o tem Bessie 
Scholtz.

Pomlad povsod, a kakšna razlika

Medtem ko v Parizu češnjevo cvetje žari v pomladanskem soncu, se v Kirgiški sovjetski republiki še vedno otepajo s 
hudimi snežnimi padavinami (Telefoto AP)

Zahodna Evropa izpodriva Američane 
pri oboroževanju Bližnjega vzhoda

WASHINGTON — Reaganova vlada bo najbrž prodala 
državici Bahrain ob Arabskem zalivu več sodobnih bojnih 
letal, med temi tudi najmodernejše lovce phantom-16, Sa
udski Arabiji transportne oklopnike in tanke, Jordaniji pa 
lasersko vodene topniške izstrelke in rakete. To je očitno 
znamenje nervoze v Beli hiši, ker jo s cvetočega tržišča z 
orožjem na Bližnjem vzhodu polagoma izpodrivajo drugi, v 
prvi vrsti Velika Britanija, Francija in Zvezna republika 
Nemčija. Sicer pa je zvezna administracija v zagati tudi 
zaradi škandala Irangate, vpričo katerega je postala politi
ka ZDA nasproti bližnjevzhodnim državam sumljiva in ne
zanesljiva, oziroma zaradi zadržanja Kongresa, ki Reagano
vo »lahkotnost« v zunanjepolitičnih zadevah vse bolj obsoja.

Bojna letala F-16 so Američani dobavljali doslej izključ
no Egiptu in Izraelu, ki so mu jih pravzaprav »podarjali«. 
Tudi nekdanji perzijski šah Reza Pahlavi je bil naročil 160 
tovrstnih phantomov v vrednosti 3,5 milijarde dolarjev, a 
mu je šel posel 'po vodi, ko so leta 1979 prišli na oblast v 
Teheranu ajatulahi. Tedaj je skušala Bela hiša za vsako 
ceno vsiliti državam ob Arabskem zalivu cenejše in starejše 
lovce F-5, kakršne sta že imeli saudsko in iransko letalstvo. 
Enake lovce je dobil te dni tudi Bahrain, ki pa mu bo 
Washington poslal, kot rečeno, še najsodobnejše phantome- 
16. Za slednje sta zaprosila tudi Kuvajt in sultanat Oman, 
vendar zaman, in tedaj so se začeli za Belo hišo križi in 
težave. Oman je namreč naročil britanske lovce tornado, 
Združeni arabski emirati pa so kupili francoske mirage 
2000 in naročili še britanske vežbalne in bojne lovce hawk.

Pravo katastrofo za ZDA pa pomeni pogodba v vrednos
ti 7,5 milijarde dolarjev, ki jo je sklenila Saudska Arabija z 
Veliko Britanijo za nakup lovcev tornado in hawk; vrh tega 
je ta država naročila še šolska letala švicarske izdelave 
pilatus. Če h gornjemu prištejemo dejstvo, da bo Saudska 
Arabija nabavila tudi britanske, francoske in zahodnonem- 
ške podmornice, potem lahko razumemo, zakaj so v Was- 
hingtonu naravnost besni in se skušajo zdaj zoperstaviti 
ofenzivi evropskih zaveznikov s ponujanjem phantomov-16 
Arabcem, češ, nismo vas zapustili. Pa še nekaj: tudi naj
manjše države tako imenovanega tretjega sveta hočejo mo
dernizirati svoj obrambni aparat z najsodobnejšim orožjem 
in opremo, to pa je povzročilo zaprtje številnih ameriških 
tovarn, katerih »zastarelih« proizvodov ne marajo.

Konec lova na kite

Kitolovec Toši Maru se zadnjič vrača z lova na kite, pri 
katerem Japonci ne bodo več sodelovali (Telefoto AP)

Človeški zametki 
pri smetnjakih

NEAPELJ -- Iz kupov smeti so že 
večkrat rešili človeška življenja. Tu pa 
tam komu šine v glavo, da se lahko 
otrese nezaželenega dojenčka tako, da 
ga položi v smetnjak. Take ogabne re
šitve pa kar zbledijo, če jih primerja
mo s tistim, kar so včeraj našli nea
peljski smetarji.

Ob pločevinastih smetnjakih, ki se 
nahajajo na Ul. De Gregorio v mestni 
četrti Portici, je nekdo odložil štiri 
človeške zametke. Dva zametka (eden 
od petih, drugi od treh mesecev) sta se 
nahajala v plastičnem vedru, bila sta 
potopljena v alkoholu in ovita s plas
tičnimi vrečkami. Ostala dva zametka, 
pa je neznanec položil blizu smetnja
kov na nasprotni strani ceste. Tri me
sece stara zametka sta bila zaprta v 
dveh steklenih vazah, prav tako sta 
bila potopljena v alkoholu, obe vazi 
pa sta se nahajali v plastični vreči, ki 
jih običajno uporabljajo za odlaganje 
smeti.

Po prvih podatkih, ki so jih posredo
vali karabinjerji, naj bi se zametki na
hajali v alkoholu najmanj teden dni, 
pri smetnjakih pa naj bi jih odložil 
neki moški, ki je predsinočnjim izsto
pil iz avtomobila prav pri smetnjakih. 
Nekateri očividci trdijo, da se je obna
šal dokaj sumljivo.

Američani vsak 
dan bolj gluhi
PHILADELPHIA — Ropot in 

trušč v mestih vsak dan bolj sla
bi slušne organe. Joseph Sataloff, 
ki poučuje sluhoslovje na univer
zi Thomas Jefferson v Philadel
phii (Pennsylvania), trdi, da je SO
JO milijonov Američanov zato na
pol gluhih, in da bi se bilo dalo 
99 odstotkov takšnih primerov 
preprečiti s preventivnimi ukrepi.

Pnevmatična kladiva, telefoni 
in nekateri tovarniški stroji so 
krivi, da mora vse več priletnih 
oseb nositi posebne slušne apa
rate, a ta nadloga tepe tudi mla
de. Toda krivi smo tudi sami, kot 
pripominja dr. Sataloff: »Namesto 
da bi skušali omejevati ropot, ga 
poprečni Američan veča s tem, 
da preglasuje bližnjega...« To je 
tako kot na avtocesti: vozniki 
tako vražje hupajo, da ne povzro
čajo samo škode svojemu in dru
gih organizmu, ampak izvotlujejo 
hupanje vsakega pomena, saj so 
učinki taki kot da ne bi nihče trobil!

»Ropot je ustvaril takšno druž
bo, v kateri ni več miru ne za 
ušesa in niti ne za našega duha,« 
modruje Sherron Kenton z vseu
čilišča Emory v Atlanti (Georgia). 
Nek zvezni urad ga je naprosil, 
naj ugotovi, čemu so njegovi 
uradniki tako nevljudni in grobi, 
Kenton pa je nekaj dni zatem od
govoril: uradnike in stranke loču
je debela kristalna šipa brez vsa
ke odprtine ali mikrofona, tako 
morajo eni in drugi kričati, a re
zultat tega sta zadirčnost in ner
voza. Nekaj je bilo sicer že storje
nega: več industrijskih podjetij je 
omejilo hrupnost proizvodne 
opreme, na avtocestah pa so 
trušč ublažili z zidanjem visokih 
zidov med trasami.
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